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Se vraiamo 
na bal kan? 
BOGU KAR JE BOŽJEGA IN NARODU 
KAR JE NARODOVEGA! 

Bravo nazadnjaška "Civilna družba", bravo novi slo-
venski nadškof, ki sta poskrbela za novo politično temo. 
Zdaj vsaj vemo s kom imamo opravka. Medtem, ko sta svet 
in Evropa že zdavnaj razčistila z nejasnostmi okrog umet-
ne prekinitve nezaželene nosečnosti ali splava, nam svojo 
zaslepljenost z "bojaznijo nad propadanjem slovenstva" 
prodajata kot evropskost. Se vračamo na balkan? 

Neverjetno - a resnično, kajti ena sama škofova pridiga 
zbranim vernikom v Brezjah je v trenutku sprožila plaz 
ogorčenja dobre tri četrtine vprašanih Slovencev. Vsaj tako 
je pokazala Nedelova nedeljska anketa, kjer je 75 odstot-
kov vprašanih ZA ustavno pravico do splava, dobrih 61 
odstotkov pa daje jasen odgovor "zaskrbljenosti nad naro-
dovim propadom", saj menijo, da se naravni prirastek 
prebivalstva, če bi bil splav nezakonit oziroma prepovedan, 
ne bi povečal. Kaj se torej gremo, kaj se pravzaprav doga-
ja? Dejstvo je, da nas je Slovencev malo, premalo, ali celo 
vse manj, da se slovenske družine vse pogosteje odločajo za 
enega, redkeje za dva in le redki za tri ali, bognedaj, štiri 
otroke. A tako smo se prisiljeni odločati predvsem zaradi 
previsokih življenskih stroškov, zaradi bojazni pred svojo 
socialno (ne)varnostjo, ker so otroci pri nas pač predragi. 
Dejstvo pa je tudi, da katoliški fundamentalizem, očitno 
torej tudi prebujajoči in vse glasnejši slovenski, potrebuje 
ponižno, ukročeno in v zavetje družine pregnano žensko, 
da bo lahko tako in prek nje krotil in držal v ponižni 
pobožnosti in pokorščini tudi njeno družino - moža in otro-
ke. Torej ne gre le za žensko vprašanje, kot je slišati iz ne-
katerih odzivov v javnosti, ampak za nacionalno, 
pravzaprav globoko nacionalno vprašanje, ki se mu slo-
venska vlada, v tem primeru z neodločno, mlahavo politi-
ko, ki diši po popuščanju, ni sposobna ali morda zaradi po-
litičnih interesov ne želi upreti. In namesto, da se gremo bo-
gaboječe državljanske pokorščine in svobodnemu 
starševstvu žaljive prepovedi načrtovanja družine, z zdra-
vo narodno zavestjo "prepovejmo" nazadnjaške politične 
neumnosti in poskrbimo, da bo dovolj kruha za vsa slo-
venska otroška usta, hranjena z desnico, levico ali slamico. 
Bogu torej, kar je božjega in narodu, kar je narodovega. 
Ko bi vsaj prisluhnili Prešernu, ki je že pred slabim sto-
letjem zapisal: na- ^L 
jveč sveta otrokom / ma/ifi/^ 
sliši Slave... I / ^ 

Slovensko nizozemska 
ponka E thžavnim žegnom 

Fred W. Muller , svetovalec 
Cosuna, zadruge, ki je postala 
večinski lastnik Tovarne 
sladkorja Ormož : "Slovenija 
je ena najbol jš ih dežel v tem 
delu Evrope. Imate dobro 
mental i l teto, zaupanje in 
znanje . V drugih vzhodnih 
deželah je zaostanek za Slo-
venijo ogromen, v Romuni j i 
je s ladkorna industr i ja na 
tleh, je mrtva. Vedno me je 
zbodlo, ko so l judje govorili: 

Nizozemci pr ihaja jo , kupil i 
bodo tovarno, jo zaprli in 
začeli prodajat i svoj sladkor. 
Odgovorno vam povem, da 
smo investirali preveč denar-
ja, da bi naredil i kaj takega." 

STRAN 2. 
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Slovensko nizozemsko 
poroka z držtMvnim žegnom 
v zadnjih nekaj letih se je v Tovarni sladkorja Ormož 
(TSO) neprestano nekaj dogajalo. Prevzelo jo je novo 
vodstvo, pod novimi pogoji poslovanja, z nenehno spre-
minjajočimi se razmerji med številnimi lastniki. Politika 
je svojega otroka zatajila, tovarno pa je tok dogodkov met-
al sem in tja. Država je vsako leto iz tržnega reda za 
sladkor naredila pravi misterij, sprememba cene sladkora 
pa je bila zanjo skoraj tabu tema, ki je ni želela načenjati. 

V takšnih nezavidljivih časih je 
TSO svojo pomoč in odkrit interes 
za udeležbo v tovarni, pokazala ni-
zozemska zadruga Cosun, ki bo s 
1. oktobrom tudi uradno postala 
večinski lastnik tovarne. Pot do 
večinskega lastništva ni bila ne 
kratka ne lahka, preskočiti je bilo 
veliko konkurentov, ki so jim 
mešali štrene in kupovali delnice 
od kmetov in še koga. 

O preteklosti, prihodnosti in no-
vih odnosih je pred uradnimi no-
vinarskimi konferencami, ki bodo 
sledile v naslednjih tednih, eks-
kluzivno za Tednik spregovoril 
Fred W. Muller, svetovalec Cosu-
na. 

Kdaj se je Cosun pričel zani-
mati za TSO? 

"Sodelovanje zadruge Cosun s 
TSO se je pričelo že pred leti. Eno 
naših hčerinskih podjetij se ukvar-
ja s semeni in že čez 20 let posluje 
s TSO s semeni sladkorne pese. 
Poslovne stike smo imeli tudi s 
podjetjem ABC Pomurka, kjer 
smo sodelovali predvsem z Gusti-
jem Grofom in z leti postali dobri 
prijatelji. Gospod Grof je imel 
dobro in široko filozofijo, da mora 
imeti slovenska sladkorna indust-
rija povezavo s kakšno zahodno to-
varno, najraje na kooperativni 
bazi. Vedel je, da je TSO uspešna 
tovarna, ampak najbrž premajhna, 
da bi kasnej u EU - kar je bil takrat 
le še sen -danes pa skoraj že stvar-
nost, lahko uspešno preživela. Slo-
venija je kljub svoji majhnosti zelo 
zaželen subjekt v Bruslju in dežele 
z boljšim ekonomskim položajem 
v centralni in vzhodni Evropi 
preprosto ni. Gospod Grof je post-
al povezava, most, ki je vzdržal 
dolgo in plodno sodelovanje. 
Odločili smo se za sodelovanje 
brez obveznosti, za povezavo in iz-
menjavo na tehničnem in tržnem 

področju. Nizozemska vlada nam 
je za ta projekt odobrila zelo veliko 
pomoč, saj je bila zainteresirana 
pomagati v deželah v tranziciji. V 
triletni projekt smo investirali več 
kot milijon nemških mark. V teh 
letih smo se bolje spoznali, ker pa 
privatizacijska zakonodaja in poli-
tika pri vas še ni bila izoblikovana, 
je ostalo le pri partnerstvu brez 
vsakih obveznosti. Tako kot v za-
konu sta lahko partnerja zaročena 
dolgo ali kratko obdobje preden se 
poročita. Brez poroke smo kot 
partnerji živeli in delali skupaj ter 
se dodobra spoznali. 

Kaj je pogojevalo vaš interes 
za TSO? 

"Naš interes je bil jasen in dolgo-
ročen - udeležba v tovarni. Cosun 
je zadruga 16.000 pridelovalcev 
sladkorne pese, ki imajo v lasti ce-
lotno podjetje. Vodi ga glavni od-
bor, sestavljen iz enajstih izbranih 
pridelovalcev pese, ki sicer ne 
preživijo vsega svojega delovnega 
dne na njivi in so primerno 
izobraženi. Zaposlene imajo štiri 
direktorje, ki vodijo podjetje in so 
odgovorni lastnikom - kmetom. 
Pridelava sladkorne pese in 
sladkorja je na Nizozemskem in v 
zahodni Evropi razdeljena in no-
beno podjetje nima več možnosti, 
da polje svojega delovanja razširi. 
Zato se je zadruga usmerila tudi v 
predelavo zelenjave in sadja, pri-
delavo semen, začimb. Naša baza 
pa je še vedno zelo usmerjena na 
sladkor. S sladkorno peso smo pos-
tali kar smo in pridobili znanje, ki 
ga imamo. Z leti smo se toliko 
razširili, da smo postali pomem-
bno ime v sladkorni industriji. 
Cosun ima eno treh največjih in 
najboljših tovarn v EU, vse tri to-
varne podjetja pa dosegajo dnevno 
kapaciteto predelave pese 46 tisoč 
ton. Znanje in potenciale je treba 

izkoristiti, ker so sicer mrtev kapi-
tal. Na zahodu se ne moremo več 
širiti in tega kar obvladamo 
vnovčiti. Zato smo se osredotočili 
na trge, kjer se s svojim znanjem in 
tehnologijo še lahko širimo in tudi 
zaslužimo. Jasno je, da želimo zas-
lužiti denar, saj nihče ne dela zas-
tonj. Imeli pa smo možnost, da 
smo si lahko privoščili malo daljši 
čas, da se bodo naše investicije izp-
lačale. 

To je velikodušnost, ki jo pri 
nas sprejemamo z nezaupanjem. 

"Na to lahko le odgovorim, da ni 
človeka, ki bi investiral toliko de-
narja v neko tovarno, ne da bi ve-
del da se bo to izplačalo. Cosun je 
vreden milijarde nemških mark in 
pri svoji velikosti si lahko pri-
voščimo, da začne denar pritekati 
počasi. Nezaupanje, ki ga gojijo 
vaši bralci, je prežemalo tudi naše 
kmete in glavni odbor. Morali smo 
jih prepričati, da je TSO dobra 

naložba. Mesece in mesece smo pi-
sali pisma, poročila in jih 
prepričevali, da imamo zaupanje v 
TSO, v Slovenijo in da je to dobra 
investicija. Seveda smo morali do-
kazati, da bo tovarna do leta 2000 
prinašala dobiček. Tako pri vas, 
kot na Nizozemskem so kmetje 
zelo previdni in jih je težje 
prepričati kot koga drugega. Slo-
venija je ena najboljših dežel v tem 
delu Evrope. Imate dobro menta-

lilteto, zaupanje in znanje. V dru-
gih vzhodnih deželah je zaostanek 
za Slovenijo ogromen, v Romuniji 
je sladkorna industrija na tleh, je 
mrtva. Vedno me je zbodlo, ko so 
ljudje govorili: Nizozemci prihaja-
jo, kupili bodo tovarno, jo zaprli in 
začeli prodajati svoj sladkor. Od-
govorno vam povem, da smo in-
vestirali preveč denarja, da bi nare-
dili kaj takega. Poleg tega pa je na 
Nizozemskem sladkorja premalo 
in ga ne moremo izvažati. Morda 
se je kdo izmed tujih investitorjev 

kdaj igral s takšno mislijo, vendar 
to nismo bili mi. Upam, da smo na 
to vprašanje enkrat za vselej odgo-
vorili in na to vprašanje enostavno 
ne želim več odgovarjati. 

Kdaj ste kupili prvo delnico 
TSO? 

"Že od samega začetka sodelo-
vanja smo želeli imeti delež v TSO 
in za dober posel je najboljši 
večinski delež, ki prinese tudi na-
jveč dgovornosti. Leta 1995 bi ta-
koj kupili 51 odstotkov tovarne, pa 
ni šlo tako preprosto. Morali smo 
na borzo in nastala je ostra konku-
renca. V začetku leta 1996 smo 
imeli že 26 odstotkov, resneje pa je 
postalo oktobra. S pomočjo števil-
nih avtoritet v državi nam je uspe-
lo dobiti večino. Na zadnji 
skupščini delničarjev smo glasova-
li za dokapitalizacijo in načrte, ki 
jih ima vodstvo tovarne, saj imamo 
v njih polno zaupanje. Z novo emi-
sijo delnic smo dosegli večino. 

Kolikšen delež imate sedaj? 
"Tega ta trenutek še ne vemo. 

Med zadnjo skupščino smo imeli 
46 odstotkov, z novimi delnicami 
pa okrog 55 odstotkov. S 1. ok-
tobrom bo to postalo tudi uradno. 

Potem vam ne bo več tereba 
skrbeti kako se boste razumeli in 
našli skupni jezik z drugimi del-
ničarji? 

"Ja, imeli bomo večino. Poleg 
nas pa bodo večji delničarji še zad-
ruge in še eden tuji lastnik. Vedeti 
je treba, da sladkorne industrije ni 
brez pridelovalcev pese, seveda pa 
tem pesa nič ne koristi, če je nima-
jo kam prodati. Zato si želimo 
vzpostaviti boljši odnos in poveza-
vo z zadrugami. Seveda pa mora 
biti ta želja obojestranska. V zako-
nu se partnerji morajo potruditi, 
da se razumejo, seveda se lahko 
ločijo, ampak to je ponavadi za oba 
precej boleče. Zato želimo čim-
boljše odnose, saj smo sami zadru-
ga. Naši pridelovalci - delničarji si 
vsako leto ogledajo tovarne in s 
ponosom lahko rečejo, tudi jaz 
sem lastnik, to je tudi moja tovar-
na. Seveda pa morajo izpolniti svoj 
delež obveznosti. Vsak pridelova-
lec mora glede na količino delnic 
vsako leto zagotoviti določeno 
količino pese. To je temelj sodelo-

vanja. 
Po 1. oktobru bodo zadruge 

imele še okrog 20 odstotkov del-
nic, slabih 20 odstotkov pa bodo 
imeli italijanski partnerji. Se 
bodo ti ločili od TSO? 

"Italijanske konkurente sem 
prvič videl na letni skupščini del-
ničarjev. Konkurenca je dobra, 
predvsem za uporabnike. Lahko je 
trda in poštena ali pa tudi ne. Ne 
vem kaj Italijani nameravajo, ne bi 
si pa želel biti v njihovi koži. Ne 
vem kaj bodo sedaj storili s temi 20 
odstotki. 

Kakšna je vaša vizija razvoja 
TSO? Boste povečali dnevno ka-
paciteto in za koliko? 

"Ja, vendar ima vse svoje teh-
nične omejitve. Sodelovati bomo 
morali vsi, gospod Dogša in nje-
gov tim, politiki in Cosun. Spre-
membe v tovarni so se dogajale z 
vednostjo najvišjih slovenskih po-
litikov, ki smo jih uspeli 
prepričati, da nam gre za dolgo-
ročno sodelovanje. Verjamemo, da 
smo lahko vedno pol, ali cel odsto-
tek boljši kot doslej, pa tudi da lah-
ko več investiramo. Prva leta 
načrtujemo okrog pet milijonov 
nemških mark investicij letno. 
Optimisti med nami - te imam še 
posebej rad - pa pravijo devet ali 
deset milijonov. Investirali bomo, 
koliko bo potrebno. Seveda pa 
pričakujemo od kmetov dober pri-
delek, od vlade pa primeren tržni 
red za sladkor in politiko do 
sladkorne industrije. Pomembno 
je, da tovarno pripravimo na vstop 
v Evropo, da bo lahko dobila čim-
boljše kvote za proizvodnjo 
sladkorja, da bo s sladkorno peso 
zasejanih dovolj površin in tudi 
vlada mora vedeti kaj hoče. V 
vladnih krogih so pogosto rekli, da 
bi bilo zelo nerodno, če sodelovan-
je s TSO ne bi šlo kot je treba, to so 
rekli tudi slovenski kmetje in ver-
jemite, tega si tudi mi ne želimo. 
Sam sem v ta projekt vložil šet let 
svojega dela in sedaj, ko je zakl-
jučen sem izjemno vesel in srečen. 
Upam, da bo moje veselje in zau-
panje prešlo tudi na vaše bralce in 
da bo zakon med Cosunom in 
TSO dolg in uspešen. 

v i k i iclemenčič ivanuša 

Fred W. Muller, svetovalec C o s u n a je bil eden i zmed 
najakt ivnejših ženitnih posrednikov ohceti m e d 
C o s u n o m in TSO. 

GORNJA RADGONA / SEJEM KREPI SODELOVANJE 

Prihodnost kmeH/stva ni samo stvar kmetov 
PREDSEDNIK REPUBLIKE MILAN KUČAN JE NA SOBOTNI OTVORITVI LETOŠNJEGA MEDNARODNEGA KMETIJSKO-ŽIVILSKEGA SE-
JMA POVDARIL, DA JE KMETIJSTVO DEJAVNOST, V KATERI PRIHAJA DO NAJMOČNEJŠEGA SOOČANJA MED TRADICIJO IN RAZ-
VOJEM • MINISTRI CEFTE NA ČELU S SLOVENSKIM KMETIJSKIM MINISTROM CIRILOM SMRKOLJEM V MESTU OB MURI • KUL-
TURNI DEL OTVORITVE V ZNAMENJU VLADA KRESLINA IN BELTINŠKE BANDE 

v prekrasnem sončnem vreme-
nu, v navzočnosti kar desetih kme-
tijskih ministrov ali njihovih zas-

topnikov in številnih drugih viso-
kih gostov iz domovine in tujine, 
med njimi je bil tudi predsednik 
slovenskega parlamenta dr.Janez 
Podobnik, je v soboto predsednik 
Republike Milan Kučan odprl ju-
bilejni, 35.mednarodni kmetijsko-
živilski sejem. Na 45-tisoč kvad-
ratnih metrih se predstavlja 1550 
razstavljalcev iz 25 držav. Odprt 
bo do 31. avgusta, v tem času pa bo 
mesto ob Muri prestolnica slo-
venskega in evropskega kme-
tijstva. 

Kmetijsko-živilski sejem v 
Gornji Radgoni je ogledalo slo-
venskega kmetijstva, to se vidi že 
na prvi pogled, so že pred formal-
no otvoritvijo ugotavljali številni 
obiskovalci, ki so se udeležili 
svečanega dela največje sejemske 
prireditve v naši državi. Potem, ko 
je goste, razstavljalce in obiskoval-
ce pozdravil radgonski podžupan 
Janko Slavič, je direktor sejma Ja-
nez Erjavec povdaril, da je postala 
sejemska prireditev v mestu ob 
Muri pomemben del predstavitve 
mnogih podjetij. "Iz zemlje k son-
cu smo poimenovali kmetijsko-
živilski sejem in v tem je 
nedvomno veliko simbolike, pa 

tudi želja, tako tistih, ki živijo s 
kmetijstvom, kot nas, ki želimo 
kmetijstvu čim Ipešo prihodnost", 
je menil Erjavec in dodal, da lahko 
obiskovalci ugotavljajo, da se po-
leg širitve ponudbe sejma, iz leta v 
leto povečuje tudi kakovost 
razstavljenih izdelkov in ureditve 
razstavnih prostorov. 

Po prijetnih, milozvočnih melo-
dijah Vlada Kreslina in Beltinške 
bande je povzel besedo kmetijski 
minister Ciril Smrkolj in z vesel-
jem ugotovil, da sejem vzpodbuja 
in krepi seodelovanje na kme-
tijskem področju ne samo držav, 
članic CEFTE, pač pa tudi širše. 
Ker se v Sloveniji odločamo za pot 
v Evropo, je sejem toliko pomem-
bnejši in ponuja veliko priložnosti 
za celostno in učinkovito komuni-
ciranje med državami, je še pove-
dal slovenski kmetijski minister 
Ciril Smrkolj. 

Slavnostni govorinik, predsed-
nik države Milan Kučan je v svo-
jem nagovoru med drugim pod-
črtal, da je kmetijstvo dejavnost, v 
kateri prihaja do najmočnejšega 
soočanja med tradicijo in razvo-
jem, do njunega prepletanja in 
potrebe po njuni racionalni uskla-

jenosti.V največji meri ohranja tra-
dicionalne vrednote, ki so se pre-
našale in oplajale iz roda v rod ter 
ohranjale samobitnost in dušo slo-
venskega naroda, a potrebuje tudi 
sodobno strokovno misel in razpo-
znavno razvojno perspektivo, ki 
mu bo tradicija v trdno oporo, je 
pristavil Milan Kučan. "Razvoj in 
prihodnost slovenskega kmetijstva 
pa prav zaradi njegove pomem-
bnosti ni in ne more biti samo 
stvar slovenskih kmetov, zgolj 
enega ministrstva in še manj ene 
same politične stranke. Učinek po-
litičnih obljub in tekočih pro-
računskih intervencij je kratkotra-
jen, če sicer nujna in tudi povsod 
uveljavljena državna finančna po-
seganja v kmetijstvo niso razvojno 
naravnana v krepitev njegove pro-
izvodne moči. Prihodnost sloven-
skega kmetijstva je tesno povezana 
z najpomembnejšimi razvojnimi 
vprašanji Slovenije, ki jih je 
mogoče rešiti samo na nacionalni 
ravni. V mislih imam v prvi vrsti 
razvojno vizijo poindustrijske Slo-
venije in znotraj nje vprašanja po-
seljenosti in razvoja regij, razmes-
titve proizvodenj, storitvenih de-
javnosti in prometnic, socialno 
strukturo, demografsko politiko in 

odnos do demografsko ogroženih 
območij, kulturo, varovanje okolja 
in ohranjanje krajinske avtohto-
nosti, varnostno obrambne vidike 
in izobraževalno strategijo, kar vse 
so obenem tudi med najobčutlji-
vejšimi vprašanji obstoja in pri-
hodnosti slovenstva", je povdaril 
predsednik Kučan in dodal, da bi 
napačna politika kmetijstvo mogla 
nehote onesposabljati za konku-
renco in za krepitev njegove lastne 
razvojne moči. Jemala bi mu sa-
mozavest in ga tudi v domači gos-
podarski strukturi potiskala na 
obrobje, v vlogo marginalne de-
javnosti, ki ne prispeva k skupne-
mu nacionalnemu bogastvu. Slo-

venskemu kmetu bi vzela njegovo 
dostojanstvo, ponos in tradicional-
no veljavo. Prav izkušnja s CEF-
TO je dovolj zgovorna. Naše kme-
tijstvo je ob ustrezni državni poli-
tiki in na temelju enakopravnega 
spoštovanja načel, ki znotraj CEF-
TE veljajo, gotovo sposobno tek-
movati s kmetijstvi teh držav, je v 
Gornji Radgoni menil predsednik 
Milan Kučan. 

Sejemska prireditev je zdaj v 
polnem razmahu, organizatorji na-
povedujejo, da si jo bo, vključno 
do nedelje, ogledalo okoli 200-
tisoč obiskovalcev. 

Besedilo in posnetek: 
M a r | a n Toš 

Otvoritve s e j m a so se udeležil i tudi visoKi 
predstavniki s lovenske države, m e d njim' 
predsednik Mi lan Kučan, predsednik državnega zbo^ 
ra Janez Podobnik in kmeti jski minister Ciril S m r k o U 
(na sliki v sredini prve vrste) 

TEDNIK je naslednik Ptujskega 
tednika oziroma Našega dela, ki ga 
je ustanovil Okrajni odbor OF Ptuj 
leta 1948. Izdaja RADIO • TEDNIK, 
d.o.o., Ptuj. 
Direktor: Franc Lačen. 
Uredništvo: Jože Šmigoc 
(odgovorni urednik), Jože Bračič, 
Majda Goznik, Viki Klemenčič -
Ivanuša, Martin Ozmec, (novinarji), 
Slavko Ribarič, (grafično-tehnični 
urednik), Jože Mohorič (tehnični 
urednik). 
Propaganda: Oliver Težak, 
»041-669-509 
Naslov: RADIO - TEDNIK, p.p. 95, 
Raičeva 6, 2250 Ptuj; « (062) 
771-261, 779-371, 771-226; faks 
(062) 771-223. 
Predstavništvo Ormož: Vrazova 5; 
tel./faks: (062) 702-345. 
E-pošta: tednik® kdm-ptuj.si 
Celoletna naročnina 6.360 
tolarjev, za tujino 12.720 tolarjev. 
Žiro račun: 52400-603-31023 
Tisk: MA-TISK, Maribor. 
Po mnenju Ministrstva za 
informiranje Republike Slovenije št. 
23158-92 z dne 12. 2. 1992 se šteje 
Tednik za izdelek informativnega 
značaja iz 13. točke tarifne številke 
3, za katerega se plačuje 
petodstotni davek od prometa 
proizvodov. 
Nenaročenih fotografij in rokopisov 
ne vračamo. . 
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Ukinitev ortopedske 
ambulante v ptujski bolnišnici 

Prujska bolnišnica je 19. avgusta prejela 
dopis bolnišnice Maribor, ki ga je podpi-

sal direktor bolnišnice Gregor Pivec, da s 
prvim julijem letos ukinjajo ortopedsko am-
bulanto v ptujski bolnišnici. Razlog naj bi bil 
podan že s pogodbo za leto 1 996, s katero 
je Zavod za zdravstveno zavarovanje Slove-
nije Splošni bolnišnici Maribor zaradi odho-
da enega od ortopedov v zasebno prakso, 
zmanjšal ambulantno dejavnost ortopedije. 
S kasnejšim dogovorom med mariborsko in 
ptujsko bolnišnico so njeno delo podaljšali 
še za šest mesecev v letu 1997. Zaradi od-
sotnosti direktorja mariborske bolnišnice 
nam žal drugih podatkov ni uspelo dobiti. 
Bolniki na ptujskem, ki potrebujejo ortope-
da, teh pa je vedno več, so kot že večkrat 
doslej potegnili na kratko. Dokaz več, da je 
približevanje zdravstvenih storitev občanov, 
zgolj farsa. 

Koprska malvazija vino 
meseca septembra 

Petega avgusta je bilo na Kmetijskem inšti-
tutu Slovenije v Ljubljani ocenjevanje vin 

za septembrski Veritasov vinski nakupovalni 
vodnik. Petčlanska komisija degustatorjev je 
ocenila 21 vzorcev slovenskih vin. Ocenje-
valci vin so najugodnejše razmerje med ka-
kovostjo in ceno odkrili pri vrhunski polnitvi 
predikatnega vina malvazija pozne trgatve, 
letnika 1996, iz kleti Vinakoper. V njem so 
našli bogastvo arom in prijeten karakter vin 
posebnih kakovosti. 

Inštitut za vinski marketing 

Slovenska vinska akademija, ki ima sedež 
v Ptuju, je v okviru širitve svoje dejavnosti, 

ustanovila Inštitut za vinski marketing. Nje-
govo ustanovitev je pogojevalo poznavanje 
panoge, predvsem pa znanje, ki si ga je Slo-
venska vinska akademija pridobila v 

prejšnjih letih. Po besedah direktorja Branka 
Voduška bo Inštitut za vinski marketing 
predvsem skrbel za to, da bodo domači in 
tuji potrošniki temeljito seznanjeni s slo-
vensko vinsko ponudbo. 

Lovci in turizem 

Po podatkih komisije za lovni turizem pri 
izvršnem odboru Zveze lovskih družin 

Ptuj se z lovskim turizmom na širšem 
območju Ptuja ukvarjajo vse lovske družine 
v okviru svojih pristojnosti. Lovcev turistov je 
največ iz Avstrije, Italije in Nemčije. V letu 
1992 jih je bilo 92, v letu 1 993 277, v letu 
1994 244, v letu 1995 218, v prejšnjem 
letu pa 192. Podatke o lovskem turizmu so 
lovci predstavili na priložnostni lovski razsta-
vi v okviru turističnih dnevov turističnega 
društva Ptuj. 

Moda z vami tudi letos z 
Barbaro Plaveč 

3. in 4. septembra bodo v okviru Foruma 
na Gospodarskem razstavišču v Ljubljani 

potekale tendenčne modne revije "Moda z 
vami", ki jih pripravlja Ljubljanski sejem - Se-
jem moda - Fashion v sodelovanju z Rokom 
Lasanom, ki vodi Društvo modnih delavcev 
Slovenije. Gre za tradicionalno modno pri-
reditev s prikazom aktualne mode za 
pomlad in poletje '98, na katerem sodeluje-
jo priznani slovenski modni proizvajalci. Z 
18 kreacijami se bo tudi letos predstavila 
ptujska modna kreatorka Barbara Plaveč, ki 
je svoje modele zasnovala z materiali mari-
borske Svile. 

V soboto na ptujski televiziji 

Na programu je glasbena oddaja Video-
boom 40 s priznanimi zabavno-glasbe-

nimi skupinami iz Slovenije. V soboto bo od-
daja na programu ob 21. uri, v nedeljo jo 
bodo ponovili ob desetih. 

Pripravila: MG 

KOMENTIRAMO 

Pnanikf ki bo združeval 
Kljub počitnicam, se je pri Lenartu v Slovenskih goricah na 
pni seji sestala komisija za pripravo odlokov o grbu in zas-
tavi, priznanjih in prazniku občine Lenart. Prišli so vsi 
člani, ki jih je imenoval lenarški župan Slavko Kramberger. 
Manjkal je predstavnik Pokrajinskega muzeja iz Maribora, 
ki se je bojda ustrašil zaklenjenih občinskih vrat (ni vedel, 
da je popoldne vhod v občinsko hišo z dvoriščne strani) in 
tudi župan, ki je imel nekaj težav z zdravjem. Sejo je vodil 
podžupan Ivan Vogrin, bila je izrazito delovna in sorazmer-
no kratka. 

Vsi po vrsti so se strinjali, da 
niora tudi lenarška občina čim-
prej dobiti svojo celostno podo-
bo. Za zdaj so jo krepko prehite-
le skoraj vse KS, zadnja med nji-

bo v začetku septembra 
Voličina, ki bo v okviru letošnje-
ga praznika razvila novo zastavo 
in predstavila krajevni grb. 
Člani komisije so podprli pobu-
de, da bi občina Lenart kljub na-
povedim o skorajšnji razdelitvi, 
'lobila podobo, iz katere bodo 
'"azvidne skupne značilnosti os-
J"^dnjih Slovenskih goric. Na od-
lok o grbu in zastavi niso imeli 
bistvenih pripomb kar pomeni, 
da bodo svetniki predvidoma že 

septembra v drugem branju 
â odlok sprejeli. Podprli pa so 

predlog KS Lenart, da naj se 
^Porablja dosedanji krajevni grb 
^ izvirni obliki, nova občinska 
Zastava pa naj bo enobarvna in se 
"̂ aj razlikuje od mestne, ki so jo 
^^ečano razvili lani, ko so praz-
'̂ ovali 800 -letnico prve pisne 
Omembe Lenarta. Tako bo zado-
voljeno tudi mestu Lenart, ki je 

svojo celostno podobo vložilo 
velike napore. Škoda je, da se o 

že prej niso pogovarjali in 

skupaj poiskali ustreznih 
rešitev. Zdaj je kar je, občina Le-
nart mora dobiti grb in zastavo 
in ju bo očitno tudi dobila. Člani 
komisije zadržkov okoli tega 
niso imeli, povdarili so le, da naj 
občina uredi medsebojne odnose 
okoli avtorskih pravic s KS le-
nart. Tudi odlok o priznanjih ni 
bil sporen, predlagali so, da naj 
vsa priznanja podeljuje župan, 
ne pa predsednik občinskega 
sveta, kot je bilo predlagano za 
nekatera priznanja. Datum 
bodočega občinskega praznika 
pa je očitno trši oreh. Najprej so 
predlagali 23. november, v spo-
min na Maistrovo razorožitev 
"zelene garde" v Mariboru. Pred-
log je gladko padel, saj so svetni-
ki na enem od zasedanj menili, 
da ni dovolj pretehtan. Za zadnje 
zasedanje občinskega sveta so 
predlagali 17. junij. To je datum, 
ko se leta 1196 Lenart prvič 
omenja v pisnih zgodovinskih 
virih. V prvem branju je celo do-
bil tiho podporo, saj so povedali, 
da je Lenart osrednje središče 
občine in zato naj obvelja ta da-
tum. Drugače so menili v KS in 
mestu Lenart, kjer so odločno 

povdarili, da je to že datum kra-
jevnega praznika in da naj 
občina poišče svo[ datum. 
Rečeno, storjeno. Zupan je 
imenoval komisijo, ta pa je me-
nila, da naj se predlog pripravi 
strokovno, zgodovinsko utemel-
jeno in ideološko povsem 
neobremenjeno. Datumov, ki 
pričajo o začetkih skupnega so-
delovanja na območju sedanje 
občine Lenart, je kar nekaj, zato 
jih bodo do 10. septembra vno-
vič proučili. Nekateri člani so 
menili, da bi morda lahko ostal 
celo 17. junij, saj je Lenart imel 
vseskozi v zgodovini domi-
nantno vlogo na gospodarskem 
in političnem področju. Kaj 
bodo o tem porekli v ostalih KS, 
ni vedel povedati nihče. V zraku 
je namreč pričakovana delitev 
občine, zato KS vztrajajo pri 
svojem, tudi pri lastni identiteti, 
ki jo na nek načih izpričujejo 
skozi krajevna praznovanja. Ko-
misija zato še išče predloge in se 
pogovarja s strokovnjaki, saj me-
nijo, da bi moral biti izbran 
takšen datum, ki bo simbolično 
povezoval vse kraje oz. KS, do-
kler so še skupaj v eni občini. 
Mnogi pripominjajo, da bo tako 
najbrž tudi ostalo in to kljub pri-
tiskom lokalnih veljakov, ki že 
kombinirajo in računajo na lo-
kalne volitve prihodnjo jesen. 
Do njih pa je še daleč in lahko še 
se marsikaj spremeni. Najbrž bo 
občina Lenart praznovala vsaj 
prvi(novi) praznik skupaj. Letos 
ne, prihodnje leto pa zagotovo! 

Marfan Toš 

PTUJ / MAKEDONSKA VLADNA DELEGACIJA OBISKALA PERUTNINO 

Ustisnovifev f»0cffeffci 
Perutnina Makedoni/a 
Makedonska vladna delegacija, z ministrom za kmetijstvo 
Kirom Dokuzovskim na čelu, je ob koncu tedna obiskala Pe-
rutnino Ptuj. Tradicionalno dobro poslovno sodelovanje na-
juspešnejšega slovenskega rejca perutninskega mesa in 
proizvajalca živil. Perutnine Ptuj, z Makedonijo, je v nas-
lednjih letih mogoče še okrepiti. 

Zaradi nekaterih zapletov pri 
prostocarinskem trgovanju med 
državama, je izvoz Perutnine 
Ptuj v Makedonijo letos kar za 
polovico manjši, kot je bil na 
primer leta 1994. Kljub temu pa 
Perutnina Ptuj pokriva petino 
makedonske potrošnje perut-
ninskega mesa in mesnih izdel-
kov. "Naš cilj je, da sedanji izvoz 
v Makedonijo vsaj podvojimo," 
je na pogovorih z makedonskim 
kmetijskim ministrom, poudaril 
predsednik uprave Perutnine 
Ptuj, dr. Roman Glaser. Kiro 
Dokuzovski je ob tem izrazil 
tudi makedonski interes, da bi 
sodelovanje te države s Perutni-
no Ptuj, razvili tudi na višje obli-
ke gospodarskih odnosov. V Pe-
rutnini Ptuj pa že proučujejo 
možnost, da bi v Makedoniji us-
tanovili podjetje Perutnina Ma-
kedonija, ki bi najprej zgradilo 
in vzpostavilo celotno infra-
strukturo prodajno distribu-
cijskega centra, kasneje pa razvi-
lo še nekatere oblike partnerske-
ga sodelovanja. Tovrstno sodelo-
vanje bi lahko pripomoglo k 
večji izenačenosti trgovinske iz-
menjave med državama. Make-
donska stran je namreč na pogo-
vorih v Perutnini Ptuj izpostavi-

la slovenske zamude pri izdajan-
ju kontingentov za brezcarinski 
uvoz blaga (predvsem vina in ze-
lenjave), kar neposredno 
zmanjšuje makedonski uvoz v 
našo državo. Na srečanju make-
donske vladne delegacije, ki jo je 
spremljal tudi ambasador te 

države v Sloveniji, dr. Dimitar 
Mirčev, z vodstvom Perutnine 
Ptuj, so se dogovorili, da bo 
podjetje, ki odslej posluje kot 
delniška družba, že v kratkem 
predstavilo Makedoniji konkret-
no ponudbo za gospodarske 
naložbe v tej državi. Na osnovi 
vzajemnega odnosa se lahko ob-
seg poslovanja na trgu, ki že de-
setletja pozna Perutninina živi-
la, že v kratkem času približa 
načrtovanim 3 tisoč tonam izvo-
za izdelkov Perutnine Ptuj v 
Makedonijo. 

NV PRESS 

PTUJ / TURISTIČNA POROTA BRALCEV DELA 

Ptuj prvK med deseterko 
19. avgusta se je iztekel prvi del akcije Turistična porota bralcev Dela. Po 

sedmih tednih glasovanja je uredništvo Dela prejelo 17.342 glasovalnih ku-
ponov, iz katerih so oblikovali lestvico desetih turističnih krajev, ki se bodo 
boriti za Oetov zlati in tri zelene liste. Po prvem krogu glasovanja se {e Ptuj 
uvrstil na osmo mesto, kar je brez dvoma lep uspeli. 

V vseh dosedanjih turističnih porotah Dela Ptuj ni bil nikoli tako visoko 
uvrščen, oziroma se mu tudi nikoli ni uspelo uvrstiti na lestvico desetih. V dru-
gem delu akcije lahko bralci Dela glasujejo le za kraj, kije uvrščen na lestvico 
desetih, in to le enkrat Z oceno od ena do pet ovrednotijo njegove naravne le-* 
pote, urejeniKt in ustreznost cm v njem. Poleg glasovanja z glasovnicami, bos-
ta na končno mstitev posammih krajev vplivala tudi strokovna ocena komisi-
je, ki jo je Imenovalo Delo, in javnomnenjska anketa, ki jo bodo izvedli po telefo-
nu. Ptuj ima letos prvič priložnost, da osvoji Delov zeleni list. K temu pa lahko 
prispevamo prav vsi. Doslej so levji delež nosile Terme, kjer tudi dopustuje na-
jveč gostov, ki se odločajo za bivanje v Ptuju. V teh dneh se na primer odioi^ o 
usodi grajske livarne, upamo, da bo treznost prevladala. Objekt, kot je ptujski 
grad in kjer se letno obrne šestdeset in več tisoč obiskovalcev, brez gostinskega 
lokala ne more biti. Dokler pa grajske restavracije ne bo, mora delovati vsaj ka-
varna, ki ji sicer z današnjim dnem napovedujejo zaprtje. Turizem smo ljudje In 
to zadovoljni ljudje / vseh pogledih, če to nekateri, ki imajo sicer pokja usta tu-
rizma, še ne vedo. Zadovoljstvo je lahko v določem trenutku tudi kavica. 

MG 
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0ERNARDA B. PULKO / DIŠALO JE PO AMERIKI, A BILO JE LE ŽIVLJENJE NEŠTETIH D O G O D I V Š Č I N 

Radijski glas me povalu na randi 
peževen dan, polomljena 

ji-evesa in odkrite strehe so 
bile posledice hurikana Berta, 
l̂ j je že nekaj dni divjal po 
y2hodni obali severne Ameri-
l̂ e. Da ni bilo početi kaj druge-
ga, kot se družiti s streho nad 
glavo, je bilo jasno in samo po 
jebi umevno. 

priljubljena radijska postaja 
mi je delala družbo. Ura je bila 
enajst zvečer. Klepetalo se mi je 
jn pomislila sem, da je doma ura 
nemogočih pet zjutraj. Gotovo 
me ne bi bil nihče vesel, če bi ga 
pozdravila ob tej uri. Zato 
zavrtim številko radijske posta-
je, ki sem jo zvesto poslušala že 
drugo poletje. Tisti prijazni glas, 
o katerem sem že pisala, se mi je 

tokrat oglasil v slušalko. Po glas-
beni želji, ki sem si jo zaželela, 
me je glas, ki se mu je očitno tudi 
klepetalo, pa je za trenutek ali 
dva vseeno odtekel v eter, 
spraševal vse mogoče in nemo-
goče stvari. 

"Moja najboljša prijateljica 
živi tam," je odgovoril na 
vprašanje, od kod prihajam. 

Glede na razgledanost Ame-
ričanov, ki jih večina ne ve, kje 
Slovenija sploh je, nisem bila 
prepričana, da je to res. Sicer pa 
je obstajala tudi ta pogosta napa-
ka, da so jo zamenjevali s Slo-
vaško. N^ vprašanje, v katerem 
mestu živi, nisem dobila odgo-
vora. 

Pogovor je bil prijeten, in ko 

sva končala, se mi je glas zahvalil 
po radijskih valovih in me pova-
bil, da ga še kdaj pokličem. Za-
kaj ne, sem si rekla naslednji dan 
in ponovno zapravila debelo uro, 
viseča na telefonu. In ponovno 
glasbena želja in novo povabilo k 
jutrišnjemu klepetu. Nekega dne 
pa mi glas pravi, da je bilo dovolj 
klepetanja na daljavo. Sedaj je 
čas, da se srečava. Bil je 
prepričan, da je to vredno in da 
bo to naredil. Na dogovorjeni 
dan in pravi čas se je navkljub tri 
ure dolgi vožnji pred hišo, v ka-
teri sem stanovala, ustavil črn 
športni avto. Iz njega je odločno 
skočila frfotajoča oblekca, viseča 
na postavnem, dobro znanem 
glasu. Colleen je bila očarljiva 
nasmejana rjavolaska, ki mi je že 

v radijskih pogovorih povedala 
nekaj malega o sebi. Kot da bi se 
poznali celo večnost, sva si padli 
v objem, in označilo se je novo 
poglavje življenja. Z novim pri-
jateljstvom. Spomnila sem se 
reka o prijateljstvu na prvi 
pogled, ki je, tako kot ista lju-
bezen, edino pristno in resnično. 

"Ugani kam," me je vprašala in 
njene oči so sijale od navdušenja. 
Vedela sem, da je pripravila pre-
senečanje. Videla sem jo prvič v 
življenju, pa vendar se mi je zde-
la tako znana, celo domača. To-
pel pogled in večen nasmeh je 
razkrival voljo do življenja in 
ljubezen do ljudi. "Ne vem in 
prav malo mi je mar," sem bila 
odkrita in zadovoljna že s tem, 
da sva se srečali. "Povabljeni sva 
na večerjo," se ji je smejalo, "le 
kakih petnajst minut vožnje od 
tukaj." In spet ji, glede na og-
romne ameriške razdalje, nisem 
mogla verjeti brez pomisleka. 
Čeprav je bila tukaj, z menoj, vsa 
prava in živa. Zadovoljna in ne-
kako brez skrbi, z veseljem in 
brez zadržkov sem se predala in-
tuiciji in njeni organizaciji. Črni 
avtomobil je drvel in dvigal ve-
ter za seboj, medve pa sva klepe-
tali, kot bi to počeli dobri stari 
znanki. "In kdo bo gostitelj?" me 
je vendarle premamila rado-
vednost. "Skrivnost!" je skušala 
biti neizprosna za kratek čas, saj 
sva se že nekaj trenutkov kasneje 
ustavili pred majhno hišo, po-
tuhnjeno med drevesa in visko-
ke grmovnice, ki so ji dajale var-
no zavetje. Nežno zelena prepro-
ga iz natančno pristrižene trave 
okoli nje in nekaj počesanih 
gred zelenjave ob njej so dajali 
vtis pretirane urejenosti. Preden 
sva se približali hiški, naju je z 
vrat pozdravil osiveli, a še vedno 
vitalni gospod. Navihan pogled 
mi je od daleč dal vedeti, da ne-

kaj že ve o meni. Topel stisk in 
povabilo v hišo. Ko sem vstopi-
la, pa bi malodane padla v neza-
vest: stene so bile polne propa-
gandnih plakatov, v kotu je stal 
šopek velikih dežnikov, na 
obešalniku nekaj popularnih 
basketbal čepic in na velikem 
predalniku kak ducat majic. Na 
vseh teh rečeh pa isti napis: POP 
TV. Gospod Bundschuh in nje-
gova soproga, ki se je bila 
medtem pridružila, in seveda ra-
dijski glas, ki je bil še vedno z 
menoj, so se vljudno muzali. Pri-
jazno so me posedli za okroglo 
mizo v kotu prostorne jedilnice, 
ki je bila del še večje, zračne, le-
sene kuhinje. Miza je bila že 
pogrnjena in pripravljena za 
večerjo. Nekaj drugačnega je 
bilo v tistem pogrinjku. Ame-
ričani se, vsaj tisti, ki sem jih do 
takrat poznala, za mizo niso tako 
potrudili. Dali so mi občutek, da 
za malenkosti v glavnem ne iz-
gubljajo časa. Tukaj pa so bili 
prtički v barvi krožnikov, celo 
pravi vinski kozarci, ki so napo-
vedovali belo, suho do polsuho 
vino, in ne prevelik šopek polet-
nega travniškega cvetja na sredi 
mize je dajal poseben občutek 
preproste domačnosti. 

Medtem pa je pogovor živahno 
stekel, gospod kuhar je počasi 
stregel. Najprej vino s hladno 
predjedjo, potem še topla in nato 
glavna jed. Sreča, da na sladki 
poobedek ni pozabil. Vse je bilo 
urejeno, vse do potankosti 
zrežirano in premišljeno. Tele-
fonsko zvon j en je je namesto 
tišine razparalo prijeten žvenket 
pribora in porcelana. Radostna 
senca, ki se je razpotegnila čez 
obraz za mizo sedeče gospodinje, 
čedno urejene in vzorno 
oblečene newyorške dame, je 
naznanjala nekaj lepega. Vsake 
toliko časa je med nemim priki-
mavanjem dvignila pogled in se 
za kratek hip zazrla vame. Po ne-
kaj kratkih besedah vljudnostne 
dobrodošlice je pomolila tele-
fonsko slušalko proti meni in 

rekla: "Talk to her - govori z 
njo." O bog, sem pomislila, s 
kom in predvsem kaj naj se po-
govarjam z nekom, ki telefonira 
ljudem, ki jih prvič vidim in ko-
maj kaj vem o njih. Nežni glasek 
na drugi strani žice je začivkal v 
moje uho besede, ki so me zelo 
prijazno pobožale. Sprva nisem 
niti razumela zakaj, potem pa le 
dojela, da je nekaj govorilo po 
slovensko. "Dober dan. Kako si 
kaj?' me je vprašal dekliški glas 
iz Čikaga. "Kdaj se vrneš v 
Ljubljano?" je silila vame v slo-
vensko - ameriški mešanici. 
Slišati je bila srečna, da se je z 
nekom lahko pogovarjala v slo-
venščini. Jaz pa tudi. Kaj čuden 
pogovor je bil to. Z neznano ose-
bo, malo po njeno in malo po 
moje, o Ameriki in o Sloveniji. 
Ko sem slišala poročila iz prve 
roke, sva se še dogovorili za zme-
nek v Ljubljani, potem pa počasi 
prekinili pogovor. Betsy je bila 
zaljubljena Američanka, ki se je 
v navalu ljubezni odločila za Slo-
venijo. 

"Njen ameriški izvoljenec je 
takrat, pred slabega pol leta, mo-
ral službeno v Slovenijo. Ona pa 
kar za njim!" se je obupano spo-
minjala mama, ki že zdavnaj ni 
bila več v skrbeh. "Pojma nismo 
imeli, kje ta Slovenija sploh je. 
Pa sem vzela atlas in tudi v njem 
je nisem našla," se je smejala svo-
ji nevednosti. Ko so mi po 
večerji, tik pred najinim odho-
dom, na majhen bel listič zapisa-
li njen ljubljanski naslov, sploh 
nisem bila presenečena ob 
spoznanju, da živi oddaljena le 
dve ulici od moje. Pa naj še kdo 
govori o naključjih ... Seveda se 
mi tudi tokrat niti na rob pameti 
ni spotaknilo, da bo to prva tele-
fonska številka, ki jo bom zavrte-
la že na avtobusni postaji v sre-
dišču Ljubljane, takoj ob priho-
du domov. Pa ne iz neučakanos-
ti, ampak iz silne potrebe, sredi 
velikih težav... 

Življenje v kampu je občasno potekalo tudi izven njega - za otroke v zabaviščih, zame pa na 
zmenkih 

PIŠE: BRANKO VNUK / KRATEK PREGLED ZGODOVINE NEKDANJEGA PTUJSKEGA DOMINIKANSKEGA SAMOSTANA -

Dominikanski 
samostan 

Ponovni ogled nekdanje sa-
mostanske cerkve in s tenn 
povezane na novo opravljene 
meritve so ob upoštevanju 
načrta ptujskega domini-
kanskega samostana, ki ga je 
dal izrisati ZVNKD v Mariboru 
leta 1962, dali povod, da se 
mere samostanske cerkve, ki 
jih je podal J. Curk, nekoliko 
korigirajo. 

J. Curk je zapisal, da je 
znašala dolžina prvotne ladje 
32,7 metra, povprečna širina 
(pač, ker prostor proti zahodu 
rahlo konvergira) pa 10,9 met-
ra, s tem pa se je dobilo pros-
torsko razmerje 1:3. Po vzida-
vi "drugega" slavoloka so 
ladjo na vzhodni strani 
skrajšali za štiri metre, s tem 
pa se je izkazovalo novo pros-

torsko razmerje 1:2,6. 
Podatki, ki nam jih je uspelo 

izluščiti, so nekoliko drugačni. 
Poskusili smo z obratnim pris-
topom, tako da smo za izho-
dišče vzeli zahodni zaključek 
talnega zidca, ki se vidi v se-
vernem traktu križnega hodni-
ka, in vzhodno steno "druge-
ga" slavoloka. S tem smo po 
vzdolžni osi dobili zunanjo 
dolžino nekdanje cerkvene 
ladje, ki je na ta način znašali 
okrog 32,3 metra, zunanja širi-
na ladje pa je tako na vzhodni 
strani znašala 14,1 metra, na 
zahodni strani 13 metrov, s 
čimer bi povprečna širina 
ladje znašala 13,55 metra. Pri 
tem smo upoštevali tudi debe-
lino "druge" slavoločne stene, 
ki znaša na severni strani 1,1 
metra, na južni pa 1 meter, in 
jo kot tako uporabili za zasilno 
določitev debeline prvotne 
južne, vzhodne in severne 
ladjine stene, saj sta južna in 
severna stena doživeli ob ba-
rokizaciji notranjo ojačitev za-
radi vstavitve obočne kon-
strukcije, po letu 1826 pa so 
ob etažiranju cerkvene 
notranjščine stene še dodatno 
ojačali z nosilnimi loki, vpetimi 

med dvojne baročne pilastre. 
S tem smo dobili notranje 
mere prvotne cerkvene ladje: 
dolžina 29,1 metra, po-
vprečna širina pa znaša 11,5 
metra. Iz tega lahko tudi 
izračunamo prostorska raz-
merja: v notranjščini znaša 
razmerje 1:2,53, ob upošte-
vanju zunanjih mer pa bi raz-
merje znašalo 1:2,38. 

Če pa upoštevamo še Cur-
kovo mnenje, da vzhodni 
zaključek predstavlja višina 
"prvega" slavoloka, se mere in 
razmerja spet razlikujejo. Se-
daj vidna dolžina obočne 
pole, vzidane med "oba" sla-
voloka, znaša okrog 3,5 met-
ra, in če to prištejemo k dolžini 
ladje (32,3 metra), dobimo 
dolžino ladje, ki znaša 35,8 
metra, širina pa okrog 14,2 
metra, ŝ  tem pa razmerje 
1:2,52. Če pa upoštevamo 
Curkov podatek, da je bila ob 
vzidavi "drugega" slavoloka 
ladja skrajšana za štiri metre, 
pa dobimo: širina okrog 14,2 
metra, dolžina 36,3 metra in 
razmerje 1:2,55. 

Vsekakor pa lahko ugotovi-
mo, da se mere cerkvene 
ladje gibljejo v okviru 
približnega razmerja 2:5, ki ga 
pogosto srečamo pri cerkvah 
avstrijskih beraških redov. To-
liko o širini in dolžini prvotne 
cerkvene ladje in s tem po-
vezanim razmerjem med širi-
no in dolžino. 

Lit.: R. K. DONIN 1935, 
p.17s; F. ŠTELE 1969, p. 

130s; J. CURK 1974, pp. 
239s, 244, 261 s; J. CURK 
1976, pp.50, 52; J. CURK 
1989, pp. 238ss; J. CURK 
1993, p. 134s; B. VNUK 1996, 
passim, cf. tam podrobneje 
navajano literaturo 

c) Ohranjeni 
stavbni elementi 

Najboljši in najprepričljivejši 
dokument svoje dobe je goto-
vo spomenik sam. Ker pa so 
mnogi spomeniki s časom 
doživeli spremembe, si je 
potrebno, da bi si lahko re-
konstruirali prvotno podobo 
nekega objekta, poiskati in 
ogledati ohranjene materialne 
ostaline starejših obdobij, ki 
se pogosto skrivajo pod po-
dobo, ki jo dandanes kaže 
kakšen objekt. Pri tem 
nekdanja dominikanska cer-
kev ni nobena izjema. 

Kot smo že opbzorili, je do-
minikanska cerkev v baročni 
dobi bila močno predelana, 
dokončen udarec pa je 
doživela po razpustu samos-
tana, ko so cerkev predelali v 
vojaško skladišče in jo etažira-
11. Ob barokizaciji smo izgubili 
prvovrsten spomenik 
zgodnjegotske dobe pri nas. 
To je najstarejši slovenski pri-
mer gotskega dolgega kora, 
vendar smo v zameno dobili 
za naše razmere dokaj kvali-
tetno baročno cerkev, ki se 
nam je, paradoksalno, kot ar-
hitektura skoraj povsem ohra-
nila in to pravzaprav po zaslu-
gi vojske, ki je po drugi strani 

povzročila, da je Ptuj izgubil 
enega najlepših baročnih ar-
hitekturnih ambientov - cer-
kveno ladjo in pročelje ptujske 
minoritske cerkve. 

Ob ogledih nekdanje domi-
nikanske cerkve se je izkaza-
lo, da je prvotna lupina ro-
manske cerkvene ladje v vsej 
svoji dolžini, širini in višini oh-
ranjena, ohranjeni so tudi ne-
kateri elementi zgodnjegots-
kega dolgega kora, vse prepr-
ičljivejša pa je tudi domneva, 
da se je pod dolgim korom 
raztezala romanska kripta. V 
nadaljevanju si bomo ogledali 
ohranjene arhitektonske ele-
mente, jih poskusili analizirati, 
obrazložiti in postaviti v neki 
časovni kontekst. 

Južna stena ladje 
Za datacijo prvotne cerkve-

ne ladje je zelo pomembna 
južna stena cerkvene ladje, ki 
je, kot kaže, povsem ohranje-
na v svoji celotni višini in 
dolžini. Na to, da je romanska 
južna stena cerkvene ladje 
ohranjena, je opozoril J. Curk. 
Dolžina stene znaša 31,2 met-
ra; se pravi: od zahodnega 
zaključka talnega zidca, ki se 
vidi v severnem traktu 
križnega hodnika, pa vse do 
vzhodne stene "drugega" sla-
voloka; od tega mesta sledi še 
dolžina 3,5 metra, kolikor 
znaša dolžina opečne obočne 
banje, vpete med "oba" slavo-
loka. S tem dobimo približno 
celotno dolžino južne ladijske 
stene, ki znaša 34,7 metra. 

Tloris dominikanske cerkve, a) današnje stanje, b) gotika; 
risal B. Vnuk 
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pRAVSKO POUE / O AKTUALNIH PROBLEMIH KMETIJSTVA 

Zloibe, cfenacfoncilffzacff/e, vzdrže-
vanje melioratij in lastninjenje 
\ občini Kidričevo se je minulo sredo, 20. avgusta mudi! na 
delovnem obisku minister za kmetijstvo, gozdarstvo in preh-
r a n o , Ciril Smrkolj, ki se je na turistični kmetiji Medved v 
2gornjih Jablanah, sestal in skoraj tri ure pogovarjal s 
ludričevskim županom Alojzem Šprahom, člani občinskega 
odbora za kmetijstvo, ter predstavniki Kmetijske zadruge 
tovrenc in KK Ptuj - enote Pragersko. 

Ministra so v razpravi opozori-
li na nujnost komasacije, ali 
zložbe okoli 1500 ha kmetijskih 
zemljišč na Dravskem polju, saj 
je zaradi prevelikega števila 
majnših in razdrobljenih parcel 
obdelovanje težje in predvsem 
dražje. Minister Smrkolj se je 
strinjal, da je zložba zemljišč 
potrebna, saj gre za racional-
nejšo rabo, vendar je opozoril, da 
je treba upoštevati vse okolje-
varstvene, zakonske in tudi fi-
nančne vidike, predvsem pa 
prostorski plan in pridobiti še 
mnenje ministrstva za okolje in 
prostor. Kmetje so potarnali 
tudi zaradi prepočasnega pos-
topka denacionalizacije ali 
vračanja po vojni odvzetih 
zemljišč, saj je med okoli 500 
zahtevki za vračanje okoli 200 ha 
zemljišč, rešenih le nekaj prime-
rov. Minister Smrkolj je oblju-
bil, da bodo zaradi tega v krat-
kem naredili analizo o poteku 
denacionalizacijskih postopkov 
in seveda ustrezno ukrepali. 
Razpravljalci so potožili tudi 
nad dragim vzdrževanjem me-
lioracijskih sistemov, ter na dru-

gi strani o nujnosti namakanja 
nekaterih kmetijskih zemljišč, 
kar pa je glede na rezervat pitne 
vode pod njimi tudi vprašljivo. 
Ministru so tudi predlagali, da 
bi po vzoru Evrope za kmetijsko 
proizvodnjo regresirali ceno po-
gonskega goriva, potarnali so 
nad nerešenim problemom kdo 
naj številči njihove živali, menili 
so, da je treba storiti več za varo-
vanje in ohranjanje naših 
gozdov, ter za zmanjševenje 
onesnaževanja okolja v kme-
tijski proizvodnji, ter negodova-
li nad predragim plačevanjem 
gramoza za vzdrževanje poljskih 
cest. Preden je minister Smrkolj 
odhitel na pogajanja o lastnin-
kem deležu v Ormoško tovarno 
sladkorja, je našel še nekaj časa 
za krajši pogovor o aktualnih 
vprašanjih kmetijstva na 
Dravskem polju. Gposod minis-
ter, kmetje so vas opozorili, da 
so kmetijska zemljišča na 
Dravskem polju preveč 
razdrobljena, kakšne so po 
vašem možnosti za realizacijo 
tega projekta? 

"Ta poredlog je izredno poziti-

ven, kajti gospodarjenje na 
razdrobljenih kmetijskiuh 
zemljiščih je izredno neekono-
mično. Prepričan sem, da bomo 
s to njihovo podbudo ob prido-
bitvi vseh tehničnih, strokovnih 
in finančnih zmožnosti, v krat-
kem prišli do tega, da se zložbe 
opravijo. Seveda tudi ob interesu 
lastnikov, ki bodo lahko na kme-
tijskih zemljiščih tako zagotovo 
bolj ekonomično gospodarili. 
Čimprej je treba ustanoviti no-
silca celotne akcije, recimo ko-
masacijsko skupnost, ali podo-
ben organ, ki bo lahko akcijo 
tudi legalno vodil in koordini-
ral." 

Bo to precej drago? 
"Izredno težko je reči, koliko 

bodo zložbe veljale, kajti izredno 
pomembno je, kolikšno število 
parcel na hektar bo v zložbi zaje-
tih. V osnovo stroškov pa sodijo 
tudi stroški geodetskih del in 
nekateri, morda nepredvideni 
stroški." 

Sicer pa država je verjetno 
pripravljena sodelovati tudi pri 
tem projektu? 

"V proračunu imamo postavko 
zložbe zemljišč iz katere lahko 
občinam in skupinam, ki imajo 
interes, zagotavljamo za to del 
sredstev. In zagotovo bo tudi v 
tem primeru tako." 

Problem zložb kmetijskih 
zemljišč je v Sloveniji sicer še 
zmeraj aktualen? 

"Tako je, to je izredno velik 
problem. V trenutku 
vključevanje Slovenije in slo-
venskega kmetijstva v evropsko 
unijo ugotavljamo, da imamo na 
okoli 1 milijon ha kmetijskih 
zemljišč, od katerih je aktivnih 

le okoli 7UU.000 ha, kar 5 milijo-
nov kmetijskih parcel in da je 
povprečna velikost parcele ko-
maj 20 arov. Da imamo tudi na 
področju gozdov prek 3 milijone 
gozdnih parcel in, da imajo po-
vprečno velikost le 36 arov. 
Tako je na področju zložb tudi v 
naslednjih desetletjih - kajti 
zložbe so dolgotrajen proces -
potrebno še veliko storiti. Vse-
kakor pa je ta pobuda iz občine 
Kidričevo izredno pozitivna." 

Opozorili so vas tudi, da je tu-
kaj na Dravskem polju proces 
vračanja razlaščenih in odvze-
tih kmetijskih zemljišč izredno 
počasen, kaj menite zakaj? 

"Vzrokov je veliko in jih ne bi 
našteval. Zadevo sem resno vzel 
na znanje in bom skupaj z up-
ravno enoto in službami našega 
ministrstva preveril zakaj gredo 
zadeve počasneje, kot drugod v 
Sloveniji. V skupnem sestanku z 
župani pa bomo poskušali najti 
način da se zadeve pospešijo, da 
se postopki denacionalizacije 
čimprej izvršijo, še posebej če 
bomo na tem območju opravljali 
zložbe zemljišč, kajti brez do-
končanih denacionalizacijskih 
postopkov bodo zložbe izredno 
težko izvedljive." 

Problem zase je vzdrževanje 

melioracijskih sistemov, ki so 
bili na območju Dravskega polja 
pred leti opravljeni v razmeroma 
velikem obsegu, vendar kmeto-
valci sedajle tarnajo, da je 
vzdrževanje teh sistemov precej 
drago, pa tudi viri financiranja 
so problematični? 

"Vzdrževanje melioracijskih 
sistemov je redno delo, ki ga mo-
rajo izvajati upravljalci meliora-
cijskih sistemov. Vemo, da so 
bile investicije v to izredno dra-
ge. Na žalost je prišlo do nekate-
rih sprememb, ki so redno 
vzdrževanje nekako zmotile. Se-
veda na Kmetijskem mi-
nistrstvu v okviru proračuna za-
gotavljamo del sredstev za 
vzdrževanje melioracijskih siste-
mov, gre za okoli 92 milijonov 
letno, in ta sredstva bomo 
občinam tudi zagotovili. Seveda 
pa bomo morali resno proučiti 
nadaljni sistem vzdrževanja in 
financiranja. V Sloveniji je bilo v 
zadnjih 20 ali 30 letih izvedenih 
prek 90 projektov melioracij, ki 
jih je treba redno vzdrževati, saj 
vemo da so tudi sanacije takih 
sistemov izredno drage. Zato bo 
tudi to ena od pomembnejših 
nalog našega ministrstva v tem 
mandatu." 

In kakšne so možnosti za to, 
da bi kmetijski proizvajalci do-
bivali za delo na poljih cenejše 
pogonsko gorivo, kot je bilo 
slišati eno od zahtev razp-
ravi jalcev v Cirkovcah? 

"Ja, te zahteve po cenejši kme-
tijski nafti, oziroma regresiranju 

pogonskega goriva v kmetijstvu 
so v slovenskem prostoru zelo 
velike. Treba je vedeti, da je v 
evropskem prostoru za kme-
tijsko proizvodnjo nafta res-
nično cenejša, sicer zelo različno 
od države do države. Zato tudi 
mi pripravljamo projekt, da bi 
predvsem z vložkom, ki bi bil 
naravnan v ekološkem smislu, 
prišli do tega, da bi država 
oprostila del plačevanja promet-
nega davka za pogonsko gorivo v 
kmetijstvu in tako bi kmetoval-
cem strošek proizvodnje zagoto-
vo znižali." 

Tudi lastninjenje v kmetijstvu 
rojeva nekatere težave, kako so 
rešljivi problemi zaradi izgube 
lastninskih deležev v proiz-
vodnih in predelovalnih kme-
tijskih organizacijah? 

"To je na vašem območju, mis-
lim seveda tudi na Ormož, iz-
redno resen problem. Vemo za 
kaj gre, da so nekatere zadruge 
predvsem zaradi hude krize, ki 
je v slovenskem zadružništvu, 
svoje deleže odprodale. Zelo res-
no se bomo morali pogovoriti, 
predvsem z vsemi zadrugami, da 
obdržijo te deleže in s tem 
obdržijo svojo pravico do 
soodločanja v podjetjih kme-
tijsko - predelovalne industrije. 
Zelo pomembno je, da se to oh-
rani, kajti če ne bomo odločali, 
potem je seveda vprašanje, koli-
ko je bilo sploh smiselno zagoto-
viti te deleže kmetijskim zadru-
gam, oziroma kmetom." 

M . Ozmec 

Minister Ciril Smrkol j 
(foto: M . O z m e c ) 

KIDRIČEVO / VELIKO SREČANJE 
ŠTUDENTOV IZ SEDEMDESETIH LET 

Stare bajte^ Ige ste 
v sedemdesetih letih je bilo družabno življenje študentov, ki so hodili na fakul-

tete, višje in visoke šole, izredno pestro, saj so poleg tega, da so bili uspešni 
študenti, pripravljali novoletna srečanja, pustovanja na Borlu, prvomajske izle-
te, športna srečanja, brucovanja, delovne akcije, razstave, piknike in druge ob-
like družabnega življenja. 

Skupina nekdanjih študentov iz tistih časov se je zato odločila, da pripravi veliko 
srečanje "starih bajt", kot so se izkušeni študentje imenovali, na katerem bodo obu-
dili spomine na študentska leta. Srečanje bo 18. oktobra zvečer v Kidričevem. Na 
njem pričakujejo študente nekaj generacij iz sedemdesetih let (deset let gor ali dol), 
katerih druženje je ostalo zapisano v spominih za vse čase. Na njihove naslove so 
poslali kup vabil, saj pričakujejo prijave do 1. septembra. Na prireditvi, ki bo 
povsem neprofitna, bo zbrane zabaval ansambel Šok iz Ljubljane, kot sponzorji pa 
bodo sodelovala znana ptujska podjetja. Srečanje so organizacijsko prijeli v roke 
Robert Filipič - Čelo (tel. 772-985) , Branko Klemenčič (773-767, v službi 772-
631), Peter Kreft (776-256, v službi 771-131) in Andrej Žmauc (772-064, v službi 
772-001) , njihove telefonske številke pa smo navedli, ker želijo, da se j im oglasijo 
tudi tisti, ki morebiti niso prejeli pisnega vabila, kajti vabljeni so vsi, ki so soobliko-
vali študentsko življenje sedemdesetih let. 

PTUJ / ODSLEJ OTROŠKA PRODAJALNA DIRENDAJ 

Lego in Marko Čarko 
Nova poslovna strategija in 
cilj tržne usmerjenosti del-
niške družbe Emona obala 
Koper, je specializacija 
posameznih prodajaln. 
Tako so nekdanjo prodajal-
no E shop na mestnem trgu 
v Ptuju preuredili v specia-
lizirano prodajalno z 
otroškimi igračami Diren-
daj, ki so jo v četrtek, 21. 
vgusta svečano odprli otroci 
ptujske vzgojno vzgojno 
varstvene organizacije. 

Kot je povedala vodja proda-
jalne Nineta Urbančič, so že prvi 
dan za svoje male obiskovalce 
pripravili kup presenečenj; po-
leg nastopov čarovnika Marka 
Čarka, so pripravili tudi akcijske 
cene in prikupna darila. Izvedeli 
smo tudi, da imajo na voljo na-
jvečjo izbiro iz programa Lego 

kock ter najnovejših igrač in 
elektronskih igric iz uvoza. Že 
sedaj se priporočajo Dedku 

Mrazu, pa seveda skrbnim 
staršem, dedkom in babicam. 

- O M 

Prvi d a n je m l a d e ob iskova lce nove trgovine Diren-
daj razvesel jeval čarovnik Marko Čarko . (foto: O M ) 
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Znamenja - pomniki ljudske leligioznommmm^ 
Pred nedavnim je v samozaložbi izšla zanimiva knjiga 
Petra Firbasa z naslovom Delo pridnih rok in vernega 
srca, ki nas v obliki besede in barvne fotografije na več 
kot 100 straneh seznanja z bogastvom iz naše regionalne 
kulture in sicer z znamenji, odličnimi pomniki ljudske 
kreativnosti, umetnosti in religioznosti. Na območju 
župnije Sv. Marjete niže Ptuja, ki zaobsega ravninski del 
današnje občine Gorišnica, stoji danes 50 znamenj, med 
katerimi je bilo najstarejše postavljeno že pred letom 
1700, najmlajše pa leta 1994. 

Med leti 1992 in 1996 je biolog 
Peter Firbas opravljal dokumen-
tarno raziskovalno delo na zakl-
jučenem geografskem prostoru -
župniji Sv. Marjeta. S fotoapara-
tom je dokumentiral prav vsa zna-
menja, ki še danes tvorijo podobo 
kulturne krajine, položene v 
ravninsko poljski svet pod obron-
ke haloškega gričevja in vinogra-
dov. Odlično izbrani glavni naslov 
knjižice "Delo pridnih rok in ver-
nega srca" odraža bistvo pos-
tavljanja znamenj, ki je izključno 
verskega značaja, kot takšno pa 
tudi odraz ljudske kreativnosti, 
umetniške potence in "pridnih 
rok". 

Petra Firbasa ni vodila želja po 
izdaji vseobsegajoče monografije o 
znamenjih na območju omenjene 
šupnije, saj bi takšna celostna ra-
ziskava potekala neprimerno dlje 
časa, zahtevala bi drugačen razis-
kovalni pristop, vključevala bi 
večjo število raziskovalcev itn. 
Znamenja niso le prelepi in zani-
mivi pomniki iz naše pretekosti, 
del slovenske tradicije in značaja, 
del kulturne krajine ipd., temveč 
še veliko več. Zato jih lahko 
proučujemo na razlišne načine, 
bodisi v luči umetnostnozgodo-
vinskih, zgodovinskih, etnoloških, 
antropoloških, socioloških, teo-
loških, arhitekturnih, urbanis-
tičnih, krajinskih ipd. raziskav. S 
proučevanjem ljudske religioznos-
ti in umetnosti na Slovenskem za-
ostajamo za podobnimi raziskava-
mi v številnih evropskih državah 
(Avstriji, Nemčiji, Švici, Španiji, 
na Portugalskem itn.). V svetu 
poznamo nekaj inštitutov, ki se 
skoraj v celoti posvečajo razisko-
vanju tovrstnih tem, med katerimi 
moram še posebej izpostaviti razis-
kave o romanjih, kot celovitem 
družbenem pojavu in fenomenu. Z 
dediščino t.i. ljudske religioznosti 
ali pobožnosti se lahko seznanimo 
v številnih evropskih muzejih, ki 
hranijo najrazličnejša materialna 
pričevanja o sakralni umetnosti, 
vrhunski ali ljudski, med njimi pa 
lahko zasledimo številna znamen-
ja, votivne podobe itn. Zato nas ne 

preseneti dejstvo, da je bila v letu 
1984 ena najodmevnejših razstav v 
Nemšiji prav razstava o romarstu, 
ki je nastala kot rezultat dela šte-
vilnih inštitutov in posameznikov. 
In kaj nam prinaša publikacija o 
znamenjih v župniji Sv.Marjete 
niše Ptuja? Peter Firbas vsa zna-
menja (kapele, kriši...) sistema-
tično inventarizira, dokumentira 
ter o njih zbere različne pripovedi. 
Pri tem se zavestno omeji le na 

uporabo ustnih virov, ne pa tudi 
kakšnih drugih (pisnih, slikov-
nih...). Popis znamenj, ki nosijo 
"domača" imena, je urejen po 
abecednem vrstnem redu. Peter 
Firbas poudarja, da so ljudje pos-
tavljali znamenja iz razlišnih vzro-
kov, saj so jih pestile skozi zgodo-
vino različne stiske, bolezni, vo-
jne..., zato so zaupali tudi v božjo 
pomoč. 

Znamenja so ljudje postavljali 
predvsem iz dveh razlogov: kot 
priprošnjo in kot zahvalo. Mnoga 
znamenja so postavljena za srečno 
vrnitev iz prve in druge svetovne 
vojne ter ujetništva (npr. ruskega), 
v zahvalo za ozdravljenje ("črna 
kuga", tifus, vid, zlomi, t.i. "špans-

ka bolezen"), ob različnih nes-
rečah, nekaj jih je postavljenih kot 
spomin na umrle otroke (vojna, 
strela) itn. Zanimiva zgodba je po-
vezana z Lepinovo - Ahčevo kape-
lo v Gajevcih, ki so jo postavili 
zato, ker nesreča ni terjala smrtne 
šrtve. "Bilo je tako", navaja Firbas, 
"pri spravljanju drv iz gozda je na 
konjskem vozu popustila zavora. 
Po klancu navzdol je potiskal poln 
voz drv pred seboj dva para konj. 
Konji so galop vzdržali in na 
ravnici voz ustavili. Vse to je kleče 
in s sklenjenimi rokami opazoval 
na vrhu klanca Franc Leplin. Do-
godek se je zgodil leta 1906." Zna-
menja pa so ljudje postavljali tudi 
kot priprošnje npr. za dobro 
vinsko letino, za srečen zakon, 
zdravje v družini ipd. Številne ka-
pale so posvešene tudi Mariji, zlas-
ti Brezmadeži in Lurški. Kot zani-
miv primer lahko omenim razlog 
postavitve Nacove kapele v 
Zamušanih, ki predstavlja svo-
jevrstno darilo Lovrenca Kelenca 
svojemu stricu Tomažu Kelencu 
in to ob priložnosti nove maše leta 
1929. Ob razlogih zakaj so ljudje 
postavili posamezno znamenje, 
zasledimo v nekaterih primerih še 
nekaj dodatnih informacij,npr. o 
tem, kdo in kdaj je postavil kapelo 
ali križ, kdo jo obnavlja in 
vzdržuje, komu je posvečena ipd. 

Kljub navidezni znanstveni 
neambicioznosti je delo Petra Fir-
basa v slovenskem prostoru brez 
primere, saj predstavlja prvi pos-
kus totalne inventarizacije zna-
menj na določenem zaokroženem 
kulturno geografskem območju in 
to v eni publikaciji. Pričujoše delo 
je odlična osnova za vsa nadaljnja 
znanstvena proučvanja, česar se 
zaveda tudi sam avtor. Pohvalno 
je, da Peter Firbas poseže na tisto 
področje, ki je izven njegovega 
ožjega profesionalnega interesa. 
Pri svojem delu uporabi eno od os-
novih splošnih raziskovalnih me-
tod - inventarizacijo, metodo, ki je 
skupna tako naravoslovnim kot 
družboslovnim in humanističnim 
znanostim. Kot "laik" opravi tisto 
delo, ki bi ga morale opraviti za to 
poklicane profesionalne instituci-
je. V procesu nastajanja te publika-
cije se je klasično raziskovalno 
delo spremenilo v nekakšno nepla-
nirano lokalno družbeno akcijo, ki 
je vzpodbudila več kot petino 
lastnikov, da so svoja znamenja to-
kom same raziskave obnovili. S 
tem so pripomogli k ohranitvi zgo-
dovinskega spomina ter k revitali-
zaciji kulturne krajine na območju 
občine Gorišnica. Ob prebiranju 
knjižice se nam utrnejo številna 

vprašanja o pomenu in vlogi zna-
menj, ponuja se nam razmislek o 
preteklosti in prihodnosti ljudske-
ga upanja, zaobljub in zahval. In 
prav to je, ob inventarizacijskem 
delu, po mojem mnenju najpo-
membnejše sporočilo pričujoče 
knjižice, ki hkrati informira, opo-
zarja in nagovarja. Odgovore na 
številna novo porojena vprašanja 
bomo morali poiskati tako v nas 
samih, kot v nadaljnjih izsledkih 
interdisciplinarno zasnovanih 
znanstvenih raziskav. Le želimo si 
lahko, da bo pričujoče, navidez 
majhno, a veliko delo, vzpodbudi-
lo tako "laike" kot "profesionalce", 
različne kulturne in znanstvene 
institucije, da bodo v prihodnje 
namenili neprimerno več pozor-
nosti raziskovanju znamenj, tako 
na področju že omenjene šupnije, 
kot na področju splošnega sistema-
tičnega dokumentiranja in eviden-
tiranja znamenj po drugih slovens-
kih župnijah ali občinah. Znamen-
ja - naši sopotniki skozi prostor in 
čas, predstavljajo omaterializirano 
zgodovino človeškega upanja, zgo-
dovino čudežnih ozdravitev in 
uslišanj. So pomembni spomeniki 
(cerkveni, umetnostnozgodovins-
ki, etnološki...), brez katerih bi 
bila podoba slovenske kulturne 
krajine popolnoma drugačna. Ali 
si lahko sploh predstavljate našo 
krajino brez cerkva in znamenj, 
natrošenih po hribčkih in dolinah 
na celotnem slovenskem prostoru? 

Kljub temu, da knjiga nima pra-
vega zaključka, naj vsaj sam zakl-
jučim svoje pisanje z mislimi Petra 
Firbasa, avtorja knjižice, ki bo še v 
naslednjih letih pridobila na svoji 
veliki dokumentarni in pričevalni 
vrednosti: "Marješka znamenja 
bogatijo našo krajino, del nas so, 
bodimo ponosni nanje, obnavlja-
jmo jih, pa še kakšno novo postavi-
mo." 

Kamni to z n a m e n j e na polju 
ob cest i , P lacerovci 

(fotografi ja: Peter Firbas) 

Ta zapis bi sodil v rubriko Saj ni 
res pa je, ker pa je v Tedniku ni, bo 
Gori doli naokoli kar pravšnja. 
Strastni ormoški ribiči Dušan, Mar-
ko in Jože so zagotovili, da je zgodba 
čeprav nenavadna vendar resnična. 
Na zabavi so se v prijetni družbi s 
čolnom zapeljali po Dravi in 
občudovali čudovito naravo. Na ri-
barjenje niti pomislili niso, pa jim je 

v čoln skočila 10 kilogramska riba. Ko so si opomogli od 
silnega presenečenja, so ribo pokončali in jo na pikniku 
složno pospravili. Tolstolobik morda res ni imel deset 
kil, ampak v čoln je skočil sam. V našem Ormožu je 
življenje zares naporno in tako smo zabeležili tudi prvi 

mspešni poskus ribjega samomora pri nas. Kakšni časi! 
I 

Po drugi strani pa nam gre spet zelo dobro, precej bolje 
kot drugod v belem svetu. Na Svetinjah so si celo lahko 
privošili, da so za dela na tamkajšnji šoli in cerkvi uvozili 
delovno silo iz Evropske skupnosti. 

Pri slovesni maši v Podgorcih se je zgodil zanimiv pri-
petljaj. Za visoka gosta ormoškega župana in predsednika 
občinskega sveta so domačini pripravili prostor in ju na-
meravali posesti skupaj. Pa ni šlo. Najbrž zaradi tistega 
dela maše, ki govori o odpuščanju in nas pozove, da si v 
znamenje sprave in odpuščanja podamo roke. To bi bila 
prehuda preizkušnja prave krščanske ljubezni. 

V Ormožu je bila poroka posebne vrste. Poročila sta se 
Cosun in TSO. Številnim čestitkam se pridružuje tudi 
uredništvo Tednika, mladoporočencema pa želimo veli-
ko zakonske sreče, razumevanja in krepkih otrok. Opozo-
riti pa ju moramo, da se v razvitem svetu vsak drug zakon 
konča z razvezo, najpogosteje zaradi skokov čez plot. 

vi-ki 

K O G / TEDEN 
USTVARJALNOSTI 

Zabava in 
ustvarialnost 

Otroci ormoške občine so se v 
počitnicah lahko v svojem kraju 
udeležili tedna ustvarjalnosti, ki 
ga je pripravila zveza prijateljev 
mladine po vsej občini. Pod 
vodstvom mentorjev so se otroci 
ukvarjali z najrazličnejšimi rečmi. 
Kogovski malčki so se naučili foto-
grafirati in za slike so izdelali lasten 
album, zabavali so se v glasbeni in 

plesni delavnici, izdelkovali so 
predmete in nakit iz gline, slikali 
so na steklo, se s kolesi potepali po 
okolici. Gotovo so počeli še marsi-
kaj in se pri tem prav lepo imeli. 
Dvajset udeležencev tedna ustvar-
jalnosti je za svoje starše in vse Ko-
govčane pripravilo ob zaključku 
tedna, ki so ga zaradi zanimanja 
raztegnili na osem dni, razgiban 
kulturni program. Ob tej priložno-
sti je Jasna Aleksič predsednica 
občinske zveze društev prijateljev 
mladine otrokom podelila pohvale 
za sodelovanje, ker pa je bil čas pri-
meren so pred kogovsko šolo pos-
tavili še majhen klopotec. 

vki 

"POKONCEVANJE" 
SLOVENCEV 

Sloveniji grozi nova (vsiljena) delitev 
na zagovornike in nasprotnike splava, 
na domnevne "spodbujevalce" in "zavi-
ralce" (večje) slovenske rodnosti in po-
temtakem (skrajno poenostavljeno in 
skonstruirano) ločevanje na tiste, ki jih 
skrbi usoda slovenske nacije in na tiste, 
ki jim to ni mar. 

"SPODBUJEVALCI" IN 
"ZAVIRALCI" 

o zelo resnih vprašanjih se torej ponu-
ja poenostavljen (in ideološko) obarvan 
prepir, ki slovenski sedanjosti in pri-
hodnosti ne more koristiti. Slovenska 
Cerkev in dvoje "civilnih gibanj" - Civilna 
družba za demokratizacijo in pravno 
državo ter Združenje za demokratizacijo 
javnih glasil tokrat, kot glavno slovensko 
zlo, "odkrivajo" ustavno pravico svo-
bodnega uravnavanja rojstev. "Civilni gi-
banji" zahtevata presoje ustavnosti za-
konov o prekinitvi nosečnosti in o 
zdravstvenih ukrepih pri uresničevanju 
pravice do svobodnega odločanja o 
rojstvu otrok. Cerkev pa celo meni, da je 
55. člen slovenske ustave, ki pravi, da je 
"odločanje o rojstvu otrok svobodno" in 
da "država zagotavlja možnosti za ures-
ničevanje te svobodiščine in ustvarja 
razmere, ki omogočajo staršem, da se 
odločajo za rojstvo svojih otrok", "sra-
moten". Ljubljanski nadškof in slovenski 
metropolit dr. Franc Rode, je v svoji ne-

davni pridigi na Brezjah dejal, da je v 
slovenski ustavi "sramotni 55. člen, 
česar ne poznajo nikjer na svetu, ki je v 
nečast naši deželi, saj pomeni tisoče in 
tisoče mrtvih, nerojenih otrok. Kar ni us-
pelo kugi, lakoti in vojnam, bomo napra-
vili sami in se s takim neodgovornim 
ravnanjem pokončali. "Nadškof je tudi 
dejal, da je družina danes zelo 
ogrožena, dostikrat zaradi zelo neodgo-
vornega poveličevanja spolnosti, ki je 
predstavljena kot znamenje življenske 
radosti, v resnici pa povzroča veliko 
trpljenja..." 

Nadškof je tako spet "aktualiziral" 
razpravo o splavu na Slovenskem, ki je 
že potekala ob sprejemanju nove slo-
venske ustave v pluralističnem parla-
mentu in okoli njega ter še zlasti ob zna-
nih konservativnih (in skrajno restrik-
tivnih) smernicah vesoljne Cerkve v zve-
zi z reguliranjem rojstev. Te smernice 
prepovedujejo kontracepcijo in splav 
celo v primerih, ko gre za zdravstveno in 
življensko ogroženost mater. Ali Sloveni-
ja takšne (ponovne) razprave in s 
takšnih izhodišč, kakršna ponuja ljubl-
janski nadškof, res potrebuje, še zlasti 
če upoštevamo, da se je pred petimi leti 
prek 60 odstotkov vprašanih slovenskih 
državljanov nedvoumno odločilo za us-
tavno zapisano pravico do svobodnega 
reguliranja rojstev, torej tudi za pravico 
do splava? Nekdanji predsednik slo-
venskega parlamenta in predsednik us-
tavne komisije, ki je pripravila novo slo-
vensko ustavo s "spornim " 55. členom, 
dr. France Bučar, je nadškofovo izjavo 

označil za napad na državo in demokra-
cijo. Medtem ko v Socialdemokratski 
stranki sodijo, 55. člen "res ne sodi v us-
tavo", pa v Združeni listi socialnih demo-
kratov opozarjajo, da poskuša Rimsko 
katoliška cerkev v javnih nastopih po-
novno uveljaviti napačno stališče, da je 
za nizko rodnost na Slovenskem kriva 
ustavno zagotovljena pravica do splava. 
Nadškofovo mešanje v "državne zade-
ve" odklanjajo tudi v Demokratski stranki 
upokojencev (DeSUS) in v Slovenski na-
cionalni stranki (SNS). Predsednik SNS 
Zmago Jelinčič meni, da je ravnanje 
nadškofa dr. Rodeta posledica 
nenačelne politike, ki je v odnosu do 
Cerkve izvajata LDS in SLS. Liberalna 
demokracija Slovenije (LDS) v svojem 
sporočilu za javnost ugotavlja, da se je 
novi nadškof odločil "oživiti duha boju-
joče se cerkve". LDS misli, daje "sramot-
no, da nadškof ne ve, da ustavno zava-
rovano pravico do svobodnega 
odločanja o rojstvu otrok poznajo tudi 
druge države in ni nikakršna posebnost 
slovenske države."Funkcionarka LDS 
Vika Potočnik pa je izjavila, "da razume 
in spoštuje dejstvo, da gospod Rode 
vidi v spolnosti zgolj vir greha in trpljen-
ja. Mar je preveč in neevropsko pričako-
vati od njega, da bi tudi sam razumel in 
spoštoval tiste, ki v spolnosti najdejo ra-
dost? Predsednik ZLSD Borut Pahor 
poudarja, da gre pri pravici do zaželene-
ga otroka za civilizacijsko pridobitev, ki 
temelji na sodobnih znanstvenih 
spoznanjih, ter na pomembnih političnih 
sklepih uglednih svetovnih medvladnih 

organizacij. Pahor meni, da s prepo-
vedjo splava ne bi bilo možno odpraviti 
nizke rodnosti v Sloveniji. Potrebni so 
pozitivni ukrepi, kot so delo za iskalce 
prve zaposlitve, dostopna najemniška 
stanovanja za mlade družine, višji uni-
verzalni otroški dodatki, cenejše jasli in 
vrtci, brezplačno šolanje do prvega po-
klica, uveljavitev starševskega dopusta 
za očete in zaščita mladih žensk pred 
diskriminacijo na delovnem mestu. Si-
cer pa je bilo v Sloveniji največ splavov 
leta 1982 - 18.573, leta 1994 pa 11.324, 
kar je za 0,73 odstotka na število rojenih 
otrok. Čudno je, da nihče izmed tistih, ki 
ugovarjajo prepovedi splava oziroma 
večjim restrikcijam v zvezi s splavi, ne 
opozarja na velike nevarnosti, ki bi jih za 
življenje in zdravje žensk pomenilo neiz-
bežno večanje "ilegalnih" in mazaških 
splavov. 

ZAKAJ JE MALO 
OTROK? 

Socilog Matjaž Hanžek piše, da razla-
govalci prepovedi splava sicer pravilno 
ugotavljajo, da Slovenci umiramo več, 
kot bi bilo potrebno, vendar pa manj, kot 
če bi živeli po njihovih zakonih. "Bistvo 
pri vsem pa je, da jih človek ne zanima. 
Če bi jih, bi dali predloge za zmanjšanje 
umrljivosti, zmanjšanje socio - pato-
loških obremenitev, povečanje skrbi za 
srečno materinstvo in očetovstvo, skrat-
ka sprožili bi javno akcijo za osrečevan-
je živih ljudi. Tega seveda ne storijo, am-
pak le predlagajo, kako pridelati več no-

vih ljudi, ki bi nadomestili umrle in 
povečali število Slovencev. Kot da lahko 
novi ljudje nadomestijo umrle!? 

Zanima jih le število ljudi, posameznik 
pa je le opeka v zidu narodne skupnosti, 
ki ga bomo čim hitreje nadomestili z dru-
gim (i). Tako razmišljanje in delovanje 
nas kmalu pripelje do najbolj grozljivih 
obdobij človeške zgodovine. Spomni-
mo se le na nacistične tovarne otrok ali 
na romunski način preprečevanja spla-
vov. Posledica tega so stotine za aid-
som umirajočih otrok, na katere so 
preprečevalci splavov pozabili, saj bolni 
in umirajoči otroci ne morejo koristiti 
veličini naroda..." 

Delo pa piše, da se "nasprotniki splava 
motijo, ko pravijo, da Slovencem ni mar 
do tradicionalnih vrednot, zlasti družine 
in naraščaja, pa je zato treba popraviti 
sliko tudi z donositvijo nezaželenih ot-
rok. Nasprotno, otroci so ena najvišjih 
slovenskih vrednot. Ravno zato jih ima-
mo tako malo. Otrok je največje bo-
gastvo, otrok je svetinja. Nuditi mu je tre-
ba vse in še več. To pa je težko brez sta-
novanja, brez zaposlitve oziroma rednih 
dohodkov, brez perspektive, da bo tudi 
otroku to nekoč dosegljivo. Kdor misli, 
da Slovenci izumirajo, naj jim torej zago-
tovi možnost, da bodo lahko odgovorno 
spremljali v življenje nove rodove. Ali p^ 
je treba prevrednotiti vrednote ih 
spodbujati mlade generacije k spolninfi 
užitom brez odgovornosti (in brez kont-
racepcije), potem pa bo, kar bo..." 

Jak Kopriv« 
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pORNAVA / STAREJŠI SO OBUJALI SPOMINE, MLADI 
PA SO SE ZABAVALI 

Liik je pri hiši nepogrešljiv 
v poraavi že pet let zelo uspešno in aktivno deluje Turis-
tično - etnografsko društvo Liikari. Čez vse leto skrbijo za 
lepo urejen kraj ter za ohranjanje etnografskih običajev, 
pripravljajo pa tudi vrsto prireditev, še posebej tiste, ki so 
povezane s pridelovanjem in trženjem čebule. Tako so 
tudi v nedeljo prikazali vrsto zanimivega o tej poljščini, ki 
jo v kuhinji največkrat uporabljamo kot začimbo. 

Osrednjo prireditev so pričeli 
2 odprtjem lepo pripravljene in 
domiselne kulinarične razstave. 
Poleg čebule in jedi iz nje, smo 
lahko videli tudi veliko dobrot 
in clomiselne aranžmaje. V pri-
ložnostnem kulturnem progra-
mu, ki ga je povezovala Slavica 
Bratuša, so zapeli moški oktet in 
ljudske pevke ter osnovnošolka 
Eva Valič. V osrednjem delu pri-
reditve so letos prikazali, kako 
poteka pridelovanje in vzgoja 
čebule ali kot mu rečejo 
domačini, liika. Vzgoja te 
poljščine, s katero so nekoč bile 
posajene dornavske njive, traja 
tri leta in ji je potrebno posvetiti 
veliko pozornosti. Čebulček iz 
katerega šele naslednje leto zras-
te čebula, je potrebno varovati 
pred plevelom in ga skrbno ple-
ti. Tudi v naslednjem letu 
potrebuje čebula skrbno okopa-
vanje in druga opravila. Dor-
navčanom je denar, ki so ga pris-
lužili s prodajo čebule, veliko-
krat pomenil edini vir zaslužka, 
zato so mu posvečali tolikšno 
pozornost. Tudi v nedeljo so pri-
kazali, kako so si trdo delo po-
lepšali z raznimi šaljivimi do-
godki. Obiskovalci so v nedeljo 
lahko videli tudi to, kako je po-
tekalo šaljivo in hkrati resno 
trženje čebule - liika, na način, 
ki ga poznajo samo starejši člani 
in članice lukarskega društva. 
Nllajši so se ob tem seveda prijet-
no zabavali. Izkazalo se je, da so 
prav zaradi trženja Dornavčani 
tako komunikativni ljudje. Ma-
rija Velikonja, predsednica tu-
ristično - etnografskega društva, 
je med drugim z zadovoljstvom 
ugotavljala, da je pomembno 

predvsem to, da vedno več ljudi 
čuti pripadnost društvu, kar se je 
vnovič izkazalo pri pripravi 
nedeljske prireditve. Mogoče 
bodo tako tej žlahtni poljščini 
vrnili nekdanji sloves saj so mla-

di lukarji z nedeljskim nasto-
pom dokazali, da bodo ohranjali 
običaje svojih dedkov in babic. 
Igralec Lojze Matjašič je povedal 
veliko zanimivega in zabavnega 
o izvoru čebule. Razvijal je tudi 
različne teorije zakaj je postala 
tako priljubljena na dornavskem 
polju. Kako čebulo cenijo v Dor-
navi pa govori rek, "če nega liika 
pri hiši, nega kaj na mizo djati." 

M S 

Lukarji se znajo ob delu tudi zabavat i . 

Včas ih so na posebenih vozovih s konjskimi vprega-
mi vozili prodajat čebulo celo v sosedno Avstrijo. 

S L BISTRICA / OB BLAGOSLOVITVI SLOMSKOVEGA DOMA 

Tudi vnaprej bo služil kuhuri 
Veliko hude krvi je letošnje poletje sprožila vest, da je dom kul-
ture v Slovenski Bistrici vrnjen v last in posest nekdanjemu 
lastniku - rimokatoliškemu župnijstvu. Koliko besed - jeznih in 
pohvalnih, zagrenjenih in žalostnih, grozečih in tudi prijaznih je 
bilo v tem času izrečenih med Bistričani. Tudi vnaprejšnjega ob-
sojanja brez argumentov ni manjkalo. Od časa do časa so stvari 
izgledale že kar grozeče. Pa vendar se strasti umirjajo in ljudje s 
pametnim dialogom hladijo razgrete glave. Dom kulture so 24. 
avgusta, ko goduje farni zavetnik sv. Jernej, preimenovali v 
Slomškovega, s trdnim zagotovilom, da bo kot doslej, tudi v pri-
hodnje služil v kulturne namene. 

Vse skupaj se je pričelo s sloves-
no dopoldansko mašo, ob 
somaševanju dekanijskih duhov-
nikov jo je vodil dr. Drago Ocvirk 
• profesor Teološke fakultete iz 
Ljubljane, ki je opravil tudi obred 
^blagoslovitve doma ter njegovo 
Poimenovanje v "Slomškovega". 
Ni manjkalo razigrane glasbe. To 
0̂ prispevali godbeniki pihalnega 

orkestra GD Spodnja Polskava. 
Ko se je vsa množica nekako 
Ogrnila v sedaj že Slomškov dom, 

prisluhnili kulturnemu progra-
"lu. Prisotni so z zanimanjem 
Poslušali izvlečke iz župnijske 
'kronike, ter časopisne članke iz 
tistega časa, vse od 24. maja 1937. 
l^ta, ko je takratni župnik Ivan 
^ulinc odkupil za župnijo sv. Jer-

zemljo od soseda in jo name-
za gradnjo Slomškovega žup-

nijskega prosvetnega doma. Po 
"iagoslovitvi temeljnega kamna, 

stavba hitro rasla in 5. decem-
tega leta je bila v njem že prva 

^^čja prireditev z igro "Miklavžev 
^ečer" ter bogatim kulturnim 
Pi^ogramom. Z deli v domu, 
Predvsem notranjimi, so nadalje-
vali tudi v 1938. letu, slovesna bla-
goslovitev doma pa je bila 4. junija 

leta, ko je bil končno predan 

svo)emu namenu. 
Navdušenje prisotnih, ob 

domačinih, med njimi so bili tudi 
takšni, ki so pred šestdesetimi leti 
pomagali pri gradnji doma, je to-
krat prišlo tudi veliko gostov. 
Med njimi je bil Bistričan kapu-

cin Stanko Pečovnik, ki je ob 
odprtju doma pred drugo vojno 
pomagal pri somaševanju. Govoril 
je tudi župan dr. Ivan Žagar, ki je 
povdaril, da moramo biti ponosni 
na Slomškovo dediščino, sklenil 
pa z mislijo, "da se bomo v Evropi 
morali še kako potruditi za slo-
venstvo". Na prireditvi je bilo ve-
liko petja, peli so pevci moškega 
pevskega zbora Obrtnik iz 
Spodnje Polskave, kvartet Ključ, 
Vaberški fantje ter bistriški 
ljudski pevci, ki so presenetili s 
pesmijo "Oj v Sloveniji je lepo". 
To pesem so namreč peli ob slo-
vesnosti odprtja doma pred drugo 
vojno. 

V i d a Topolovec 

Po dolgih letih bo bistriški d o m kulture ponovno no-
sil ime "Slomškov dom". Ob svečanost i ponovne 
posvetitve d o m a se je zbralo veliko ljudi. 

(Foto: M l a d e n Čerič - Slovenska Bistrica) 

PTUJ / REKORDNI PRIDELEK PARADIŽNIKOV 

Namakanje in zašiita 
Ce vreme v letošnjem poletju 

počitnikarjem ni najbolj nak-
lonjeno, potem je zagotovo 
naklonjeno kmetovalcem in 
vrtičkrajem, saj je zaradi obil-
nih padavin pridelek bistveno 
boljši in tudi večji, kot sicer. 
Vrtičkar Janko Doki iz Anželo-
ve ulice 18 v Ptuju, ki smo ga v 
Tedniku že predstavljali zaradi 
izrednih dosežkov pri gojenju 
hrušk, jabolk in breskev, je na 
svojem vrtu - obhišnici, s 
pomočjo namakalne naprave 
letos dosegel rekordni pridelek 
paradižnika sorte volovsko 
srce. 

Pravi čas je posadil 100 sadik 
te sorte, jih pridno gojil, pred 
boleznijo jih je škropil le štiri-
krat, poleg tega pa seveda ob ra-
nih jutrih in večerih, ko je bilo 
potrebno, tudi namakal. Trud se 
je resnično izplačal, saj je pride-
lek nenavadno obilen. Na vsaki 

od teh sadik se šopiri nad 10 kg 
velikih rdečih, nekaj pa še zele-
nih plodov. Posamezni para-
dižniki so veliki tudi do 1,5 kg, 
žena Marija pa jih na ptujski 

tržnici prodaja kot med, saj so po 
zagotavljanju strank izredno 
sočni in okusni. 

O M 

Janko Doki je na svoj letošnji pridelek paradižnika 
"volovsko srce" še posebej ponosen. 

KIDRIČEVO / OBČINSKI ODBOR ZLSD 

Niso zadovoljni z 
županom in svetniki 

Po tem, ko so ob ustanovitvi aprila letos pričeli z desetimi člani, se je do drugega sestanka 
občinskega odbora Združene liste socialnih demokratov Kidričevega, ki ga vodi Ivo Mazera, v pe-
tek, 22. avgusta zbralo že prek 50 članov. Dobra polovica jih je v prostorih Avto moto društva kri-
tično razpravljala o nepravilnostih pri vodenju občinske politike in župana, ki po njihovem mnenju 
zanemarja zdravstveno in socialno varstvo, sredstva iz proračuna pa se več kot očitno zlivajo na 
območje Cirkovc, medtem ko center občine z naseljem Kidričevo zapostavljajo. 

Zaradi naraščajočega nezadovoljstva Kidričanov so se dogovorili o konkretnih aktivnostih in nabgah do 
konca letošnjega leta. Ker združena lista v svetu občine Kidričevo nima svojega svetnika bodo, kot jim 
dopušča zakonodaja, svoje predloge uveljavljali prek pobud, predlogov in peticij, saj bodo v bodoče redno 
spremljali vse občinske seje, ki so javne. Med osnovne naloge so uvrstili prizadevanja za pridobitev novih čla-
nov in priprave na volitve v prihodnjem letu, ko bodo kot okrepljena politična stranka enakopravno kandidi-
rali svoje člane za svet občine in predvsem za župana. Tako svetniki kot župan namreč po mnenju kritičnih 
razpravljalcev, še zdaleč niso odigrali svoje vloge. Zato pri svojih prizadevanjih upravičeno pričakujejo tudi 
široko podporo nezadovoljnih krajanov. Na predlog Sama Vrabiča so sklenili, da bodo še to jesen ustanovili 
mladi forum, saj so na aktivnosti mladih v občini pozabili, svoje aktivnosti pa je že napovedal tudi forum 
žensk, katere predstavnice so ostro kritizirale tudi škofove zahteve po ukinitvi splava in popuščanju vlade pri 
tem. Zavzeli so se tudi za čimprejšnjo rešitev zapletov pri ceni ogrevanja stanovanjskega naselja Kidričevo, 
saj je kurilna sezona pred vrati. Od župana bodo zahtevali, da prek svojih služb čimprej opravi posnetek so-
cialnega stanja in pripravi poseben program za ogrožene in pomoči potrebne občane. Predlagali bodo tudi, da 
se spet oživi kulturno življenje v naselju Kidričevo, ki je bilo včasih vodilno, saj so pred leti uspešno delovale 
različne kulturne skupine: moški pevski zbor, folklorna skupina, dramska sekcija, pa knjižnica, itd. Ob koncu 
pa jih je predsednica območne organizacije ZLSD Ptuj, Anka Osterman, seznanila z aktivnostmi in stališči 
Združene liste do aktualnih političnih in gospodarskih dogodkov v Sloveniji, pri čemer je poudarila, da je 
razhajanje s politiko Liberalne demokracije Slovenije in vlade vse bolj očitno. 

M . Ozmec 

NA KRATKO 
ESart na sefiiiu v Tuzli 

Od 3. do 7. septembra bo v Tuzli mednarodni 
sejem športa in prijateljstva, ki ga bodo organizi-
rali na pobudo nekaterih večjih svetovnih 
športnih podjetij. Na njem bodo sodelovala tudi 
nekatera podjetja iz Podravja in Maribora. 
Kompletni inženiring sejma in njegova postavi-
tev pa je v rokah ptujskega podjetja ESart, kate-
rega direktor je Igor Rakuša. Gre za največje 
slovensko podjetje za opremljanje sejmov in pri-
reditev, ki si trenutno ureja sodobne poslovne 
prostore v Slovenji vasi 75. Podjetje pa bo tudi 
letos sodelovalo na jubilejnem mednarodnem 
sejmu obrti v Celju, kjer bo postavilo čez 400 
stojnic. Pokrovitelji sejma športa in prijateljstva 
so bivši namestnik visokega predstavnika 
mednarodne skupnosti za BiH Michael Steiner, 
Gospodarska zbornica BiH in občina Tu-
zla.(MG) 

K a r a o k e v dol in i 
Wine t tu 

Kdor misli, da v Halozah ni družabnega 
življenja je krepko v zmoti. Morda ni več toliko 
gasilskih veselic, vendar so nekateri ljudje zelo 
iznajdljivi. Takšen je tudi lastnik doline VVinettu 
Janko Lampret, ki ima skoraj vsak vikend majh-
no veselico ob svojem ribniku. Na teh veselic so 
pogosto tudi tujci, ki so na oddihu v zdravilišča 
Rogaška Slatina. Dolina VVinettu je priredila tudi 
prejšnji vikend takšno veselico. Vendar je bila ta 
veselica v soboto, 23. avgusta, malce drugačna 
od ostalih, ker so njen osrednji del predstavljale 
karaoke z naslovom Glas doline VVinettu, ki jih 
bodo ponovno priredili naslednje leto. Karaoke 

so bile sestavljene iz dveh delov, in sicer iz tek-
movanja posameznikov in tekmovanja ansam-
blov. Nastopilo je deset posameznikov oziroma 
posameznic, kajti prijavila so se samo dekleta, 
in šest ansamblov. Pri posameznicah je zmaga-
la Tatjana Novak s pesmijo Vzela sem si Štajer-
ca, pri ansamblih pa sestri Mikolič s pesmijo Lo-
jzekova vozniška. (G. Milošič) 

DESTRNIK / 
Blagoslov zvonov 

Lani so na pokopališču v Destrniku zgradili 
novo mrliško vežico. V nedeljo ob 15. uri pa bo 
slovesna blagoslovitev dveh zvonov, ki so jih ku-
pili z denarjem iz prostovoljnih prispevkov verni-
kov in denarjem, ki ga plačujejo za grobove. 
Sveto mašo bo daroval tamkajšni župnik Mihael 
Valdhuber, v priložnostnem programu pa bodo 
sodelovali starejši in mladinski cerkveni pevski 
zbor, destrniški oktet in domača godba na piha-
la. (MS) 

Prvi vseslovenski 
mlad insk i tabor 

Minuli petek se je pričel vseslovenski teden 
mladih krščanskih demokratov, imenovan Prvi 
vseslovenski mladinski tabor. Projekt je namen-
jen mladim ne glede na strankarsko pripadnost 
in prepričanje. Namenjen je ugotavljanju 
možnosti za mlade po občinah in zabavnemu 
druženju. Tabor bo organiziran v različnih krajih 
Slovenije. Na območju Ptuja bo potekal od 
četrtka do nedelje, in sicer bodo mladi obiskali 
danes običi Lenart in Videm, jutri Ptuj, Veliko 
Nedeljo, Gorišnico, ob 20. uri pa bo osrednja 
zabavna prireditev na gradu Bori, v soboto 
bodo še na Ptuju, v Majšperku in Bolfenku, v 
nedeljo pa se bodo iz Ptuja odpeljali v Ljubljano. 
(MZ) 
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Kdo bo letos zaigral in 
zapel na ptuiskem odru 
Za osemindvajseti Slovenski festival domače zabavne glasbe "Ptuj 97", ki bo 5. in 6. septembra v 
dvorani Center na Ptuju, je domala vse pripravljeno. Organizator festivala. Radio Tednik Ptuj, se 
je ponovno odločil za dvoranski nastop. To pomeni, da prireditev ni vprašljiva, obenem pa omo-
goča normalne nastope vsem nastopajočim in ustrezne užitke poslušalcem. 

VEČER 
ANSAMBLOV 

Za petkov nastop se je letos 
prijavilo 25 ansamblov. Po op-
ravljeni avdiciji za ansamble, 
ki želijo prvič nastopati v Ptu-

ju, bila je v Staršah, se je stro-
kovna komisija odločila za nas-
tope osemnajst ih ansamblov. 

Prvič bodo nastopili an-
sambli: Topl išek iz Rogaške 
Slatine, Rogla iz Loč pri 
Poljčanah (ansambel sestavlja-

jo nekateri bivši člani Fantov 
izpod Rogle, ki so že bili gostje 
ptujskega odra), Trio Stanka 
Fajsa iz Rogaške Slatine, ki 
mu pri pet ju pomagajo članice 
Veselih Štajerk in Jani Pirš, 
bivši pevec Rogaškega instru-
mentalnega kvinteta, ki je svo-
je dni bil reden gost festivala 
na P tu ju . Prvič bomo slišali 
tudi Vrtiljak iz Celja, ki ga 
vodi T o n e Videč, ki je na P tu ju 
nastopal večkrat s svojim an-
samblom in skupaj z legendar-
n im Ašičem. Cvet iz Radeč 
prihaja v P tu j tretjič, s seboj 
prinaša dve bronast i Orfejevi 
znački. Blegoš iz Gorenje vasi 
je dosegel že štiri bronaste 
značke, Bobri iz Brezovice 
eno, Franc Flere pa se vrača na 
P tu j po dolgih letih odsotnosti , 
tokrat s kvartetom Stična iz 
Ivančne Gorice. Jože Seruga iz 
Vidma pri P tu ju , prihaja na 
festival že osmič. Dosegel je že 
pet srebrnih Orfejev. S 
srebrom se ponašajo tudi Zarja 
iz Tržiča, Robert Praprotnik 
iz Ljubljane, , Franc Potočar iz 
Novega mesta, tokrat s 
Podl ipškimi fanti , Kogras iz 
Zg. Kungote ter Frajkincleri 
iz Maribora, ki uporabljajo 
tudi l judske ins t rumente . Z 
zlatom so se že okrasili Pod-
krajski fantje iz Velenja (ima-
jo že tri zlate Orfejeve značke). 
Vita iz Jesenic ter Ekart iz Pre-
polj in Brane Klavžar iz Celja. 
Pevci s lednjih dveh se že 
ponašajo s Korenovo plake-
to.Zagotovo se obeta kvaliteten 
glasbeni večer, ki mu bomo z 
veseljem prisluhnil i . 

NOVE 
MELODIJE 

Drugi festivalski večer je na-
menjen novim melodijam, ki 
jih bodo izvajali dosedanji zlati 
ansambli. Slišali bomo Brate 
iz Oplotnice (Korenova plake-
ta), ki že osmič pr ihajajo na 
P tu j , Mlade prijatelje iz Pes-
nice, Bistriški odmev iz Slo-
venske Bistrice, Fante izpod 
Rogle iz Zreč, Štrke iz Ljuto-
mera, Roso iz Slovenj Gradca, 
Slovenski odmev iz Radeč, 
Vito iz Jesenic, Petra Finka iz 
Dolenjskih Toplic , Šaleške 
fante iz Velenja, Kvintet Sava 

z Bleda, Štajerske barone z 
Dravskega polja. Mariborski 
kvintet iz Maribora in Pri-
morske fante iz Pirana. 

Kot avtorji novih skladb se 
bodo predstavili: T ine Lesjak, 
Rudi Kraner , Jure Zdovc, Šte-
fan Verčnik, Jože Galič, Bran-
ko Flis,, Edvin Fliser, Gregor 
Špajzer, Jože Burnik, Bojan 
Pristavec, Peter F ink , Franc 
Žerdoner , F ranc Habjan, Mar-
jan Herceg, Boris Rošker, 
Bogdan Gerg, P ino Vežnaver, 
Damjan Kolarič, Brane 
Klavžar in Štefan Maje. Bese-
dila so prispevali; Tone Ga-
beršek, Ivan Sivec, Jure Zdovc, 
Ivan Malavašič, Jože Galič, 
F ranc Ankerst , Juri j Vodov-
nik, Jacinta Doberšek, Milan 
Jež, Malči Božič, Ivan Kolar, 
Mar inka Lesjak, Marija Lah , 
Metka Ravnjak Jauk, Bogdan 
Gerg, Marko Kočar in Branko 
Zupane. 

Vsak festivalski večer bo žre-
banje vstopnic za nagrade, ki 
jih za občinstvo poodarja gene-
ralni pokrovitelj letošnjega fes-
tivala, to je Šport center Belvi, 
v revialnem delu festivala pa 
bomo pris luhnil i Ekartom in 
Strašnima Jožetoma. 

V petek 5. in v soboto 6. sep-
tembra, nas torej čakajo novos-
ti v letošnji beri domače za-
bavne glasbe. 

F. ločen 
Fotografije: Langerho lc 

Franc Flere bo letos pri-
peljal na Ptuj pevski 
kvartet 

Iz Fantov Izpod Rogle sta nasta la dva a n s a m b l a . 
Novi je Rogla. O b a b o m o slišali letos na Ptuju. 

EkartI so stari znanci p tu jskega občinstva. Letos se 
bodo potegoval i za tretjo z lato Orfejevo z n a č k o 

Brane Klavžar je lani s svoj im pevsk im te rce tom do-
bil Korenovo plaketo. Letos se poteguje za tret je 
z lato. 

Podkrajski fant je iz Velenja so tudi pogosti gost je 
p tu jskega fest ivala Nekater i člani "Primorcev" so zanimivi tudi od zada j 

Tudi Jože Šeruga bo pripeljal svoj a n s a m b e l 

Mariborski kvintet prihaja v nekol iko spremenjeni 
zasedb i 

Frajkinclari iz Mar ibora so nedvomno nekaj po-
s e b n e g a v d o m a č i zabavni g lasbi 

Rosa iz Slovenj Gradca drugič na fest ivalu 

Štrki iz L jutomera bodo prepeval i o z m a j u s kehacO' 
Koga le imajo v mislih? 



TEDNIK - četrtek, 28. avgust 1997 13 

l^ladi prijatelji iz Pesnice so zasi jal i na na p tu jskem 
fetivalu. 

Šaleški fant je iz Velenja bodo tokrat nastopil i že 
šestnajstič 

Štajerski baroni z Dravskega polja so že kvintet in 
ne več kvartet, kot na sliki 

Vedno uspešni na ptu jskem odru - Bratje iz Oplotnice 

LENART / SREČANJE 

Siadkotni bolniki 
v Strun jan 
Pri Lenartu v Slovenskih goricah že nekaj let izjemno 
uspešno deluje Društvo za boj proti s ladkorni bolezni. 
Vodi ga Jože Caf iz Lenarta, ki nam je povedal, da so 
letos pripravili veliko odmevnih prireditev in strokov-
nih predavanj. 

Zdaj se v društvu skrbno pripravljajo na jesensko srečanje 
sladkornih bolnikov, ki bo 4.septembra v Strunjanu. Tja 
bodo potovali z avtobusom, ki bo odpeljal iz lenarške avto-
busne postaje, po poti pa se bodo ustavili še v Fructalu. V 
Strunjanu bodo imeli krajši strokovni razgovor, nato pa še 
kopanje v zdravilišču. Pripravljajo tudi zabavni program , 
tako da bodo preživeli lep dan. Prijave zbirajo do 30. avgusta 
v lenarškem zdravstvenem domu, s kater im Društvo tudi si-
cer dobro sodeluje. Prijave zbira tudi predsednik Jože Caf po 
tel. 721-348.Že zdaj je za srečanje veliko zanimanje. 

M.T. 

AVTOMOBILSKI TEST / DAEWOO LANOS 

AvlOf fudi za zahtevneiše kupce 

Novi model , ki si tako kot ptujski m a n e k e n k i šele 
utira pot. Ni kaj, dobra kombinac i ja . 

Ambiciozno južnokorejsko 
podjetje DAEWOO se je leta 
1978 poleg ostalih dejavnosti, kot 
so svetovno trgovanje, ladjedel-
ništvo, gradbeništvo in pot-
rošniška elektronika, lotilo še 
avtomobilskega posla. Z bogato 
ponudbo in prijaznostjo do pot-
rošnikov je DAEWOO začel os-
vajati Evropo in krepiti svoj 
položaj. 

Korejski proizvajalec vozil 
načrtuje do leta 2000 uvrstitev 
med deset največjih avtomobilskih 
tovarn na svetu, k temu pa bo prav 
gotovo pripomoglo lansiranje no-
vih modelov. 

Prvi v družini (vsi modeli bodo 
imeli po novem podobne maske na 
pokrovih motorjev) je LANOS, 
avtomobil nižjega srednjega razre-
da, razvit brez kakršnekoli pomoči 
ameriškega giganta GENERAL 
MOTORS. Lahko rečemo da gre 
za evropski avtomobil. Ideja pri 
razvijanju Lanosa je bila, narediti 
avto, ki bo ustrezal različnim sti-
lom življenja. Oblikovni del so 
prepustili domišljiji italijanskega 
študija ITALDESIGN, kjer so 
avtomobilu vcepili nekaj otoškega 
stila in dinamike. 

Privlačna zunanjost ima še dru-
go pozitivno stran, to je zelo dobra 
zvočna izolacija, tako da piš vetra 

ni moteč niti pri višjih hitrostih. 
Nasploh je Lanos precej zaobljen, 
le zadek je strmo odrezan, na 
račun večjega ptrljažnega prostora, 
ki v osnovi pri testni limuzini 
znaša 322 litrov. V notranjosti pre-
senečajo uporabna armaturna 
plošča in razni dodatki, kot so 
držalo za pločevinke, odlagalni 
prostori, vrtljivi in ne drsni gumbi 
za uravnavanje klimatske naprave 
v vozilu. 

Le materiali pri celi armaturi bi 
lahko bili manj plastični, zaradi 
njih notranjost deluje nekoliko ce-
neno. Po drugi strani je bil testni 
Lanos opremljen z opremo SX, ki 
vključuje vsa električna pomagala, 
od katerih je nekoliko moteča na-
mestitev stikal za dvig prednjih 
stekel takoj za prestavno ročico, 
kar zahteva od voznika spuščanje 
pogleda ob iskanju stikal. K večji 
varnosti pripomore servo ojačan 
volan z zračno blazino za voznika. 
Ker gre za avtomobil nižjega 
srednjega razreda, je temu primer-
na tudi prostornost, s katero lahko 
imajo nekaj težav le višji potniki 
na zadnji klopi. 

Daewoo ponuja slovenskim 
kupcem tri velikosti motorjev, v 
testnem Lanosu pa se je vrtel 1,5 
litrski štirivaljnik z močjo 86 kon-
jev. Ob odlični legi in vodljivosti 

Notranjost ponuja vel iko odlagaln ih prostorčkov, 
pregledno armaturo in bolj evropsko naravnano ob-
l ikovanje. 

Ovalne zadnje luči dopolnjujejo zaobl jen z a d e k 
Lanosa z vgra jen im spoj ier jem, ki preprečuje, d a bi 
umazan i j a izpod koles konča la na z a d n j e m steklu. 

POHORJE / ASTRONOMSKO DRUŠTVO ORION 

Mstrcncmski tmhor 
Vsak od nas se želi nekoč spreho-

diti med zvezdami. Ali bo v našem 
življenjskem obdobju to mogoče? 
Ostaja zapisano na papirju astro-
fizikov. Vse več oboževalcev 
zvezdnega neba je med nami in s 
tem ljubiteljev astronomije. Astro-
nomi amaterji se združujejo v klube 
ali društva in na štajerskem je 
samo eden. 

Astronomsko društvo Orion Mari-
bor, katerega predsednica je Alenka 
Kremzer je na štajerskem zelo ak-
tivno. V svoje dejavnosti šteje preda-
vanje o astronomiji, uvajanje začet-
nikov astronomov, astrofotografijo, 
opazovanja in tabore. 

Pretekli teden so na Pohorju (Ma-
riborska Koča) zaključili z enim od 
taborov, katerega namen je bil 
spoznati meteorje. In na Pohorju, ki 
je "bliže" nebu (vidi se več zvezd, ker 
ni mornje svetlobe iz mest) se je dalo 
našteti tudi do sto meteorjev 
(zvezdnih utrinkov) na uro. Ude-
leženci so bili zelo navdušeni, kaj vse 
lahko ustvari narava izven zemeljski 
meja. Pri svojem delu so seveda upo-
rabljali teleskop. Na Štajerskem je 
registriranih stoosemdeset astrono-
mov amaterjev. Tudi vas vabijo v 
svoje vrste, sestajajo se vsak torek 
med 17. in 18. uro na I. gimnaziji v 
Mariboru (Maistrov trg 1,1, nastrop-
je, l/a). (Milan Krafnc) 
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Fantiček 
nima kapice^ 
kapica ima 
fantička... 

• ODGOVOR G. KLASU 
BERLIČU NA ČLANEK V 
TEDNIKU, 14. AVGUSTA 

Uganka je bila zapisana v 
knjigi za prvi razred osnovne 
šole, ki sem ga obiskoval leta 
1959. Rešitev je bila ilustrirana 
v obliki želoda. Odgovor se mi 
je zdel siinpatičen in jasen vse 
do danes. Šele danes pa sem po-
polnoma spregledal namen in 
misel uganke, ki jo težko spre-
jemam, saj sem 37 let videl le 
želodovo rešitev. Prav razkritje 
"fantička" (želod), ki nosi kapi-
co (očka), pa izrinja to 37 let. 
staro podobo. In fantiček je v 
resnici dobil svoj pomen, ki so 
ga eni ponavljali celih 50 let, in 
sicer da na mladih svet stoji. 
Res, le da z njim upravljajo sta-
ri in starejši. 

V mojem sestavku nikjer ni-
sem omenjal Berliča, napisal 
sem samo namig za delovanje 
LDS. Prepoznal se je kar sam. 
Očitno sem izbral najboljše. Če 
bi na primer zapisal, da gre za 
poslanca, ki se hvali, da je Ptuj 
pridobil podvoz, odcep avtoces-
te, status mestne občine, bi se 
oglasilo preveč zaslužnih. Nas-
tal bi pravi spor, teh pa že tako 
ali tako imamo preveč in še vsi 
so ostali nerešeni. Na namig v 
sestavku o Kurentlandu pa se je 
odzval samo eden, edini, ampak 
ne on sam, odzval se je tisti, ki 
nosi kapico. Pa res drži prego-

vor, da ko mačku na rep stopiš, 
zacvili. 

Mladi gospodič Klas Berlič, 
moj namen ni bil užaliti niko-
gar. Moj namen je bil osvestiti 
občane Ptuja, da se godi nekaj 
čudnega, in opozoriti župana, 
naj bo pozoren in pravičen, kot 
se razglaša. Da se za čudnimi 
stvarmi skrivajo še bolj čudni 
ljudje, ki se tudi sami razkrije-
jo, ste pokazali Vi. V vašem 
članku je polno zaletavosti, zato 
sem Vam prisodil mladost, kar 
se sklada s slovenskim pregovo-
rom: "Mladost je norost, ki 
skače čez potok tam, kjer je 
most." Predvsem norost mlade-
niča, ki se brez argumentov vti-
ka v mojo preteklost, je pokaza-
la na mladost, ki jo narekuje ka-
pica. Kapica je bila v času moje-
ga predsednikovanja izvršnemu 
svetu prva oseba LDS na Ptuju 
in prav tam so izmišljotine o 
mojih "grehih", ki so bile čista 
laž, imele največ podpore. 
Kakšno naključje. Predvide-
vam, da bi lahko bil g. Klas star 
od 23 do 25 let. Sam pa sem bil 
v Elektrokovinarju od leta 1981 
pa do leta 1984. Torej bi lahko 
bil mladenič takrat star od 7 do 
9 let. In tako veliko ve o mojem 
delu v Elektrokovinarju! Ko 
sem bil leta 1990 predsednik IS 
PTUJ, bi lahko bil gospodič 
star od 16 do 18 let. Ni kaj, res 
"klasa", če je že takrat tako na-
tančno spremljal moje delo, da 
me sedaj obklada s presežniki 
uspešnosti. Kot da bi kapa v od-
sotnosti preveč trdo pokrivala 
mlado glavo. 

V svojem prispevku nisem 
omenil Vašega očeta, res pa je. 

da ste ga Vi takoj prepoznali in 
imenovali. 

Kakšen poslanec je bil Vaš 
oče, govori njegovo delo samo 
zase. Če bi bilo res, da je izrec-
no njegova zasluga za ptujske 
pridobitve, lahko ugotovim 
samo to, da se ni ukvarjal s pra-
vimi zadevami, ampak da je lo-
biral. Z lobiranjem je pristal na 
lobistično politiko, kjer pa je 
dobil manj, kot mnogi drugi 
politiki. Lobiranje pa je kratko-
ročno in neodgovorno početje 
posameznikov, ki se delajo po-
membne in si potem zatikajo 
priponke za zasluge, ki so 
dvomljive in nedokazljive in ki 
odganjajo ter preprečujejo ur-
avnoteženost, enakopravnost, 
neodvisnost, red in pravičnost 
med ljudmi. Pravi poslanec bi 
po mojem pričakovanju in po 
pričakovanjih širše okolice, ki 
se kaj spozna na poslanstvo, 
moral skrbeti za pošteno, ko-
rektno, koristno, slovensko 
državotvorno, dolgoročno, nep-
ristransko zakonodajo, ne pa za 
skorumpirane zakone, kot je na 
primer tisti o TAMU, pa oni o 
Slovenskih železarnah, pa tisti 
o nepoštenem in počasnem 
vračanju lastnine, pa o šolstvu 
in cela vrsta drugih slabih zako-
nov, ki nam že in nam bodo še 
delali sive lase. Predvsem Vam, 
ki ste še mladi. 

O natančnosti mojih podat-
kov, mladi gospodič, poglejte v 
uradno gradivo sveta MO 
PTUJ. Če tam lažejo, lažem 
tudi jaz. Upam pa, da je vaša 
mladost kriva za nerazumevan-
je 10 milijonov DEM škode v 
zvezi s Kurentlandom. Če zade-

va nima zveze z MO PTUJ, je še 
bolj vprašljivo, kaj takšno gra-
divo počne na svetu MO PTUJ? 
Torej se svetniki ukvarjajo s 
stvarmi, ki se jih ne tičejo? To-
rej zato svetniki nimajo časa za 
reševanje žgočih problemov, 
kot je na primer lastništvo 
KTV! Morda o infrastrukturi, 
kot razglašate, mislite Vi. Jaz 
vem, da ni tako. Zgodbice o ko-
ristnosti investicije za Ptuj, kot 
jih v repliki ponovno trosite, 
sem že predstavil sam in jih ni 
potrebno ponavljati. Sicer pa 
naj gradijo Kurentland za svoj 
denar, nimam nič proti. Da je 
MO Ptuj naredila načrte za in-
frastrukturo, je zelo dobro. 
Tako bo vsaj vedela, kje, kaj in 
kdo mora kaj plačati. Vsa nor-
malna mesta na svetu imajo 
odlične infrastrukturne načrte. 
V prostorsko osveščenih mestih 
po vsem normalnem svetu in-
frastrukturo tudi izvedejo. Se-
veda jo tudi prodajo in se na tak 
način izognejo nekontrolira-
nim greznicam, elektro, PTT, 
KTV, energetskim in drugim 
razvodom in mnogim 
nevšečnostim, ki jih imamo pri 
nas na vsakem koraku, ker ne 
delamo tako. Seveda tam tudi 
vedo, kdaj in koliko bo povrn-
jeno. Vedo pa tudi, da je potreb-
no tak denar ponovno vlagati. 

ne pa privilegirano podarjati. S 
tem denarjem uredijo vse, za 
kar so pri nas desetletja pobirali 
samoprispevke, ki si jih sedaj 
privilegiranci, skladi in razni 
"zviteži" lahkotno prisvajajo. O 
imenu Kurentlanda pa je škoda 
zgubljati besede, saj je jasno, da 
ne morete razumeti, zakaj pri 
graditvi imena, imaga in neod-
visnosti ter suverenosti gre. 
Morda Vam bo oče po vrnitvi 
razložil pomen neodvisnosti in 
pokazal na velike težave, s kate-
rimi se neodvisnost ustvarja. 
To je res težka tema in je z lobi-
ranjem nikoli nihče ne ure-
sniči. Vem, zavedam se, da so 
Vam razni landi strašansko 
všeč. Tudi mojim otrokom so 
všeč. Seveda Vas razumem in 
Vas ne bom silil iz najlepšega 
življenjskega obdobja mladega 
človeka. Veliko ptujskih otrok, 
žal, vseh teh "landov" ne more 
videti, saj se njihovi očetje ne 
morejo glasno in s pisnim izre-
kanjem boriti za veliko plačo in 
hitro - mladostno upokojitev za 
slabo opravljeno delo. Upam, 
da bo Kurentland prvi 
naročnik kanalizacije in da bo 
to prvi veliki argument, ki bo 
odmaskiral Kurentland in 
Cross International. Garancijo 
mora zahtevati MESTNA 
OBČINA ne pa Kurentland. Če 

Kurentlandovci mislite, da 
mora občina postreči z garanci, 
jo, da bi gospodje začeli, je to 
pravi škandal. 

Logika. Da v isti sapi govorim 
o občini HAJDINA, ki se lahko 
odcepi in prevzame investicijo 
MO PTUJ v Kurentland, in o 
tem, da hajdinskim otrokom 
privoščim novo šolo, seveda ni 
primitivna niti lobistična, am-
pak je normalna. Normalna je 
zaradi tega, ker bi bilo prav, da 
bi vsem otrokom te Slovenije, 
ne glede na kraj, občino ali 
zemljepisno lego, ponudili ure-
jene šolske prostore, za kar bi v 
prvi vrsti morali skrbeti občina 
in država. Normalna pa je tudi 
zaradi tega, ker bi bilo nesmi-
selno letos investirati v kraje, 
kjer tako intenzivno razmišlja-
jo o občini, sami pa imamo ja-
masto Trstenjakovo, smrdeč 
potok skozi središče mesta, na 
katerem je vaš stric sprojektiral 
"slaščičarno Jagodo", in sto dru-
gih perečih problemov, ki jih 
2000 let staro mesto, ki se želi 
postavljati s turizmom, prijaz-
nostjo, in ptujskostjo, nikakor 
ne bi smelo imeti. 

... prišumele sapice, niso 
vzele kapice, vzele so fan-
tička. 

Prisrčen pozdrav! 
Janez LAH 

Nevarne kole-
sarske steze v 
mestu Ptuj 

Pred kratkim smo v Ptuju 
dobili lep in ustrezen podvoz z 
cestišči, peš potmi in kolesar-
skimi stezami, slednje pa za 
kolesarje in ljudi z invalidski-
mi vozički NISO PRIMERNE 
in so lahko tudi življensko ne-
varne zato, ker se te steze na 
prehodih preko cestišč in na 
druge kolesarske steze začen-
jajo oz. končujejo s stopnica-
mi, višine 4 do 8 cm (!), ne pa 
s strmino /klančino/, ki bi 
omogočala izravnavanje steze 

z cestišči, npr. vzorno je to 
urejeno pri Domu upokojen-
cev v Ptuju! 

TAKŠNI NEUREJENI 
PREHODI SO: 

- želežniška rampa in prehod 
do trgovine "ELEKTRO-
TEHNA" in "BOROVO", 

- od "Elektrotehne" mimo 
Minoritskega samostana do 
ostrega vsponskega ovinka na 
začetku Dravske ulice, ki nato 
vodi na most in na kolesarsko 
stezo novega PEŠ mosta, 

- oster vzponski ovinek na 
začetku Dravske ulice, od ka-
terega vodijo kolesarske steze 
na most preko Drave in na 
novi Peš most bo v zimskem 

času predstavljal nevarnost 
zato, ker so na teh dveh kole-
sarski stezi ločujeta s stopnico 
in pa ker je na sredini le -teh 
tudi steber cestne razsvetljave. 
Zakaj se ta steber ne bi presta-
vil na zelenico ob teh stezah? 

- Na prej omenjenem ostrem 
ovinku, kjer se začenja steza 
za peš most, naj se postavi ta-
bla ustrezne vsebine, ki 
označuje začetek steze na novi 
peš most in o prepovedi 
vožnje motornih vozil! 

- Peš most, ki se končuje na 
desnem bregu Drave - tu ni 
urejena kolesarska steza s tra-
toarja na cestišče Zadružnega 
trga in proti kopališču. 

Bogoljub Keber 

STROKOVNA EKSKURZIJA PO SEVERNI PRIMORSKI 

v zadnjih nekaj letih opažamo stalno upadanje staleža go-
veje živine po celi Sloveniji. Po nekaterih podatkih se to še 
najbolj odraža na Primorskem. Tako situacijo v svojih te-
meljih lahko odkrijemo tudi v naših specifičnih razmerah 
na območju Haloz, kjer se kaže dilema, kako naj se živino-
rejci znajdejo v takem stanju, kako naj ukrepajo, kako naj 
preprečijo zaraščanje obdelovalnih površin. Mnogi kmeto-
valci z območja Stoperc in "simpatizeiji", ki so projecirali 
svojo radovednost, so se odločili odpotovati na Primorsko, 
da bi si v enem dnevu pogledati, kako se tam znajdejo živi-
norejci in kako redijo govejo živino na področju hribovite 
severne Primorske. 

Tako so si ogledali tri inter-
esantne točke, različne načine, s 
katerimi je mogoče povečati do-
hodek na kmetiji. Najprej so se 
oglasili v vasi Volarje nad Tol-
minom, ki leži v z visokimi hribi 
(nmv. 1000 m) obdani dolini 
(nmv. 200 m), kjer imajo vaščani 
skupni hlev oz. tzv. hlevsko 
skupnost s posebno specifiko 
notranje organizacije. V skup-
nost je vključeno 14 solastnikov, 
delničarjev, to so praktično vsi 
vaščani, lastniki goveda. Živina 
je v skupnem hlevu, kar je vses-

lovenska posebnost. Skupaj je to 
80 glav molznic rjave pasme. 
Lastniki imajo svoje deleže raz-
porejene tako, da predstavljata 
en delež dve kravi. Največji so-
lastnik ima 7 deležev, najmanjši 
tri. Razume se, da ima tisti, ki 
ima več deležev tudi večjo moč. 
Dostikrat se namreč zgodi, da 
pride do različnih sporov, kajti 
nekateri solastniki si želijo svoje 
delo čim bolj penostaviti, včasih 
celo na škodo drugih. Npr. vsak 
mora pripraviti zimsko krmo za 
svoje živali v hlevu in jo predati 

v skupni senik z dosuševalno na-
paravo, ne glede na vremenske 
razmere. Če je vreme neprimer-
no za sušenje in če je mrva še 
prevlažna za dosuševanje v 
skupnem seniku, mu drugi 
lahko taki material - krmo zav-
račajo, vse dokler ni primerna. 
To je najpogostejši vzrok za ne-
sporazume. Nadalje je tudi zani-
mivo, kako imajo razporejeno 
delo. Vsak delež pomeni 14 dni 
dela v skupnosti in še za vse ena-
ko po 6 dni, za vzdrževanje 
pašnikov, odgon plemenskega 
materiala na planinsko pašo... 
Pri vsaki molži morajo vse molz-
nice vprek dobiti po_2 kg močne 
krme. To je sicer strokovna na-
paka, ki pa se da hitro in uspešno 
odpraviti, če se krmi toliko, kot 
molznice dajo - vsak kg močne 
krme za 2 litra mleka, kljub 
temu da je hlev sodobno 
opremljen z rešetkastim podom 
in prehodno krmilno mizo. 
Živali so čez leto po cele dneve 
na paši in tudi ponoči, kjer ima-
jo stalno preskrbo z vodo in sol-

jo, le v času molže so v hlevu. 
Delo v taki skupnosti vsem čla-
nom omogoča številne proste 
dni, dopuste... saj morajo opravi-
ti le svoj fond ur in poskrbeti za 
zimsko krmo živalim svojega 
deleža. Član s tremi deleži dela 
48 dni v letu. Ostalo je prost. 
Dohodek se skozi celo leto deli 
med člane po deležu. Posamez-
niki tako ne rabijo imeti svojega 
hleva in opreme, niti skrbeti za 
živali ko so prosti, ne skrbijo za 
preskrbo z vodo, elektriko, ne 
delajo si skrbi s popravili. V 
skupnosti se odredi, kaj in kako 
bodo delali. Dostikrat imajo po 
večerih sestanke, ki so včasih 
lahko tudi bolj vroči, če posa-
mezniki pravila, ki veljajo v 
skupnosti, kršijo. Člani so 
večinoma starejši ljudje, ki ni-
majo kakih dodatnih obveznosti 
in imajo tako še več prostega 
časa in dodatni vir dohodka. 
Druga točka, ki so jo obiskali, je 
sirarna pri Koncu v Volčah pri 
Tolminu. Kmetija poseduje 23 
krav (trenutno malo manj) vso 
mleko predela v kakovostni tol-
minski sir, po zelo preprostem 
receptu, iz polnomastnega mle-
ka. Sveže mleko se le segreje, da 
se doda sirilo. Potem se širno 
zrno razreže s sirarsko harfo in 
odloži na polico v kalupe ter 

obteži. Hlebci sira gredo potem 
v solnico in na polico v skla-
dišču, kjer se vse sire po pol leta 
neguje, čisti, obrača in soli. Si-
rarna je v dveh delih, v prvem se 
sir pripravlja, v drugem soli in 
skladišči. Mleko, predelano v sir 
prodajo po okoli 100 SIT za liter, 
s prodajo nimajo nobenega pro-
blema, vse se proda takoj ko se 
ponudi kupcem. Tretja točka, ki 
so si jo izletniki pogledali je bila 
zelo ekstenzivna reja krav dojilj 
Charollais pasme pri Madonu v 
Banjšicah na Banjški planoti. 
Živali so v času sezone po cele 
dneve in noči na čredinski paši, 
brez omejitev. Naložbe v rejo so 
zelo majhne ali enake nič, doho-
dek pa naj bi bil čim večji. Na 
najetih 50 ha pašnikov se pase 40 
dojilj s teleti, ki sesajo vse do 
teže 200-250 kg. Bikci pri tej teži 
gredo v dolino v prodajo, teličke 
pa so v glavnem za pleme. Letna 
najemnina za pašnike in hlev za 
čez zimo znaša 21.000 DEM, reja 
pa se kljub temu obnese, s pozi-
tivnim finančnim izidom. Edini 
problem, ki je prisoten, so težki 
porodi, ki so značilni za pasmo. 
Pasma je izredno primerna za 
rejo dojilj, saj je zelo mirna, od-
porna in zdrava, agresivnejši 
bikci pa sesajo mleko pri vseh 
kravah, zato tudi močneje pri-

raščajo (tudi 1450 g dnevno). 
Pričakujejo, da bodo plemenske 
živali vzdržale v reji po 12 let. 
Na paši se živali nič ne 
dokrmljuje, razen soli in vode. 
Prav tako se nič ne vlaga v rušo, 
kot je dosejavanje trav, čistilne 
košnje... je le čredenje in paša 24 
ur na dan, ter letna premija za 
dojilje in preskrba plemenskih 
živali čez zimo in sezonski pri-
pusti. Povdarek je na ekstenziv-
nosti, ki omogoča ob majhnih 
stroških (razen začetne naložbe 
in najmnin) pozitivno poslovan-
je in negovanje krajine. Sloveni-
ja bo v bližnji prihodnosti posta-
la članica Evropske skupnosti, 
Bruselj pa bo upošteval le 
zatečeno stanje, kot je bilo (oz. 
bo) ob vstopu v polnopravno 
članstvo -torej to kar je že, ne pa 
to kar bi lahko bilo glede na na-
ravne danosti pokrajine. Kajti v 
Evropi so kot že vemo veliki pre-
sežki hrane, s katerimi ima zveza 
prej stroške, ker mora prodajati 
na svetovnem trgu po nižjih ce-
nah. So pa zato postavljene kvo-
te, s katerimi se regulira obseg in 
končno tudi kvaliteta proiz-
vodnje, naj si bo te ali one vrste 
živeža. 

Janko Muzek, dipl. ing. agf-

ORMOŽ 

Iyava za 
javnost 

Občinski odbor SKD Ormož 
je s presenečenjem in 
razočaranjem sprejel odločitev 
občinskega sveta Obdine 
Ormož, ki na svoji 29, seji dne 
23. julija 1997, ni podaljSal 
mandata vrjilcu dolžnosti od-
govornega uredmka 
Ormoških novic. V časti, ko 
večina novo nastalih občin 
začenja z izdajanjem občin-
skih glasil, z namenom inten-
zivnejšega informiranja 
občanov o dogajanjih v občini 
in odločitvah svojih občinskih 
otganov, je OS občine Ormož 
ravnal ravno nasprotno. Uki-
ni! jc izhajanje Ormoških no-
vic, ki so izšie v petih števil-
kah in v okviru 2». to predvi-
denih &redste\'. Še boljj, kot 
nepodaljšanje mandata odgo-
vornemu uredniku, ki oaj bi 

po zatrjevanju predsednika 
LDS, g. Branka Kukca, obja-
vil v peti U. sporni intervju z 
dr. Stankom Kociprom, čudi 
dejstvo, da OS ni sprejel na 
sami seji podanega predloga, 
da imenuje novega odgovor-
nega urednika Ormoških no-
vic. Na tak način je OS negiral 
izvajanje Odloka o občinskem 
glasilu, ki ga je sam sprejel že 
leta 1996. S tem je usoda 
občinskega glasila, ki je bilo 
med občatu nasplošno zelo do-
bro sprejeto, vsaj za nekaj časa 
zapečatena. Preseneča nas, da 
je podaljšanju mandata naj' 
bolj nasprotoval župan občine 
Ormož g. Vili Trofenik, kate-
rega prva skrb hi morala biti 
celovitejše obveščevanje 
občanov o delu in odločitvah 
občinskih organov. Prav tako 
pa bi morala biti skrb župana, 
da svoje občane natančno in 
redno obvešča o por^i občin-
skega denarja, to se pravi de-
narja nas, občinskih davko-

- plačevalcev. Med 22 prisotni-

mi svetniki na 29. seji občin-
skega sveta je proti po-
daljševanju mandbaia odgovor-
nemu medniku glasovalo 10 
svetnikov, 10 pa jih je bilo za 
podaljldnie. Proti .padaljšanju 
mandarn so g l a ^ a i i §tirje 
»etn ik i iz stranke LDS, dva 
neodvbiiua svetnika, po eden 
pa iz DeSUSa, in $DS. Prav 
tako sta bila proti podaljšanju 
dva svetnika iz stranke SLS. 
Za podal|laia|c mandata je gla-
sovalo pet Svetnikov iz stran-, 
ke SKD po eden pa u strank 
ZS, ZLSD, SLS, DeSUS in en 
neodvisen svetnik. Dva svet-
nika h SLS in eden iz DeSU-
Sa msta želela glasovati. Ob 
dejstvu, da je OS m tsk način 
ukinil občinsko glasilo, ki je 
komaj začelo izhajati, smo v 
stranki SKD prisiljeni začeli 
razmišljati o drugih možnos-
tih obveščevjajja občanov 
občine Ormož. 

Občinski odbor SKD Ormož 
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panes p i šem o koruzi, kot o vedno pogostejši sestavini naše 
vsakodnevne prahrane. V kol ikor pa nis te ravno ljubitelj ko-
ruze v redni prehrani, se vei jetno še spomnite pečene koru-
ze, ki je na vasi v t em času ne manjka. 

iCoruzo v glavnem delimo v 
prehrani ljudi v dve skupini: ze-
lenjavno ali sladko koruzo in 
zrnato ali poljsko koruzo. Zelen-
javna koruza ima majhne, kon-
jičaste storže, ena izmed znanih 
\tst zelenjavne koruze je tudi po-
Icovka. Pokovko lahko poleg soli 
potresemo tudi s stopljenim suro-
vim maslom ali prelijemo s kara- j 
melo in čokolado. Okus ne popol- i 
noma zrele koruze nam daje slad- ' 
kor, ki ga je v koruzi kar precej, 
tako kot v grahu, in se po obiranju 
spremeni v škrob. Zato je po-
membno, da uporabite popolno-
ma svežo koruzo, ki jo lahko ku-
hate ali blanširate. V kolikor jo 
kuhamo je najbolje, da odstrani-
mo storž in jo pred serviranjem , 
soltiramo na stu-ovem maslu in j 
ponudimo kot prilogo zraven me-
snih jedi. Osnovni okus lahko po-
pestrimo tudi tako, da dodamo 
slanino, gnjat, šunko ali prelijemo | 
s kislo smetano. Pri blanširanju 
storžev ne odstranimo, blanšira-
mo jo tako, da jo za 3 do 5 minut 
potopimo v vrelo vodo, odvisno 
od veliksoti, po blanširanju jo do- ; 
bro premažemo s surovim mas- j 
lom, zavijemo in zavežemo nazaj 
liste in jo do konca spečemo na 
žaru. Tako pečeno koruzo lahko 

ponudimo z zeliščnim ali čilije-
vim maslom. Veliko receptov za 
pripravljanje koruze je ameriških. 
Tam sicer zrna najpogosteje 
zluščijo in jih različno pripravijo, 
na primer skuhajo jih v smetani, 
iz kuhanih samo v vodi pripravl-
jajo različne mešane solate, pogos-
to jih mešajo tudi z rižem, kuhana 
skupaj z rižem in pretlačena so 
osnova za različne ocvrtke in tim-
bale. Zrela koruzna zrna se dajo 
odlično pripraviti v smetanovi in 
paradižnikovi omaki. Pri nas so še 
vedno zelo cenjeni koruzni kruh, 
žganci, ki jih dobimo iz koruzne-
ga zdroba ali jih konzerviramo 
skupaj s papriko in paradižnikom. 
Na primorskem je pogosta sesta-
vina minešter. Koruzni relish pri-
pravimo tako, da 10 koruznih 
storžev na hitro skuhamo v vreli 
vodi, kuhamo le 6 do 10 minut. 
Storže ohladimo in jih zluščimo. 1 
zeleno in 1 rdečo papriko 
narežemo na drobne kocke, prav 
tako narežemo 1 korenček in 2 
čebuli, ki ju dobro sesekljamo. 
Vse sestavine damo v primemo 
veliko posodo, dodamo še 15 de-
kagramov sladkorja, 250 ml vin-
skega kisa, enako količino vode, 
žlico soli in gorčična semena. Vse 
sestavine pokrite kuhamo dobre 

pol ure, pri nizki temperaturi, ozi-
roma tako dolgo, da se zelenjava 
zmehča. Relish nato naložimo v 
segrete kozarce, ohladimo in upo-
rabimo čez 1 mesec. 

Madi koruzni storži so primerni 
tudi kot priloga tako, da jih sku-
hamo v slani vodi, kuhane 
položimo na krožnik ali ploščo 
zraven mesa, ter prilijemo z na 
maslu prepraženimi drobtinica-
mi. Na primorskem in v Istri pa je 
zagotovo ena izmed najbolj cenje-
nih minešter, mineštra iz mlade 
koruze. Pripravimo jo tako, da 
najprej skuhamo 25 dekagramov 
rjavega fižola, ki smo mu dodali 
pršutovo kost ali slanino. Ko je 
fižol že skoraj kuhan, dodamo 40 
dekagramov koruze. Če upo-
rabljate konzervirano koruzo, jo 
lahko dodate še kasneje. Nato do-
damo 50 dekagramov na kocke 
narezanega krompirja. Ko so vse 
sestavine kuhane, vzamemo ven 
pršutovo kost, odluščimo meso in 
ga vrnemo v mineštro. Začinimo s 
česnom, soljo, poprom in potrese-
mo s peteršiljem. Med naše zelo 
znane koruzne jedi pa spada tudi 
koruzna pogača. Pripravimo jo 
tako, da zdrob poparimo in zagne-
temo v testo. Iz testa naredimo 
hlebčke, ki jih po vrhu pre-
mažemo z medom ali sladko sme-

tano. Pred 
\ _ pečenjem 

jih prebode-
mo z vilico. 

Nada 
Pignar 

učiteljica 
kuharstva 
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Stafanjc in starost 
DRUŽINSKO ŽIVLJENJE STARIH LJUDI 
ZakoiBki partner, otroci in bližini sorodniki igrajo v 
živijeî u stalili ljudi z l̂o pomembno v io^ Na žalost pa 
je prav to družinsko i^jenje Oživelo v zadnjih desetiii 
letih korenite spremembe. Medtem ko Je bilo prej bolj 
aU mani samoumevno, da preživi člcmek svoje pozno živl-
jenjsko obdobje v krogu domačih, so danes starejši ljudje 
prisiljeni živeti večinoma sami zase. Iz tega pa izvirajo 
številni duševni problemi. 

Po nekaterih podatkih živi 
v mestih vsak peti Človek, ki 
je starejši od petinšestdeset 
let, povsem sam (med n j imi 
je zaradi zgodnejše umrl j i -
vosti moških mnogo več 
žensk). Samih z zakoncem 
živi v tej starosti nekako 60 
odstotkov moških in 30 od« 
stotkov žensk. Zakonski 
par tner je starejšemu člove-
ku v veliko oporo. Zato ni 
čudno, da smrt enega zakon-
ca sproži pr i drugem pogosto 
težke in usodne telesne in 
duševne reakcije. Neka razi-
skava je pokazala, da je 
umrlj ivost vdovcev v prvih 
šestih mesecih po smrti žene 
40 odstotkov višja, kot je 
pričakovana umrl j ivost 
poročenih moških iste sta-

rosti. Posebno opazna fe bila 
umrlj ivost t is t ih, ki so imeli 
že pre j težave s srcem. Po-
dobne reakcije opazimo tudi 
pri ženah. Vdove so v prvih 
šestih mesecih vdovstva dva-
krat pogosteje začele zahajati 
k zdravnikom zaradi nevro-
t ičnih in psihosomatskih 
težav. Zlasti pogoste so bile 
težave s spanjem in apeti-
tom, mnoge so segle po alko-
holu in pomirjeval ih ali pa 
so začele hu je kaditi . Med 
drugimi nevrot ičnimi s imp-
tomi so bili opazni zlasti 
potr tost , tesnoba, nemir , 
težave z zapomnlj ivost jo in 
spominom ter občutki 
osamljenosti . 

O odnosih med starimi 
l judmi in n j ihov imi otroki , 

posebno danes, ko je opaziti^ 
vedno manjšo povezanost 
med generacijami, ne vemo 
kaj mnogo. Načeloma m 
mogoče zagovarjati misli , da 
bi živeli stari l jud je in njiho* 
vi otroci skupaj . Za stare lju-
di je občutek samostojnost i 
in neodvisnosti zelo pome-
memben in simbol tega ne-
odvisnega življenja je prav 
lastno gospodinjstvo. T o 
po t r ju je jo tudi ankete, ki 
kažejo, da polovica starejših 
moških želi živeti samih z 
ženo in le petina pr i otrocih. 
Celo po smrt i zakonca želi le 
t ret j ina t ist ih, ki so živeli 
sami s pa r tne r j em, stanovati 
pri otrocih. Seveda obstajajo 
glede tega nekatere razlike 
med posamezniki , pri čemer 
igra važno vlogo življenjska 
pot človeka, njegov značaj in 
značaj njegovih otrok ter so-
cialne razmere otrok. 

Naslednj ič pa bomo pove-
dali, katere stvari prispevajo 
k dobr im odnosom med sta-
r imi l j udmi in n j ihovimi 
otroki . 

m a g . B o j a n Š I n k o 
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Volkmerjeva 7, Ptuj; Jože Slodnjak, 
Moškanjcl 37, Gorišniea: Miran 
Lešn iKUI .V ideA l l č17 , Ruj ; Milena 
štopfer, Pobrežje 32/a, vIdem pri Ptu-
|u; Srečko Lah, UL B. Kraigterja 21, 
Kidričevo; Jurček Lamot, Tmovec 1, 
Lovrenc na Dr. polju; Milan Žižek, 
Rimska pl. 10, Ruj; Robert Perko, 
Gerečja vas 40/d, Ruj ; Miian Kirt)iš, 
Gerečja vas 40/f, Ru j ; Alojz Kelc, Bu-
kovci 82/a, Markovci; Stanislav Kosi, 
Štuki 7/e, Ptuj; Stanislav Fišer, Lov-
renc na Dr. polju 2; Janez Bedenik, 
Kočice 25, Žetale; Jožica Kušar, 

Nova vas 99, Ruj ; Miran Kramberger, 
Mestni Vrh 50, Ptuj; Franc Beranič, 
Lovrenc na Or. polju 1; Darinka Ploj, 
Kraigherjeva 20, Ruj ; Jože PremzI, 
Starošlnce 33, CIrkovce; Igor Ser-
dlnšek, Nova vas 56, Ru j ; Stanko 
Kovačec, Ul. V. Vlahoviča 79, Mari-
bor, Anica Zajšek, Kraigherjeva 14, 
Ruj; Slavko Tašner, Grajena 20, Ruj ; 
Miran Lipovac, Lovrenc na Dr. polju 
6; Vinko Hvaleč, Potrčeva 17, Ruj ; 
Božo Amidič, Kraigherjeva 14, Ruj; 
Miran Gajser, Kajuhova 11, Ki-
dričevo; Frane Golob, Zg. Jablane 
38/a, Cirkovce; Jože Gnila, Skorba 
41/c, Ruj ; Jože Mari<ež, Ul. 5. preko-
morske 19, Ptuj; Franc Šlumberger, 
Nova vas 83, Ru j ; Gabrijel Polančec, 
Prušnikova 26, Maribor; Dušan NAj-
virt, Celestrina 11, Maribor; Jože Ma-
jerhofer, Hajdoše 40, Ru j ; Miran 
Vrbančič, Pn/enei 6/a, Markovci; 
Željsko Kralj, Dogoška 69, Maribor. 

Če je večji del vegetacijskega obdobja vremensko neu-
goden, deževen in hladen, zapušča za seboj posledice v 
slabši kakovosti plodov iz sadnega iz zelenjavenega 
vrta, rastline trajnice pa se v takšnih vremenskih razme-
rah, ko za osvajanje organske snovi, rast in razvoj rastli-
ne med vegetacijo ni bilo dovolj sončne svetlobe in to-
plote, slabše utrdijo In pripravijo na prezlmitev in nas-
lednjo vegetacijo. 

Vvrennenskih razmerah, kot 
so prevladovale skozi letošnjo 
vegetacijsko dobo, od sponn-
ladi preko poletja do začetka 
jeseni lahko pričakujenno, da 
bodo na pridelkih iz vrta pusti-
le za posledico slabšo 
trpežnost tako svežih plodov, 
kot v zimski hrambi. Rastline 
nekaterih sadnih vrst in okra-
snih trajnic bodo zaradi tega 
slabše prezimile. 

V SADNEM VRTU spravilu 
pridelka, ki je doraščal v vre-
niensko manj ugodnih razme-
rah, posvetimo večjo skrb, kot 
v normalnih letinah. Plodove 
obiramo pravočasno, ko 
dosežejo drevesno zrelost, pri 

čemer sproti ločimo plodove, 
ki bodo sposobni za hrambo, 
od uporabnih za sprotno por-
abo in predelavo v različne 
sadne proizvode. Še pred 
tem, dokler je sadje na dreve-
su, posvetimo vsosskrb pra-
vočasnemu obvarovanju plo-
dov pred poškodbami. V času 
dozorevanja je odpadanje 
plodov večje. Plodovi, ki nakl-
jučno odpadejo iz višjih vej, 
se s kotaljenjem po nižje ras-
točih vejah poškodujejo in ob-
tolčejo. Z odbiranjem prej zre-
lih plodov, pravočasnim 
redčenjem in privezovanjem 
rodnih vej, lahko v precejšnji 
meri preprečimo poškodo-
vanje plodov in ohranimo nji-

hovo kakovost. Koščičaste 
sadne vrste: slive, češnje, 
breskve in marelice po obiran-
ju obrežemo. Izrezujemo sta-
re izrojene veje, navpične po-
ganjke bohotivke ter veje, ki 
so se v rasti napačno usmeri-
le, glede na vzgojno obliko 
drevesne krošnje. Rez po obi-
ranju je potrebna iz razloga, 
da v drevesni koršnji naredi-
mo več prostora, da bo boljša 
osvetljenost vej, s tem pa 
večja tvorba cvetnih brstov ter 
popolnejše olesenitev ter do-
zorevanje lesa. V sadnem vrtu 
je potrebno opraviti čimveč 
zelene rezi v času vegetacije, 
oziroma še preden se ta zakl-
juči in odpade listje. Pozimi ali 
spomladi, ko so sadne rastli-
ne v fazi zimskega mirovanja 
in ko takrat opravljemo rez, 
opravimo le korekcijsko rez, s 
katero popravimo in režemo 
tisto, kar smo med letom 
spregledali. 

V OKRASNEM VRTU so 

vrtnice vrsta okrasnih rastlin, 
ki s svojo vegetacijo in boga-
tim cvetenjem vzdrže kasno v 
jesen, do nastopa . poznih 
slan, oziroma prvih snežnih 
padavin. Da pa je rastlina spo-
sobna tako dolge dobe cve-
tenja, je pogoj njena dobra 
rastlinska nega in zdravje. V 
vremenskih razmerah, kot so 
letošnje poletje, vrtnice 
ogroža nevarna rastlinska gli-
vična bolezen črna listna pe-
gavost. Listi vrtnic dobijo naj-
prej črne pege, nato porume-
nijo in odpadejo. Da pre-
prečimo pozne okužbe vrtnic 
s črno listno pegavostjo, na-
daljujemo tudi v jeseni s 
škropljenjem z ustreznimi fun-
gicidi, v presledkih vsakih 10 
do 14 dni. Škropivu sočasno 
dodamo žveplene pripravke, 
da preprečimo pojav pepelni-
ce, po potrebi pa dodajemo 
tudi listno gnojilo, ker so rast-
line vsied obilnega cvetenja v 
tem obdobju že precej izčrpa-

ne. Konec avgusta in v 
začetku septembra je najpri-
mernejši čas za sajenje vseh 
vrst potonik. Sadike potonik 
najenostavneje dobimo iz 
staih grmov tako, da korenin-
ski šop delimo. Sadika mora 
imeti dobro razvite korenine in 
rastni vršiček. Ker so potonike 
večletne trajne cvetnice, jih 
sadimo v dobro pripravljeno 
vrtno zemljo z obilico kom-
postovke. 

V ZELENJVANEM VRTU 
imamo v tem času največ gre-
dic namenjenih za pridelavo 
solatnic. Pri endiviji, katere na-
sadi so različne starosti, z 
enih gredic že pobiramo pri-
delek, druge pa smo šele po-
sadili. Poleg redne nege na-
sadov endivije je ob tako 
spremenljivih vremenskih raz-
merah, ugodnih za okužbe in 
razvoj rastlinskih glivičnih bo-
lezni odločilno, da nasade 
pravočasno in redno v pres-
ledkih vsakih 10 dni poškropi-
mo z enim od že poznanih 
fungicidov, dithane, antracol, 
polyram ali octave v koncen-
traciji, kot jo priporoča proiz-

vajalec, da preprečimo 
uničenje enedivije od črne list-
ne pegavosti. Poleg bolezni 
črne listne pegavosti, ki lahko 
povsem uniči pridelek, pa so 
za endivijo in radič prav tako 
škodljive koreninske uši. Ko-
reninske uši se od ostalih uši 
ločijo samo po tem, da se na-
selijo samo na korenine, iz ka-
terih izsesavajo sok. Napade-
ne rastline slabše rastejo in 
pogosto povsem zakrnijo. 
Slabo rast endivije običajno 
pripisujemo najrazličnejšim 
drugim razlogom, le korenin-
ski uši ne, ker jo težko ali pre-
pozno odkrijemo. Če je kore-
ninska uš povzročala škodo 
na endiviji že v prejšnjih letih, 
ali je pristona na drugih vrtni-
nah in če nismo dosledno 
upoštevali rastlinskega kolo-
barja, zemljišče pred setvijo 
ali sajenjem^ poškropimo z 
dursbanom. Če pa so se kore-
ninske uši že pojavile, pa rast-
line zalijemo s kemičnim pri-
pravkom kenyatox verde, po 
presledku enega tedna pa za-
livanje ponovimo. 

Miran Glušič ing. agr. 
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Komet Hale - Bopp 
Prav neverjetno. V preteklih nekaj stoletjih se je človeško vedenje o svetu ok-
oli nas povečalo kar za nekajkrat. Prodrli smo tako v svet subatomskih del-
cev, kot tudi do samega rojstva vesolja. Toda bolj kot ta vsa znanja nas, po-
dobno kot naše prednike, fascinirajo majhne ledene kepice, ki v bližini Sonca 
začnejo izparevati. Ti izpareli plini in prah, ki jih osvetljuje sončeva svetloba, 
ponujajo na nebu prizor, zaradi katerega so se v zgodovini odločale bitke in 
propadala cesartsva. 

Danes popeljejo astronomijo 
na prve strani časopisov in na 
televizijske zaslone, ter hkrati 
še vedno vzbujajo grozo in 
strah, kot napoved konca 
sveta. Ce bo kateri od kometov 
prinesel konec sveta je 
vprašanje, vsekakor pa bosta 
do takrat v zvezde okovana 
Alan Hale in Tom Bopp, ki sta 
v poznih nočnih urah 23. junija 
1995, na nebu opazila 
najsvetlejši komet tega 
tisočletja, ki je dobil ime po 
njima (Hale - Bopp). Astronomi 
so ga imenovali C/1995 01, kar 
pomeni prvi komet (Comet) v 
letu 1995. Kometi so po 
odkriteljih začeli dobivati 
imena šele v začetku 18. stoletja, 
ko je angleški astronom Ed-
mund Hally odkril, da se 
kometi gibljejo periodično. 
Vsak ima svoj tir v obliki elipse, 
po katerem kroži s konstantno 

hitrostjo (v bližini Sonca je 
zaradi njegove povečane 
privlačnosti veliko hitrejši) in se 
vsakih nekaj let vrne v Zemljino 
bljižino. Ravno v času življenja 
astronoma Hallyja se je pojavil 
komet, za katerega je izračunal, 
da se bo pojavil čez 76 let (1758) 
in z zamikom nekaj mesecev se 
je res pojavil. Halley je umrl leta 
1742, tako kometa ni videl, ven-
dar so ga imenovali po njem. 

Vsako leto pride v bližino 
Zemlje vsaj sto kometov, vendar 
je kakšnih deset zanimivih in 
vidnih s prostim očesmo. S 
prostim očesom ne vidimo leta 
kometov zaradi njihove od-
daljenosti. Vidimo le meglico, 
ki jo lahko zamenjamo z zvezd-
nimi meglicami ali z galaksi-
jami. V ta namen uporabljamo 
zvezdne karte na katerih so 
polažaji teh zvezdnih meglic in 
galaksij in če na nebu vidimo 

meglico, ki je ni na zvezni karti 
je velika verjetnost, da vidimo 
novi komet. 

V veliki oddaljenosti od Sonca 
je komet povsem mrtva, hladna 
gmota. Ko pa pride v notranje 
predele Osončja (v bližino 
Jupitra), ga sončeva svetloba na 
površini segreje (30 st. Celzija). 
Iz njega pričnejo uhajati večje 
količine pare in prahu, kar 
opazimo kot oblak okoli jedra, 
ki mu pravimo koma. Pod 
vplivom sončevega vetra (elek-
tronski dež), ki odpihuje snov iz 
okolice njegovega jedra, nastane 
značilni rep, ki dela komete 
prave posebneže osončja. 

Njihovega sija ni mogoče 
primerjati s sijem Lune. Zato 
komete primerjamo s sijem 
zvezd v njihovi bližini in tako 
določimo njihovo navidezno 
svetlost (magnituda). Ker so to 
razsežna telesa, je tudi njihova 
svetloba porazdeljena med glavo 
in rep. Glave kometov so izraz-
ite in navadno bolj ali manj ok-
rogle, repi pa se lahko raztezajo 
čez velik del neba (od 100 tisoč 
do 100 milijonov kilometrov). 
Obrisi repov ob robovih izgin-
jajo med zvezdami na nebu, zato 
je navadno težko ugotoviti (s 
prostim očesom) njihovo pravo 
velikost. Čeprav je celoten sij 
kometov zelo velik, zaradi 
megličaste podobe kaj kmalu 
izgine v soju polne Lune ali 
mestnih luči. Velikokrat se 
zgodi, da zamenjamo meteorje 
in komete, saj utrinki oz. me-
teorji nastanejo takrat, ko prašni 
delci ali delci v velikosti 
biljardne žogice zaidejo v 
ozračje in tam zgorijo. Zdi se 
samoumevno, da morajo biti 
kometi sestavljeni iz prahu. 
Vendar v resnici ni tako. Ko je 
komet daleč od Sonca, je videti 
kot kepa sladoleda, mrtva 
ledena gmota umazanega snega. 
Ko se približa Soncu, je količina 
toplote, ki jo sprejme, ravno 
pravšnja, da se prične izpare-
vanje ledu. Okoli tega ledu se 
pojavi tanka, porozna skorja 
prahu, ki spominja na spom-
ladanske kupe snega ob cestah. 
Izparevanje ledu poteka pod to 
tanko plastjo. Vodne pare se v 
okoliški prostor prebijejo skozi 
pore v prašni skorji. Ker debe-
lina te plasti ni povsod enaka, 
nastanejo izrazite pore, skozi 
katere v brizgih uhaja vodna 
para. Zaradi "umazane" skorje je 
površina jedra kometa zelo 
temna. Kometi spadajo med na-
jtemnejša telesa Osončja, saj nji-
hova površina odbije le nekaj 
odstotkov svetlobe. Pri kometu 
potekajo različni procesi, med 
katerimi vsak prispeva svoj 
dt-̂ lež k nastali svetlobi. Kot 
vemo, je jedro kometa temno in 
hladno. Vidimo ga le zato, ker 
odbija nekaj promil sončeve 
svetlobe. Podobno se sončeva 
svetloba odbija od prašnih del-
cev v kometovi komi in 
prašnem repu. Procesi, ki po-
tekajo v plinastih predelih 
kometa, spominjajo na procese v 
neonskih ceveh, ki svetijo v 
značilnih barvah. Pri 
natančnem opazovanju svetlega 
kometa je mogoče opaziti, da se 
modrikasto svetlika. Ta svetloba 
nastane zaradi sevanja različnih 
atomov plinov okoli jedra. S 

tem, ko se komet približuje 
Soncu in se njegova površina 
segreva, izgublja tudi del svoje 
mase, njegova življenjska pot se 
v najboljšem primeru konča po 
nekaj sto obhodih. Če bi vsi 
kometi od nastanka osončja 
krožili po sedanjih orbitah, bi se 
do danes morala za njimi izgu-
biti vsaka sled. Ker pa so še 
dandanes pogosti obiskovalci na 
našem nebu se zdi skoraj samo 
po sebi umevno, da nekje v 
osončju, ali zunaj njega obstaja 
skladišče kometnih jeder. Od 
tam se verjetno pod vplivom 
motenj (privlačnost oz. gravi-
tacija), ki jih povzročajo planeti 
in bližnje zvezde, odpravljajo na 
svojo pot okoli Sonca. 

Leta 1950 je nizozemski astro-

nom Jan Hendrik Oort objavil 
znanstveno delo, v katerem 
opisuje, da je na razdalji med 15 
in 20 tisoč a. e. (a. e. = astro-
nomska enota, je oddaljenost 
Zemlje od Sonca, kar znaša 150 
miljonov kilomerov) od Sonca, 
predvidel obstoj oblaka, iz 
katerega naj bi se občasno trgala 
jedra kometov. Do svoje ugo-
tovitve je Oort prišel po dol-
gotrajnem proučevanju gibanja 
kometov. Ker pa se Oortov 
oblak ni mogel po kakem čud-
nem naključju znajti prav tam, 
morata biti nastanek oblaka in 
izvor kometov tesno povezana z 
nastankom osončja (več o nas-
tanku osončij v prihodnji 
številki Tednika). 

Komet Hale - Bopp je 

najsvetlejši komet našega 
tisočletja, ki je nazadnje šel 
mimo Zemlje pred 4210 leti, 
takrat ko so se razvijale na-
jstarejše kulture na Zemlji. V 
dožino meri 100 miljonov, v šir-
ino pa samo 40 kilometrov. 
Zemlji se je približal na 200 
milijonov kilometrov. Videli ga 
bomo torej spet čez dobrih štiri 
tisoč let. Sedaj je na poti okoli 
Sonca in bo kmalu pod nami, 
morda bi ga lahko videli iz An-
tarktike. Tako se bo komet, 
sicer z manjšo maso, spet podal 
na dolgo pot, izgubil bo rep in 
se obdal z ledenim plaščem. 

MUan Kralnt 

Nav idezno m a j h e n k o m e t mer i v dolž ino 100 mil i -
jonov, v širino pa 40 k i lometrov 

C o m e t Hale - Bopp, kot s m o g a lahko videli še letos. 
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Svetinisko poletje 
^tošnje svetinjsko poletje je bilo malce drugačnuodtistih, ki 
m̂o jih bili vajeni doslej, saj so udeleženci tokrat za dušo 
Îu1)eli ob obilnem fizičnem delu. Organizator Goran Šoster 

je povedal, da so želeli za kraj Svetinje narediti čimveč tudi v 
(em fizičnem pomenu besede. Tabora so se udeležili prosto-
voljci iz desetih evropskih držav, večinoma študeni. 

V kuhinji so udeleženci pripravljali najrazličnejšo hrano, 
tako privlačno pa so obložili pladnje za zaključni piknik. Na 
posnetku sta edini slovenski udeleženki tabora: 19 letna 
Tina iz tirov in 16 letna Katja z Bleda. 

Mednarodna udeležba: Renate iz Švice je stara 20 let in je 
v Slovenijo prišla po naključju. Sana iz Nizozemske ni 
želela vse počitnice poležavati na plaži ampak storiti kaj 
koristnega. V Slovenijo je prišla zato, da bi videla razlike 
med vzhodno in zahodno Evropo. Na posnetku jima poma-
gata mlada Italijana. 

Goran Šoster skrbi, da se 
vsako poletje na Svetinjah 
kaj dogaja. 

Lotili so se renovacije cerkve in 
stare osnovne šole na Svetinjah. 
Tako se sedaj, ko je tabor mimo, 
tudi na zunaj precej pozna, da se 
je na Svetinjah poleti nekaj nare-
dilo. 

oletni tabor je organiziralo 
društvo za trajnostni razvoj 
podeželja iz Ljutomera v sodelo-
vanju s podjetjem Mikrokozmos 
iz Ljutomera, prostovoljce pa je 
zagotavila mednarodna organiza-
cija SCI in njeno predstavništvo 
Most iz Ljubljane. Na taboru se je 
zbralo 20 udeležencev, le dve iz-
med njih pa sta bili iz Slovenije. 
Prostovoljci so v 14 dneh postorili 
marsikaj. V šoli so uredili prostor 
v lično galerijo v kateri so raz-
stavljeni izdeleki starih domačih 
obrti iz tega okolja, neke vrste et-
nološka zbirka. Precej težje pa je 
bilo delo okrog šole, saj so odko-
Pali dve steni te precej velike šole 
skoraj do temeljev in položili dre-

nažne cevi, jarek pa zasuli z gra-
mozom. S tem težaškim delom so 
veliko naredili za obstoj zgradbe, 
ki je ogrožena zaradi vlage, stanje 
pa je bilo še posebej kritično ob 
nalivih. Največje delo pa je bilo 
opravljeno v cerkvi, kjer so strgali 
vlažen in propadajoč omet. Vse so 
pripravili, da se bo lahko sanirala 
vlaga v cerkvi zaradi katere so bile 
ogrožene stene, umetniška dela, 
freske. Dokončno sanacijo pa 
bodo opravili profesionalci, saj 
gre za dela, ki niso primerna za 
prostovoljce brez ustreznih stro-
kovnih znanj. 

eveda so prostovoljci prišli v 
kraj poleg tega, da storijo kaj ko-
ristnega tudi zato, da spozanajo 
deželo ljudi in se srečajo z njimi. 
Na Svetinjah prirejajo najraz-
ličnejše tabore in projekte že od 
leta 1991 ampak še nikoli se ni 
ustvarilo toliko kontaktov in do-
brih vezi v pičlih 14 dneL Tabor 
je po besedah Gorana Šosterja 
zaživel s krajem, veliko tudi po 
zaslugi župnika Janka Gorgnerja, 
ki je znal pritegniti domačine, da 
so se prostovoljcem pridružili ob 
večernem tabornem ognju ali da 
so združili moči ob delovni akciji. 
Ker na taboru ni bilo profesional-
nega kuharja, ki bi nahranil teh 
dvajset delavcev ves čas njihovega 
bivanja na Svetinjah, so bili pre-
puščeni sami sebi kako sê  bodo 
znašli s kuhalnico v roki. Čeprav 
večina ni bila vešča kuhanja so 
bili zelo spremi in iznajdljivi in 
vsi so hvalili mednarodno sve-
tinjsko kuhinjo. Vsak dan je hra-
no pripravljala druga ekipa, tako 
da so jedli italjanske, nemške, ni-
zozemske, madžarske in seveda 
slovenske specialitete in tudi v 
kulinaričnem smislu so se ude-
leženci Svetinjskega poletja lahko 
veliko naučili. Sicer pa so se v pe-
stri družbi, ki je bila starostno 

zelo razgibana - najmlajši ude-
leženec je bil star 16 let, najsta-
rejši pa okrog 50, dobro počutili. 
Streho jim je nudila svetinjska 
šola, nastanjeni pa so bili v dveh 
učilnicah, kjer so spali v spalnih 
vrečah na mehki podlagi. 

b zaključku tabora je organiza-
tor povedal, da še ne razmišlja o 
naslednjem taboru, pač pa so nji-
hove misli usmerjene le na 
srečanje z županom ormoške 
občine, na katerm se bodo pogo-
varjali o dolgoročnejši perspektivi 
svetinjske šole za katero vidijo 
določeni krogi rešitev edino v ure-
ditvi socialnih stanovanj. Sve-
tinjska šola pa stoji na zelo atrak-
tivni turistični točki, na vinski 
cesti in njena usoda bi lahko goto-
vo izgledala tudi drugače. 

Za mnenje o Svetinjskem polet-
ju smo povprašali tudi prvega so-
seda, tamkajšnjega župnika Janka 
Gorgnerja, ki nam je povedal: 
"Prostovoljci so nam pomagali pri 
izsuševanju cerkve in moram 
priznati da so me presenetili. Naj-
prej smo bili malo skeptični, ni-
smo vedeli kako in kaj bo. Pa ne 
bi bilo treba. Groba dela so bila v 
treh dneh končana, kar je zelo hi-
tro. Večinoma so se pogovarjali v 
Angleščini in kontakt je bil zelo 
dober. Pogosto med skupinami 
mladih prevladuje negativen na-
boj, ta skupina pa je bila zelo pozi-
tivno usmerjena, imeli so duhov-
na obzorja, čeprav niso bili vsi 
kristjani. Nekaj jih je prišlo k 
maši, ker jih je zanimalo, kakšna 
je maša v Slovenščini. Bili so vese-
li, razigrani, ampak razvedrilo so 
si znali organizirati tako, da ni 
bilo moteče za kraj." 

vki 

Te dni je v prodajalnah knjig in zvezkov precejšnja gneča, 
saj učenci in dijaki kupujejo vse, kar potrebujejo za novo 
šolsko leto. I\a Ptuju je običajno gnečo sicer omilila kon-
kurenčnost večih tovrstnih prodajaln, vendar pričakujejo 
kljub vsemu večji naval še v začetku prihodnjega tedna. V 
ponedeljek, 1. septembra, se bo namreč tudi za več kot 
7000 učencev in za več kot 3000 srednješolcev z območja 
Ptuja pričel pouk. 

V mnogih šolah si je sicer 
mogoče knjige izposoditi in 
plačati le ceno uporabe s pomočjo 
tako imenovanih učbeniških skla-
dov, ki jih subvencionira tudi re-
publika. Po podatkih Ministrstva 
za šolstvo in šport so v lanskem 
šolskem letu delovali skladi v 
vseh osnovnih šolah po Sloveniji, 
iz njih pa si je učbenike izposodil 

vsak drugi učenec oziroma 
učenka. Novost v letošnjem šol-
skem letu je ustanovitev 
učbeniških skladov v srednjih 
šolah. Zanje se je odločilo 92 od-
stotkov slovenskih srednjih šol. 
Ministrstvo je za začetek nakupilo 
učbenike za zaključne letnike, v 
naslednjih letih pa jih bo še za 
nižje. 

Le še nekaj dni torej in konec bo 
brezskrbnih počitnic, saj se bo 
začelo novo šolsko leto. Po polet-
nem zatišju bo v ponedeljek zag-
nalo šolski živ - žav prek 300.000 
slovenskih šolarjev. In če bo za 
mlade brihtne glavice tako ali 
drugače skrbelo okoli 25.000 
učiteljev in profesorjev, pod bud-
nim nadzorstvom staršev in 
skrbnikov, tudi letos ni povsem 
znano, koliko in v kolikšni meri 
jih bo skrbelo tudi za varnost 
učencev na poti do šole in domov, 
za njihovo prometno vzgojo in 
osveščenost. Na mnogih šolah so 
na prometno vzgojo žal že pozabi-
li, nekoč izredno aktivne svete za 
preventivo in vzgojo v cesmem 
prometu, pa so po dosegljivih po-
datkih uspeli oživeti le na OS Ki-
dričevo v in mestoi občini Ptuj. Je 
varnost naših otrok in šolarjev res 
le stvar policistov, ki so ali pa še 
bodo te dni ob šolah izvajali pre-
ventivne akcije in vzdrževalce 
cest, ki so v glavnem obnovili vse 
talne oznake, opozorili na more-
bitoe pomankljivosti. Prvi teden 
ali dva in občasno tudi med letom, 
bodo ob vseh pomembnejših 
križiščih in prehodih za pešce nad 
varnostjo šolarjev poleg policis-
tov, bdeli še člani Zdniženja 
šoferjev in verjemo še kdo. Prav 
pa je, da svoj delež prometne 
vzgoje mdi letos dodamo starši in 
skrbniki; včasih je dovolj tudi do-
ber zgled! 

MZ,-OM 
Sedaj je zadnji čas za nakup zvezkov in knjig. 

(Foto: Milena Zupanič.) 

NOVIČKE 
Za mlade popusti 
na železnici 

Ob pričetku novega šolskega 
leta so Slovenske železnice za 
šolarje pripravile nekaj novih 
ugodnosti. Mladi do 6. leta sta-
rosti se lahko vozijo bre^lačno, 
svoj sedež pa lahko kupijo s 50 
odstotnim popustom. Po polo-
vični ceni lahko potujejo tudi 
mladi od 6. do 15. leta, pri čemer 
tisti, ki so stari od 12. do 15. let 
potrebujejo izkaznico K-13b. Za 
mlade do 20.1eta, za dijake in štu-
dente do 26. leta, ki so vpisani na 
slovenske šole in fakultete, ter za 
vse vojake velja 30 % popust, ki 
pa ne velja za Zeleni vlak in EC. 
50 % ceneje bo potovati tudi v 
skupinah najmanj 6 otrok ali 

učencev starih do 15 let, ki potu-
jejo pod vodstvom učiteljev. Kar 
za 55 odstotkov pa so cenejše 
tudi dijaške in študentske 
mesečne in tedenske vozovnice. 

Med razstavljalci 
v GR tudi Čisto 
mesto 

Na metijskem živilskem sejmu 
v Gornji I^dgoni, ki ga je v sobo-
to odprl predsednik Slovenije 
Milan Kučan, sodeluje tudi pod-
jetje Čisto mesto iz Ptuja, ki se 
obiskovalcem predstavlja s pro-
gramom kompostiranja, produk-
cijo lesenih sekancev in inžene-
ringom svojih storitev. Na 50 
kvaratnih metrih obiskovalcem 
ponujajo storitve mobilne tehno-
loške linije kompostiranja, sto-
ritve drobilca, mešalca in trans-
oportov, predstavljajo pa bodo 

tudi dodamo sm-ovinsko bazo za 
lastno produkcijo. 

Jesenske aktivnos-
v 

ti SD Kidričevo 
športno društvo Kidričevo, ki 

so ga rekreativni športniki usta-
novili šele letošnjo pomlad in ga 
uspešno vodi Boštjan Meglič, je 
po uspelem turnirju trojk v 
košarki, pred jesenskimi aktiv-
nostmi minulo soboto za svoje 
člane in simpatizerje pripravilo 
športni piknik. Prek 60 se jih je 
zbralo pozno popoldne ob 
igrišču pri kidričevski osnovni 
šoli. Razvedrili in poveselili so se 
ob igranju košarke in drugih 
športnih aktivnostih. Včlanjevali 
pa so tudi nove člane; vse, ki jim 
je šport smisel življenja, pa še na-
prej vabijo, da se jim pridružijo. 

-OM 

PODGORCI / SVEČANOST 

Blagoslovitev in spomin na žrtve 
v Podgorcih je bilo v nedeljo 

zelo svečano. V farni cerkvi sv. 
Lenarta se je na popoldanski 
maši zbralo veliko število fara-
nov, ki so želeli prisostvovati 
maševanju škofa Franca Kram-
bergerja, ob pomoči domačega 
dekana Jožeta Šipoša in trinaj-
stih duhovnikov. Skof Kramber-
ger je blagoslovil oltar, krstni 

kamen, spovednico in še nekate-
re dele notranje opreme cerkve, 
ki je kar sijala v novi preobleki. 

To je bila krona prizadevanj 
Podgorčanov, ki so cerkev uredili 
tako, da jim je lahko v ponos. Po 
maši pa so na zahodnem portalu 
cerkve odkrili dve spominski 
plošči nasilno mobiliziranim v 
nemško vojsko. Nameščeni sta 

poleg plošč, ki spominjata na 
žrtve 1. svetovne vojne. Predsed-
nik štajerskega društva nasilno 
mobiliziranih Slovencev v 
nemško vojsko, Ludvik Pukla-
vec, je povedal, da je bilo v 
nemško vojsko mobiliziranih 
okrog 80.000 Slovencev, padel je 
vsak deseti, na mariborskem 
območju pa vsak peti mobilizira-

nec. Na spominskih ploščah v 
Podgorcih je zapisanih 32 imen. 
Slovenci so v nemško vojsko vsto-
pali predvsem zato, da so zaščitili 
sebe in družine, mnogi pa so nato 
na različne načine iz vojske odšli. 
Plošči je odkril namestnik pred-
sednika območnega odbora za 
Ptuj in Ormož, Franc Fideršek. 

vki 

Čudovita notranjost prenovljene cerkve v Podgorcih. 
Odkritju spominskih plošč je prisostvovalo veliko število 
krajanov. 
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2. SNL 
REZULTATU. KROGA: 
Esotech Šmartno : Železničar 

1:3, BS Tehnik : AJuminij 1:0. 
Faktor Črnuče^ : Šentjur 1:2, 
Elan : Jadran Šepič 4:1. Rudar 
Trbovlje : Zagorje 1:0, Drava : 
Dravograd 0:0, Koper : Goriške 
opekarne 6:0, Triglav Teletv : 
Nafta 5:0. 
1. KOPER 2 2 0 O 9:1 6 
2. TRIG. TELETV 2 2 0 O 9:3 6 
3. ŽELEZNIČAR 2 2 0 O 6:1 6 
4. ELAN 2 2 0 0 6:1 6 
5.BSTEHNIK 2 1 1 0 2:1 4 
6. DRAVOGRAD 2 1 1 O 2:1 4 
7. JADRAN ŠEPIČ 2 1 0 1 6:4 3 
8.RUDARTRB0V.2 1 0 1 2:2 3 
9. ŠENTJUR 2 1 0 1 2:4 3 
10. DRAVA 2 0 2 O 1:1 2 
11. ZAGORJE 2 0 1 1 1:2 1 
12. GORIŠKE OPE. 2 0 1 1 1:7 1 
13. ESOTECH ŠM. 2 0 0 2 4:7 O 
14.ALUM1NU 2 0 0 2 0:3 O 
15.FACT0RČRN. 2 0 0 2 1:7 O 
16. NAFTA 2 0 0 2 1:8 O 

P ^ 3. KROGA: 
Železničar : Factor^ Črnuče, 

Nafta : Esotech Šmartno, 
Goriške opekarne : Triglav Te-
letv, Dravograd : Koper, Zagor-
je : Drava, Aluminij : Rudar 
Trbovlje, Jadran Šepič: BS Teh-
nik, Šentjur: Elan. 

DRAVA: 
DRAVOGRAD 0:0 

PTUJ - Mestni stadion na Ptu-
ju, gledalcev 400, sodnik Gove-
darevič. 

DRAVA: Starovasnik, Volk, 
Fanedl, A. Vršič, Pucko, T. 
Vršič (Belec), Poznič, Pranjič, 
Emeršič, Vogrinec (Karano-
vič), Kmetec (Plošnik). 

Nogometaši ptujske Drave, so 
v drugem krogu 2. SNL gostili 
ekipo Dravograda, z katero so se 
v preteklem prvenstvu borili za 
sam vrh drugoligaške razpredel-
nice. Obe ekipi sta doživele 
spremembe v igralskem kadru. 
Vsekakor pa se je pričakovala 
zmaga domačih nogometašev. 
Pričeli so zelo dobro in že v 2. 
minuti bi lahko povedli, vendar 
Marko Kmetec ni bil uspešen s 
strelom z glavo. Ves prvi polčas 
se je igralo na polovici, ki je pri-
padala gostom, ki so sicer nekaj 
poizkušali z nasprotnimi napa-
di, vendar je ostalo le pri poiz-
kusih. V 32. minuti sta Igor Poz-
nič in Milan Emeršič izvedla 
lepo akcijo, strel Emeršiča z de-
setih metrov je vratar gostov iz-
bil v prečnik, od tam pa se je 
žoga odbila v polje. Pred to akci-
jo je veliko priložnost zamudil 
Danilo Pucko, ko je z štirih me-
trov streljal preko gostujočih 
vrat. Prav tako nenatančna sta 
bila s streli z glavo še Pranjič in 
Belec. 

Takoj na začetku drugega 
polčasa so bili nevarni gostje iz 
Dravograda. Strel Grizolda je 
zletel tik mimo leve vratnice 
domačega vratarja Starovasnika. 
Ptujčani so v prvih desetih mi-
nutah nadaljevanja zaigrali 
slabše, toda gostje, razen strelov 
z večje razdalje niso resneje m-
pretili. V 61. minuti je Robert 
Belec lepo prodrl v kazenski 
prostor gostov, obramba gostov 
ga je zrušila in sodnik je pokazal 
na belo točko. Milan Emeršič je 
meril v vratarjev desni kot, ven-
dar je ta strel izbil v kot. Tudi 
po tej zgrešeni enajstmetrovki 
so bili boljši domačini, imeli še 
nekaj priložnosti, vendar se 
mreža ni zatresla. Za zmago nad 
trdim, predvsem pa borbenim 
gostom je manjkalo več agresiv-
nosti in povezave v domačih 
vrstah. Sta pa dve točki, osvoje-
ni v prvih dveh krogih vsekakor 
manj, kot so v ptujskem taborju 
načrtovali. 

V naslednjem krogu bodo no-
gometaši Drave gostovali v Za-
gorju. 

BS TEHNIK: 
ALUMINIJ 1:0(1:0) 

DOMŽALE - Športni park v 
Domžalah, gledalcev 60, sodnik 
Vozlič iz Kristan vrha. 

STRELEC: 1:0 Mrak/5/ 
ALUMINIJ: Fideršek, 

Gerečnik, Kristofič, Krajnc, 
M. Emeršič, Perkovič, Fridl 
(Hertiš), Rozman, Kolar (Mo-
horko), T. Emeršič, Krašovec. 

Na prvem gostovanju v 
Domžalah, nogometaši Alumi-
nija niso razočarali, kljub temu, 
da se je srečanje za njih pričelo 
zelo slabo. .Napadalec Domžal 
Mrak je v 4. minuti iz prostega 
strela zadel prečnik, minuto ka-
sneje pa še mrežo Aluminija in 
povedel domače v vodstvo. Teh 
prvih deset minut je bilo tudi 
usodno za goste iz Kidričevega. 
Polagoma so se otresli pritiska 
domačih in pričeli ogrožati 
domačega vratarja. V 15. minuti 
je Rozman, po predložku T. 
Emeršiča, z štirih metrov strel-
jal preko vrat. Dve minuti ka-
sneje je Krašovec preigral gostu-
jočega obrambnega igralca na le-
vem krilu in sam krenil proti ! 
domačemu vratarju. Le-ta je z I 
zadnjimi močmi izbil žogo v j 
kot. V 21. minuti je T. Emeršič i 
iz prostega strela, nekako z raz-
dalje 20 metrov močno streljal 
in domači vratar je z težavo žogo 
izbil v kot. Do konca prvega 
dela igre je priložnost za Alumi-
nij imel še Kraševec, vendar 
žoga ni hotela za hrbet dobrega 
domačega vratarja. 

V nadaljevanju srečanja so bili 
boljši Kidričani. Domači 
maloštevilni gledalci so negodo- j 
vali nad igro svojih ljubljencev. 
Enostavno niso razumeli, da jih 
je v polju nadigral novinec v 
ligi. V 69. minuti je priložnost 
za izenačenje imel Kolar, vendar 
je njegov strel vratar domačih 
odbil v levi vratnik. Na koncu 
pa bi lahko nogometaši Alumi-
nija izenačili prav v zadnji mi-
nuti igre, vendar Rozman ni 
uspel zadeti žoge, potem, ko se 
je znašel v izredni priložnosti za 
dosego zadetka. V Domžalah so 
igralci Aluminija zamudili veli-
ko priložnost za vsaj točko. V 
naslednjem krogu bodo v Ki-
dričevem gostili ekipo Rudarja j 
iz Trbovelj. ! 

Danilo Kiajnšek j 

3.SNI VZHOD 
REZULTATI L KROGA: 
Pohorje: Unior 5:0, Tumišče: 

Paloma-Šega 2:1, Usnjar : 
Odranci 0:1, Kovinar : Pobrežje 
1:2, Črenšovci : Bakovci 1:0, 
Kungota Gosser : Variš 0:2, 
Dravinja: Goričanka 2:1. 
1.POHORJE 1 1 O O 5:0 3 
2.VAR1S 1 1 0 O 2:0 3 
3.TURNIŠČE 1 1 O O 2:1 3 
4 DRAVINJA 1 1 O O 2:1 3 
5. POBREŽJE 1 1 O O 2:1 3 
6. ČRENŠOVCI 1 1 O O 1:0 3 
7. ODRANCI 1 1 0 O 1:0 3 
8. KOVINAR 1 O O 1 1:2 O 
9. GORIČANKA 1 O O 1 1:2 O 
10. PALO.-ŠEGA 1 O O 1 1:2 O 
11. USNJAR 1 O O 1 0:1 O 
12.BAK0VCt 1 O O 1 0:1 O 
13. KUN. G6SSER 1 O O 1 0:2 O 
1 4 UNIOR 1 O O 1 0:5 O 

PARI 2. KROGA: 
Unior: Goričanka, Variš : Dra-

vinja, Bakovci : Kungota Gos-
ser, Pobrežje : Črenšovci, 
Odranci : Kovinar, Paloma-
Šega : Usnjar, Pohorje : Tur-
nišče. Tekme bodo ob 16.30 uri. 

2. SML VZHOD 
REZULTATI L KROGA: 
Starše: Dravinja 9:0 prekinje-

na, Beltinci : Dravograd 1:1, 
Bakovci : Steklar 1:1, ERA 
Šmartno : Kovinar Štore 1:4, 
Pragersko : Krško Elmont 3:0, 
Nafta : Železničar 2:6. Tekma 
Starše : Dravinja je bila prekin-
jena v 62.minuti, ker je moštvo 
NK Dravinja ostalo na igrišču s 
premah m številom igralcev. 
1. STARŠE 1 1 0 O 9:0 3 
2. ŽELEZNIČAR 1 1 0 O 6:2 3 
3. KOVINA. ŠTORE 1 1 0 O 4:1 3 
4. PRAGERSKO 1 1 O O 3:0 3 
5. BELTINCI 1 0 1 O 1:1 1 
6. BAKOVCI 1 0 1 O 1:1 1 
7.STEKUR 1 0 1 O 1:1 1 
8. DRAVOGRAD 1 0 1 O 1:1 1 
9. ERA ŠMARTNO 1 0 0 1 1:4 O 

10. KRŠ. ELMONT 1 0 0 1 0:3 O 
11. NAFTA 1 O O 1 2:6 O 
12. DRAVINJA 1 O O 1 0:9 O 

PARI 2. KROGA: 
Dravinja : Železničar, Krško 

Elmont: Nafta, Kovinar Štore : 
Pragersko, Steklar : ERA Šmart-
no, Starše : Beltinci. Dravograd 
: Bakovci. 

2. SLOVENSKA 
KADETSKA LIGA 
VZHOD 

REZULTATI L KROGA: 
Starše: Dravinja 8:3, Beltinci: 

Dravograd 0:7,^ Bakovci : Ste-
klar 0:4, ERA Šmartno : Kovi-
nar Štore 11:0, Pragersko : 
fcško Rohrbl. 0:13, Nafta : 
Železničar 2:4. 

PARI 2. KROGA: 
Dravinja : Železničar, Krško 

Rohrbl. : Nafta, Kovinar Štore : 
Pragersko, Steklar : ERA Šmart-
no, Starše : Beltinci, Dravograd 
: Bakovci. 

1. LIGA MNZ PTUJ 
- ČLANI 

REZULTATI L KROGA: 
Gerečja vas : Eltehšop Rog. 

1:1, Hajdina : GoriŠnica 7:1, 
Stojnci : Bistrica 4:1, Slovenja 
vas : Dornava 1:1, Boč : Videm 
1:0, Središče : Pragersko 10:3. 
1. SREDIŠČE 1 1 0 0 10:3 3 
2. HAJDINA 1 1 O O 7:1 3 
3. STOJNCI 1 1 0 O 4:1 3 
4 BOČ 1 1 0 0 1:0 3 
5. GEREČJA VAS 1 0 1 O 1:1 1 
6. SLOVENJA V A S I 0 1 O 1:1 1 
7. DORNAVA 1 0 1 O 1:1 1 
8. ELTEHŠOP 1 0 1 O 1:1 1 
9. VIDEM 1 O O 1 0:1 O 
10. BISTRICA 1 O O 1 1:4 O 
11. GORIŠNICA 1 0 0 1 1:7 O 
12. PRAGERSKO 1 0 0 1 3:10 O 

Razpored za v soboto, 30. av-
gusta 1997 

PARI 2. KROGA: 
Eltehšop Rog. : Pragersko, Bi-

strica : Slovenja vas. 
Tekmi bosta ob 16.30 uri. 
Razpored za v nedeljo, 31. av-

gusta 1997 
Videm: Središče, Gerečja vas : 

Hajdina, Dornava : Boč, 
GoriŠnica: Stojnci. 

2. LIGA MNZ PTUJ 
-ČLANI 

Razpored za v soboto, 30. av-
gusta 1997 

PARIL KROGA 
Grajena : Pago Leskovec ob 

16.30 uri. 
Razpored za v nedeljo, 31. av-

gusta 1997 
Mladinec : Tržeč, Hajdoše : 

Bukovci, Apače : Markovci, 
Podvinci: Ormož. 

MLADINSKA LIGA 
MNZ PTUJ 

REZULTATI L KROGA: 
Ger. vas : Eltehšop 2:0, Hajdi-

na : GoriŠnica 1:3, Stojnci: Bi-
strica 2:3, Slov. vas : Domava 
5:3, Boč : Videm 1;1, Središče : 
Ormož 11:3. 

Razpored za v soboto, 30. av-
gusta 1997 

PARI 2. KROGA: 
Eltehšop : Ormož, Videm : 

Središče, Domava : Boč, 
GoriŠnica : Stojnci, Ger. vas : 
Hajdina. 

Razpored za v nedeljo, 31. av-
gusta 1997 

Bistrica : Slov. vas ob 10.30 
uri. 

ČLANSKI POKAL 
MNZ PTUJ 

Razpored za v sredo, 27. avgus-
ta 1997 

1116 FINALA ČLANSKEGA 
POKALA MNZ PTUJ 

Tržeč : Središče, Eltehšop Ro-
goznica : Boč, Hajdoše : Apače, 
Markovci : Podvinci, Pragersko 
: GoriŠnica, Polskava : Videm, 
Grajena : Gerečja vas, Ormož : 
Mladinec, Slovenja vas : Bukov-
ci. 

Tekme se bodo pričele ob 
16.30 uri. 

Branko Lešnik 

ORMOŽ / 1. NOGOMETNI TABOR 

HeuniiliM mladi nogometaši 
Minuli teden je v Ormožu potekal pr>1 nogometni tabor, ki 
se je zaključil v petek z medsebojno tekmo mladih no-
gometašev in srečanjem s starši. Tabor je organiziral no-
gometni klub Ormož z željo, da bi pritegnili čimvečje število 
otrok in s tem dobili širšo podlago za delo z otroci. 

Vabila so poslali otrokom pri 
katerih so opazili nadarjenost 
in voljo za nogometno igro. 
Tabora se je udeležilo 22 otrok 
starih od 7 do 12 let iz vse 
ormoške občine. 

odja tabora Bojan Cunk je po-
vedal, da je s taborom zelo za-
dovoljen in da bodo s takšnim 
načinom dela nadaljevali tudi v 
prihodnje. Med letošnjimi ude-
leženci je opazil deset zelo per-
spektivnih nogometašev in za 
nekatere bo predlagal uvrstitev 
v različne reprezentance. Akti-
ven trening je trajal štiri ure 
dnevno in otroci so pokazali iz-
jemno vzdržljivost in energijo. 
Vadili so osnovno tehniko no-
gometne igre - vodenje, zausta-
vitev žoge, strel na gol, igranje z 
glavo, podaje, izvajanje outa in 
podobno. Opoldne so si pri-
voščili kosilo, ki je bilo za ude-
ležence brezplačno. Po kosilu pa 
so počivali in se ukvarjali s teo-
rijo nogometne igre. Kakšno be-
sedo pa so namenili tudi 
primernemu obnašanju na tere-
nu, odnosu do soigralcev, na-

sprotnikov in sodnikov. Da so 
bili otroci nenehno zaposleni in 
so od treningov odnesli kar naj-
več so skrbeli še Zvonko 
Gašparič, Denis Jurčec in Sašo 
Habjanič. Izkazali so se tudi 
starši, ki so otroke redno vozili 
na treninge, to pa bo pomemb-
no tudi v bodoče. V nogomet-
nem klubu imajo sedaj že štiri 

selekcije - mlajše dečke, kadete 
mladince in člane, skupaj preko 
100 tekmovalcev. Vsi so 
vključeni v tekmovanja v svoji 
starostni skupini. To zahteva 
veliko skrbne organizacije in 
vsakršna pomoč staršev je do-
brodošla. Fantje, ki so se ude-
ležili letošnjega tabora bodo že 
v nekaj dneh pričeli z rednim 
ligaškim tekmovanjem na me-
dobčinski ravni. Za sodelovanje 
na taboru in vzpodbudo so pre-
jeli priznanja in značke mladi 
nogometaš. 

vk 

Mladi nogometaši s trenerji. (Foto Hozyan). 

SAH 
V POLETNIH MESECIH SO PTUJSKI ŠAHISTI NASTOPILI NA ŠTEVILNIH 
TURNIRJIH PO SLOVENIJI IN DOSEGLI NEKAJ ZELO ODMEVNIH 
REZULTATOV. 

Robert Roškar - zmagovalec 
turnirja "Hoče 97" 

Na poletnem šahovskem turnirju "Hoče 97" je 
sodelovalo 33 igralcev. Na turnirju je odlično 
igral član domačega društva 22 letni mojstrski 
kandidat Robert Roškar, ki je s 7,5 točke osvo-
jil prvo mesto. Drugi pa je bil s pol točke manj 
mojstrski kandidat Jože Božičnik (Branik, Ma-
ribor) in tretji s 6,5 točke mojster Fide Matjaž 
Pirš (Novošped, Maribor). 

Turnir veteranov v 
pospešenem šahu 

Na vikend turnirju veteranov - igralcev, ki so 
dopolnili 50 let starosti - ki je bil na vinotoču 
Jokl v Črešnjevcu pri Slovenski Bistrici je nas-
topilo 52 igralcev, med njimi mojster in 16 
mojstrskih kandidatov, ki so odigrali devet 
krogov po švicarskem sistemu. Zmagal je moj-
ster Fide Vladimir Ivačič, ki je osvojil sedem 
točk, sledila pa mu je šesterica šahistov s pol 
točke manj. Na turnirju sta nastopila člana 
domačega društva Janko Bohak in Franjo La-
zar. Končni vrstni red je bil naslednji : Vladi-
mir Ivačič (Domžale) 7 točk, Vid Vavpetič 
(Domžale), Janko Bohak (Ptuj), Dušan Njego-
van (Branik, Maribor), Viljem Štrucl (Branik 
Maribor), Franc Brinovec (Žalec) in Karol Kos 
(Branik, Maribor) po 6,5 točke, Cvet Trampuž 
(Ljubljana), Gorazd Klemenčič (Piramida, 
Maribor) in Boris Ciglič (Murka, Lesce) po 6 
točk itd. 

Anite Ličina uspešna na 
ženskem prvenstvu 

Na sedmem državnem prvenstvu zajjosamez-
nice v Ljubljani so nastopile članice Šahovske-
ga društva Ptuj, Anita Ličina, Helena Rižnar 
in Katarina Marič. Svoj nastop so uspešno 
zaključile, saj so med 20. udeleženkami osvojile 

drugo, peto in deveto mesto, kar daje moštvu, 
ki se mu bo priključila še izkušena Nataša 
Krmelj lepe možnosti na skorajšnem moštve-
nem prvenstvu Slovenije. Na državnem 
prvenstvu je zasluženo slavila sedemnajstletna 
mladinska prvakinja Jana Krivec (Nova Gori-
ca), ki je drugouvrščeno mednarodno mojstri-
co Anito Ličina v finišu prehitela za pol točke. 
Domačinka Anita Ličina tako ni uspela obra-
niti lanskoletnega naslova, je pa ponovno do-
kazala da zasluženo sodi v najožji vrh 
slovenskega ženskega šaha. Z dobro in borbeno 
igro je presenetila mladinka Helena Rižnar, so-
lidna pa je bila tudi Katarina Marič. 

Helena Rižnar na 
evropskem prvenstvu. 

Na nedavno končanem evropskem prvenstvu 
za dekleta do 18 let starosti v Tallinu je nasto-
pila članica domačega društva Helena Rižnar. 
V močni mednarodni konkurenci je med 34 
nastopajočimi na turnirju po švicarskem siste-
mu osvojila v devetih krogih štiri točke in za-
sedla 22. mesto. 

Janko Bohak 

Robert Roškar dosegal dva 
mojstrska rezultata 

Mojsterski kandidat Robert Roškar, član 
šahovskega društva Ptuj, je dosegel dva moj-
strska rezultata. Konec julija je zmagal na Po-
letnem turnirju v Hočah med 33 igralci. 

V sredini avgusta je nastopil na odprtem 
mednarodnem turnirju v avstrijskem Lat-
schach am See, kjer je med 110 igralci zasedel 
odlično 6. mesto s sedmimi točkami, kar mu je 
prineslo občutno napredovanje na rating listi 
FIDE. Zmagal je madžaraski mednarodni moj-
ster Videki s samo pol točke prednosti. Med 
prvih deset mest pa se je uvrstilo tudi nekaj 
drugih slovenskih igralcev. 

MS 

PLANINSKI KOTIČEK 

Izlei na Storiii 
6. in 7. septembra 

Od Preddvora, preko koče na Kališču, se bomo povzpeli na vrh 
Storžiča 2132 m. Prenočili bomo v domu pod Storžičem in v nedel-
jo prečili Kriško goro. Prvi dan bo hoje približno 8 ur, drugi dan 5 
ur zložne hoje. Turo bomo zaključili v Tržiču. Izlet bo vodil Pri-
mož Trop. Vse dodatne informacije na sedežu planinskega društva 
Ptuj ali na oglasni deski Ptuj. 

Planinsko društvo Ptuj 
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gkipno državno prvenstvo do 14 let 
Igralci in igralke TK Ptuj, so k svojim uspehom v tej sezoni 
(^dali še pokal in kolajne z osvojitvijo 3 - 4 mesta na ekip-
nem prvenstvu Slovenije. Za vsako ekipo so nastopali 3 dečki 
jn 2 deklici. Skupaj se igra 5 iger posamezno. Pri obojih pa 

igra še igra dvojic. 
ptujčani so v četrfmalu najprej 

premagali ekipo T K Koper z re-
zultatom 6/1. V polfinalu pa jim 
je žreb namenil 1. nosilko tek-
movanja, ekipo T K Galeja 
Malečnik, za katero nastopata 
četrfmalist evropskega prvenst-
va do 14 let Miha Miholič, ter 
^ojca Mileta prav tako ude-
leženka evropskega prvenstva, 
ptujčani so izgubili z rezulta-
tom 5/2. Edini zmagi za Ptujsko 
ekipo sta priigrala Sašo Babosek 
in Aleš Adamčič. Omeniti pa 
velja tudi odlično igro Tjaše 
Kovač proti Mojci Mileta, v ka-
teri je bil na koncu rezultat 4/6, 
3/6 za slednjo. V drugem polfi-
nalu pa sta igrali ekipi Ž T K in 
TK BRANIK iz Maribora. 
Zmagali so igralci Ž T K z rezul-
tatom 4/3. Finalno srečanje med 

ekipama Galeje Malečnik in 
ŽTK Maribor se bo odigralo ka-
sneje tako, da bomo o končnem 
rezultatu poročali v naslednji 
številki. 

BERGANTOVME-
MORIJAL DO 12 
LET V MARIBORU 

Od igralcev T K Ptuj sta nasto-
pila Matej Rus in Ino Ficko. V 
pretekmovanju, ki je potekalo v 
skupinah po 6 igralcev, sta se 
oba uvrstila na 1. oz. 2. mesto in 
se plasirala v glavni turnir 32-
tih najboljših. Tukaj jima je 
žreb namenil najtežje nasprot-
nike. Matej Rus je igral s sloven-
skim državnim prvakom in 1. 
nosilcem Bergantovega Memo-
rijala Podkrajškom iz Žalca, ter 

izgubil z rezultatom 6/1 6/1, 
čeprav je bila igra veliko bolj 
izenačena kot kaže rezultat. Ma-
tej je tokrat igral v svojem agre-
sivnem slogu, vendar s preveč 
napakami in pod vtisom 
močnejšega nasprotnika. Ino 
Ficko pa je nastopil z državnim 

prvakom Romunije in nastopil 
pod enakim vtisom kot Matej 
Rus, ter izgubil 6/0 6/1. Oba 
igralca T K Ptuj nastopata v svo-
ji prvi tekmovalni kategoriji do 
12 let, tako, da imata za rezulta-
te in razvoj še veliko časa. 

"TK' 

Ekipa mladih tenisačev in kapetan Zoran Krajnc 

KOLESARSTVO 

Uspehi Ptujianov 
Tudi minuli vikend so se kolesaiji ptujske Perutnine ude-
ležili nekaj dirk po Sloveniji in Hrvaški. Bili so dokaj 
uspešni. V soboto so sodelovali na dirki na Gorenjskem in si-
cer je bila to 1. mednarodna, več etapna diilia. 

Pri starejših mladincih je 
Rado Rogina zasedel sedmo 
mesto, pri letečih ciljih je 2. 
mesto zasedel Matej Marin, 7. 
Rado Rogina, 8. Iztok Kovačec. 
Pri gorskih ciljih je Matej Ma-
rin bil sedmi. Omeniti velja da 
je bila dirka dokaj zahtevna in je 
imela v treh prevoženih etapah 
kar nekaj močnih vzponov. Eks-
tremna vzpona sta bila Jamnik -
840 m nadmorske višine in Je-
rek - 615 m. 

V Sevnici pa je bilo tekmovan-
je, ki je štelo za kriterij sloven-
skih mest. Pri mlajših mladin-
cih je deveto mesto osvojil Mat-
jaž Finšgar, 12. Andrej Omulec. 

V kategoriji elite je nastopil 
samo Miran Kelner in zasedel 
enajsto mesto. Njegov klubski 
tovariš Mitja Mahorič ni nasto-
pil zaradi bolezni. 

V nedeljo so se kolesarji Perut-
nine udeležili dirke na 
Hrvaškem, kjer so tekmovali na 
27. memorialu Stjepan Grgac. 
Pri mlajših mladincih so vozili 
64 kilometrov. Tretji je bil Mat-
jaž Finčgar, 14 pa Andrej Omu-
lec. V kategoriji Elite je bila 
proga dolga 139 kilometrov. O 
zmagovalcu je odločal ciljni 
šprint. Miran Kelner je zasedel 
šesto mesto. 

Danilo Klajnšek 

PTUJSKI PLANINCI 

Jutro, dne 15.8.1997, je bilo prijetno osvežujoče. Ob 4 gutraj 
smo se planinci zbrali pred železniško postajo v Ptuju. Med 
po^o smo pobrali še Matejo in Nevo. Vseh nas je bilo 13. 
Vzpon na CristaUo 3221 metrov, sta vodila Janez Vrtič in 
Sandi Kelnerič. 
Vse je kazalo, da bo napočil 

čudovit sončen dan, vendar so 
se vsi razen mene, ki sem pris-
pela zadnja, držali nekam 
mrko. Sandija sem kot vodnika 
dobro spoznala šele letos v pla-
ninskem taboru v Martuljku. 
Takoj sem vedela, da njegov 
"iraz na obrazu ne pomeni nič 
dobrega. Nepremično je zrl v 
tla in ni zinil nobene besede, 
bil je ves namrščen in nekam 
žalosten. Končno je le sprego-
voril: 

»Pokvaril se mi je avto, in tako 
smo štirje ostali brez prevoza.« 

Na srečo imamo vsestranskega 
predsednika, ki je razrešil tudi 
ta problem in Sandiju priskrbel 
avto. Razpoloženje se je v tre-

nutku spremenilo in obrazi so 
postali sijoči in nasmejani. Ja-
nez je zelo dobro naštudiral pot 
do Cortine, tako da smo se brez 
problemov pripeljali v to mon-
deno mestece, ki ga z vseh stra-
ni, kamor seže pogled, ob-
krožajo Dolomiti. Zapletlo se je 
šele, ko sem v Cortini zgrešila 
križišče za Misurino in so nas 
ostali morali malo počakati, da 
smo naredili še en krog in se na-
potili v pravo smer. Sandi je se-
veda obrnil avto in se podal v 
iskanje. Ja, hudič je, če nas on 
išče, mi pa njega že čakamo. 
Malo sem se bala, da se bo raz-
buril. On pa nič, ja, to ne bi bil 
Sandi, saj je za njega značilno, 
da ohrani mirne živce in se zna 

obvladati. Poleg plezanja in 
vseh drugih veščin, ki jih potre-
buje dober vodnik, je obvlado-
vanje čustev prva vrlina dobrega 
vodnika. Po planu za vzpon na 
CristaUo smo časovno zamujali 
2 uri, zato sta vodnika spreme-
nila smer plezanja. Po kratki 
malici in energetskih napitkih, 
so nas vodniki opremili s plezal-
nimi pasovi. Oni so seveda ple-
zali brez varovanja, saj za njih je 
to bil le turistični vzpon. Ker ne 
poznam strahu na višinah in 
sem kar samozavestna, bi lahko 
plezala brez plezalnega pasu, 
kar sem večkrat tudi storila, 
vendar mi je na odsekih, ki so 
podobni kaminu, prišel kar 
prav. Skale Cristalla so se kopa-
le v soncu in prikazovale čudo-
vite barve Dolomitov. Vsi smo 
bili dobro razpoloženi in osva-
janje vrha se je pričelo. 

Janez je plezal prvi in prav pri-
jetno je bilo videti tega prekalje-
nega mačka. Imela sem za-
nesljiv občutek plezanja, kar v 
gorah mnogo pomeni. Plezala 
sem v skupini z Nevo, Matejo in 
Albino. Z Albino sva kljub va-
rovanju pretehtale vsako stopin-
jo in si iskale zanesljive oprim-
ke. Med plezanjem nismo uspeli 
gledati po zobatih vrhovih, kon-
centracija je bila usmerjena na 
varno premagovanje sten. Skale 
so izgledale krušljive, tako da 
smo kljub varovanju previdno 
oprijemali jeklenico in pazili, da 
z glavo nismo zadeli v skalo. 
Noga večkrat ni dosegla pri-
pravne poličke za oporo, pa sem 
jo kar nekako »nategnila«. Na 
predelih, kjer so bili kratki ka-
mini, sem morala posebej paziti, 
ker takšnega plezanja nisem bila 
navajena. Na takšnih predelih 
sem vedno pomislila na našo 
široko peč, v Martuljkovi skupi-
ni in zahtevnosti kaminskega 
plezanja. 

Zadnji je plezal Sandi z Ro-
kom in Danilom. Še sreča, da 
Sandija nismo vedno videli, kaj-
ti ko je izginil z dosega našega 
pogleda, je prezal prosto, kar je 
Albina Sandiju še popustila, 
vendar jo je moral Danilo brez-
pogojno ubogati in se odreči 
prostemu plezanju. Ja, Sandi pa 
pleza kot da bi zrasel skupaj z 
goro. On in gora sta eno, njego-
va duša je povezana s steno in 
premagovanje njenih pasti in 
nevarnosti z njegovo ljubeznijo. 
Ni je stvari, zaradi katere bi se 
odpovedal tišini in užitkom, ki 
mu jih nudijo planine. Vsi smo 
srečno priplezali na 3156 me-

trov. Z vseh strani, kamor je se-
gel pogled, so nas obkrožali Do-
lomiti. Sonce se je razlivalo po 
barvastih stenah, nekaj nepo-
zabnega ti je ostalo v duši. Ta 
mir in lepota ter prijateljstvo in 
zaupanje med nami je vsem da-
jalo poseben občutek sigurnosti. 
V daljavi se je dvigoval 
mogočen Tofane, na njem pa 
majhna zasidrana koča, do kate-
re iz Cortine vozi vlečnica. 

Pogled mi je obstal na čarob-
nih Treh Cimah, ki se kakor 
krona dvigujejo nad jezerom 
Misurina. Minilo je že mnogo 
let, ko sem uživala ob nedo-
taknjenosti te divjine, danes pa 
je to pravo turistično središče, z 
vsem truščem vred. Da, Dolo-
miti so mi ostai od vseh poto-
vanj po širnem svetu v naj-
lepšem spominu. Gore so bile v 
mojem življenju čudovita 
doživetja in upam, da bodo to še 
dolgo v družbi prijateljev, ki mi 
veliko pomenijo. Z Nevo sva 
bili že dvakrat v taboru, a sem 

šele sedaj, ko sva plezali skupaj, 
dojela, kako izjemna oseba je. 
Njeni napotki pri plezanju niso 
koristili samo Mateji, temveč 
tudi nama z Albino. 

Spust je bil nekoliko težji od 
vzpona, vendar smo sedaj že 
poznali nevarne dele poti in se 
previdno spustili po strmih ska-
lah. Oprimki in poličke so bili 
pri spustu še pomembnejši, kaj-
ti navzdol smo jih še težje dose-
gali, predvsem zato, ker jih ni-
smo videli. Pogovarjale smo se 
le tu in tam, večinoma je bilo 
slišati Nevo: »Polička na desni, 
pa sestop z levo na nižje« 

Seveda smo srečno vrnitev na 
kočo kot pravi Štajerci zalili z 
vinom in prijeten smeh se je 
razlegal v naši družbi. Koča, pa 
pravo razkošje, z umivalnico in 

toplo vodo, le postelj je bilo pre-
malo. Iznajdljivi Rok je vse to 
rešil in postelje sestavil skupaj, 
tako da je nastalo eno veliko 
ležišče. Vsi smo težje ali lažje 
prespali, kakor je kdo tokrat 
uspel osvojiti »jogi«. Naslednji 
dan, smo se po melišču spustili 
do vlečnice in potem »cik-cak« 
v dolino. Ogledali smo si center 
Cortine in se nato napotili k 
Trem Cimam ob jezeru Misuri-
no. Omeniti velja, da vode, ki se 
stekajo z Dolomitov na To-
blaškem polju v Italiji tvorijo iz-
vir reke Drave. 

Pot nazaj je z manjšimi pos-
tanki potekala brez zapletov, le 
slovo je bilo zaradi naliva krat-
ko. 

GJL 

HANiam TENIS 

v soboto Urhov memorialni turnir 
2. memorialnega turnirja Urha Straška, v spomin na tragično 

preminulega igralca namiznega tenisa, septembra 1995, bo v 
soboto, 30. avgusta 1997 s pričetkom ob 9. uri v dvorani Šolske-
ga centra Ptuj. N T K Petovia Ptuj kot organizator, je prijave 
sprejemal do 23. avgusta, prijavilo se je prek 80 igralcev in 
igralk, žrebanje parov je bilo v torek. 

Letos se bodo pomerili najboljši slovenski namiznoteniški 
igralci in igralke le v posamični konkurenci. Najboljši trije v 
obeh konkurencah bodo prejeli pokale, Zmagovalec med 
moškimi pa še prehodni (memorialni) pokal. Prehodni pokal 
brani Borut Benko iz N T K Arcont Radgona, ki je v lanskolet-
nem finalu premagal domačina Marinka Grbiča. 

^era, Rok, Sandi, Neva, Liza, Janez, Albina, Sandi II, Vlasta, 
^orut, Mateja, Tone, Danilo. (Avgust 1997, Cortina, Monte 
CristaUo - 3221m.) 

PTUJ / VPRAŠANJA MED GRAJSKIMI ZIDOVI 

Kavarna se danes in nikoli vet? 
Jutri naj bi pričela z novim 

najemnikom obratovati graj-
ska kavama. Pa temu ne bo 
tako, saj sta bila oba dosedan-
ja razpisa za pridobitev nove-
ga najemnika brezuspešna, do-
sedanji pa je dal odpoved. Po-
goji za najem so resnično neu-
godni za bodočega najemnika 
tako, da neuspeh obeh razpi-
sov, niti ne preseneča. Novi na-
jemnik bi gostinsko dejavnost 
lahko opravljal le do ureditve 
grajske restavracije v bivši 
konjušnici 

Nikjer pa ni definirano, kako 
dolgo bo to obdobje. Bodo grajsko 
restavracijo uredili v enem, dveh, 
petih in več letih? To pa je tvegan-
je, ki si ga noben najemnik ne 
more privoščiti, ker bi moral pos-
lovne prostore urediti na lastne 
stroške po predhodnih dogovorih 
in v soglasju s Pokrajinskim mu-
zejem ter po potrebi tudi z Zavo-
dom za varstvo naravne in kultur-
ne dediščine, kar bi ga stalo debele 
denarce, za katere pa tudi nima 
zagotovila, da jih bo kdaj dobil 
povrnjene. Gre pa v vsakem pri-

meru za osem milijonov tolarjev 
vredno naložbo ne glede m to, ali 
bo oprema nova aU stara. V tako 
naložbo bi sicer nekatera zaintere-
sirana podjetja, ki so registrirana 
za gostinsko dejavnost in tudi iz-
polnjujejo zahtevane pogoje, šla. 
Če bi se lahko v najemni pogodbi 
dogovorili za daljši čas najema in 
če bi se v njej tudi zapisalo, da bo 
po preteku dejavnosti v gradu, na-
jemniku zagotovijo ustrezen pros-
tor v okviru nove grajske restavra-
cije. 

Iz razpisa tudi izhaja, da bi tudi 
oprema in ponudba kavarne mo-
rala ustrezati namenu celotnega 
objekta, v katerem se odvija mu-
zejska dejavnost. Kot pravi direk-
torica Pokrajinskega muzeja 
Marjeta Ciglenečki se zavedajo, 
da bi do ureditve grajske restavra-
cije, grajska kavartm morala 
obratovati, saj brez minimalne 
gostinske ponudbe na grajskem 
hribu ne gre. Če se do sedaj s priti-
skom javnosti niso srečevali, se 
bodo po morebitni ukinitvi dose-
danje gostinske ponudbe, prav go-
tovo, tega pa bi se morali zavedati 

tudi v mestni občini Ptuj. Zato se 
bodo še naprej trudili, da bi gos-
tinca v grad dobili in to pod dru-
gačnimi pogoji Lahko pa se zgo-
di, da bi z delom nadaljeval tudi 
dosedanji ruijemttik Po torkovih 
pogovorih župana mestne občine 
dr. Miroslava Lucija in predsed-
sednika TD PtujAlbim Piška ter 
še nekaterih drugih, je znano le to-
liko, da mj ne bi odstranili dose-
danje opreme. Vse drugo pa je 
stvar nadaljnjih pogovorov. Ka-
korkoli že, morebitno zaprtje graj-
ske kavarne bi povzročilo veliko 
negodovanja in negativnih odme-
vov v javnosti, ki mestu, ki si pri-
zadeva postati eden od petih turis-
tičnih simbolov Slovenije, nikakor 
m mor^o biti v ponos. Že z jesen-
jo bi se pojavili proi večji proble-
mi Eden teh je gotovo vprašanje 
zagotovitve prostora za vse tiste, 
ki bodo čakali na vodstva po mu-
zejskih zbirkah. Tega v gradu ni-
majo, če bi kavarno zaprli 

MG 
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LUJZEK 
Dober den, vsoki den! Na kolendo-

ri piše nedela, 24. avgusta. Z brega 
gledam v grabo kak se megla po 
travnikih pose. Gor na poletje se je-
sen sprovla. Tak pomalen in poti-
hem. Vsoki den je za eno kokotovo 
zehaje krajši, noči pa so dukše. Tudi 
klopotec se še neje zbuda, saj je čista 
mimo in veter v šumi spi V gorici se 
nehčojo prve grozdne jagode. Cista 
ta prava jesen nam trka na dveri. To 
nam pove tudi bližajoči se ptujski 
festival domoče zabovne glasbe. 
Mija z Mico sma si že kupila vstop-
nice. Drgoč bo polka na valčki in 
valček na polki in drgoč bom, letos 
že 28 leto po vrsti čista po festi-
valčkovo razpoloženi. Pred seboj 
man pismo, ki sen ga doba iz Švice 
od našega Ivana, ki tam že duga leta 
Švica. Tak nam piše: "Drogi Lujs in 
vsi, ki toto pismo štejete. Lepo vas 
pozdrovlam. Že skoro dvajsti let 
živim v toti držovi, kije glih tak lepa 
kak naša Slovenija. V začetki sen si 
misla, da si bom samo enih por let 

švicarske Frančeke služa pa seje vse 
drgačik obrnolo. V Švici sen se 
ožena, rodili so se deca, zrosla je 
mala hišica in zaj sen že celi sloven-
ski Švicar. Vsoki tjeden kumer 
čokam na Tednik. Najpret preštejem 
tvojo pismo, potli pa vse od prve do 
zodje strani. Zgodi se, da določene 
stvari preštejem dvakrat ali pa celo 
trikrat. V tujini pač človik pogreša 
domočo besedo. Boj si stori, boj te 
vleče domu. Saj gren vsoko leto v 
Slovenijo na dopust. Gdo sen duma 
v Sloveniji me vleče domu v Švico, 
gdo sen v Švici pa me vleče v rojstni 
kraj. Živim med dvema domovina-
ma. Med tisto, ki meje rodila in tis-
to, ki mi reže kruh. Takšno je pač 
živleje in nič se ne do pomogati. V 
moji rojstni hišici živijo zaj drugi 
lidje, saj je vsa moja žlohta raztepe-
na po sveti in se boj poredko 
srečamo. Vidim, ke se Slovenija po-
malen postovla na svoje noge in se 
demokratično obnoša. Tudi v Švici 
se ne cedita med in mleko. Trdo je 
treba delati za vsokega franka, nič ti 
nihče ne šenka. Tejko sen vam hteja 
povedati. Srečno!" 

Ivan! Hvala za pismo. Pišeš, da 
tudi v Švici švicate. Brez dela pač 
negajela. Lepo pozdravi vse tvoje in 
vse naše po sveti Si žeprešteja kejko 
lukenj ma švicarski sir? Jaz man 
najrajši tistega brez lukenj. Pa 
srečno. 

LUJZEK. 

Vprašanje, ki si ga verjetno zastavl-
ja marsikateri redni bralec Info 
glasbenih novic je, kakšno glasbo 
jaz p o s l u š a m doma ob pros tem 
času. Odgovor je preprost in se gla-
si 20 - 30 odstotkov nove opisane 
glasbe in pa glasbo, ki se sMada z 
moj im trenutn im navd ihom ter 
razpoloženjem. 

Kelle Bryan, Esther in Vennette 
Chrisholm so pevke tria ETERNAL 
in so najuspešnejša ženska skupina v 
90. v Veliki Britaniji ter po prodaji 
plošč prekašajo tudi Spice Girls. Tri-
je albumi Always and Forever, Po-
wer of a Woman in letošnji Before 
the Rain so gotovo za tiste pos-
lušalce, ki radi poslušate soul in 
RN'B glasbo. ETERNAL pa stajajo 
na visokem vokalnem nivoju v znani 
skladbi DREAMS(xxxx), ki so jo ori-
ginalu izvajali Fleetwood Mac. 

Talent številka ena britanske soul 
scene je gotovo pevka z imenom 
SHOLA AMA, katera je zaslovela z 
aktualno uspešnico You might need 
Somebody. Mlada SHOLA pa svoj 
talent dokazuje s pesmijo YOU ARE 
THE ONE I LOVE(xxxx) ter jo do-
polnjuje RN'B melodičnost in pro-
dornost. 

Ameriški vokalni soul kvintet AZ 
VET pa prepeva pod producentst-
vom Fenomenalnega Bobyfacea, ka-
teri je produciral tudi prva dva mega 
hita last night in Hard to say Tm 
Sorry. AZ VET so debitantsko 
zgoščenko naslovili z Az Vet in nan-
jej je tudi tretji potenicialni hit z nas-
lovom T H A T ' S A L L I W A N T 
(xxx). 

FOXV BROWN je ob Lil Kim tre-
nutno najpopularnejša hip-hop in 
rap izvajalca v ZDA. Atraktivna 
FOXV ostaja pri svojem razpoznav-
nem stilu hip-hopa v komadu BIG 
BAD MAMA (xxx), kateri po glasbe-
ni podlagi zelo spominja na njen 
prejšnji komad TLL be. 

Jjf> Jjf 
Pri temnopoltih poslušalcih v ZDA 
pa je glasba številka ena rap in tudi 
rap plošče se prodajajo kot med. 
Vroče rap novosti iz druge strani At-
lantika pa so: No Question - ALLU-
RE & LL COOLJ, Need your Love -
BIG BUGG & QUEEN LATIFAH 
& HEAVV D., Keep it Comin' -
HEAVV D.,Friend - KRS ONE, A 
Jam - TRIBE CALLED QUEST. 

A-vVJjf 
Irska pop skupina OTT je resna kon-
kurenca doma skupini Boyzona in 
novi fantje so izdali že dve popevki 
Let me in in Forever Girl. Tretjič pa 
se OTT preizkušajo s popevko ALL 
OUT OF LOVE (xxx), ki so jo nekoč 
prepevaH Osmand Brothers. 

CHUMBAWAMBA je novi britan-
ski band, ki izvaja zabavno pop/rock 
glasbo in prava posebnost je priv-
lačen ženski vokal. Založba EMIUK 
je bandu CHUMBAWAMBA dala 
priložnost in prva zabavna pop/rock 
skladba TUBTHUMPING (xxxx) je 
skočila na 2. mesto britanske lestvi-
ce. 

Nemški trio SCOOTER pripravlja 
novi album in v nekaterih diskote-
kah še slišite komad Fire. Zelo popu-
larni SCOOTER pa je v komadu 
THE AGE OF LOVE (xxx), izgubil 
svojo prodornost in nekaj bas udar-
cev. 

Posebno poglavje plesne glasbe pa 
sta si rezerviali skupini CHEMICAL 
BROTHERS z albumom Dig your 
Hole in THE PRODIGV z albumom 
The Fat of the Land. CHEMICAL 
BROTHERS ponujajo agresivno no-
vost ELECTRO BANG (xxx) in ob 
njej bi se človek kar zaletel v zid! 
Novi val glasbe predstavlja tudi 
BECK, ki se je v zgodovino glasbe 
zapisal z dokaj pravokativnim koma-
dom Laser. BECK je po srcu sicer 
rocker, vendar v svojo glasbo vnaša 
primesi različnih glasbenih stilov in 
nova posebnost je pesem JACK ASS 
(xxx) iz albuma Odelay. 

Ameriška pevka AMV GRANT je 
imela v začetku 90. mega pop 
uspešnico z naslovom Baby Baby. 
Družinski prepiri so AMV malo od-
daljili od glasbenega sveta, vendar se 
sedaj vrača z moderno pop/rock 
skladbo TAKE A LITTLE TIME 
(xxx). 

Chrissie Hynde je alfa in ornega ročk 
zasedbe THE PRETENDERS, ki je 
zadnji album izdala leta 1995 in nosi 
naslov Last of the Independance. Z 
nestrpnostjo pričakujem novi studij-
ski album zasedbe THE PRETEN-
DERS, ki promovira novo odlično 
balado GOODBVE (xxxx). 

David Breznik 

c^Mladi dopisniki 
MOJI SPOMINI 

Ime mi je Denis. Končal sem 
četrti razred OŠ Voličina. Moja 
učiteljica je bila Mojca Vogrin -
Pivljakovič. V spominsko knjigo 
mi je napisala: "Se veliko uspehov 
in domišljije"... Mojca. Z uspehi 
bomo še videli, kako bo, vendar 
domišljijo že imam, zato se vam 
oglašam. 

V prvem razredu smo dobili 
knjigo z nalsovom: MOJI SPOMI-
NI NA OSNOVNO ŠOLO. V to 
knjigo si zapisujem same po-
membne zapiske. Najprej sem ne-
kaj lepega zapisal o moji prvi 
učiteljici MIRI BARTA. ZA 
VEDNO MI BO OSTALA V LE-
PEM SPOMINU. Uspešno sem 
končal prvi razred in v knjigo za-
pisal: Ko bom velik bom pilot. 
Moj idol je bil pilot BOJAN 
ŽrVKO. v drugem rzredu sem do-
bil novo učiteljico gospo Elizabeto 
Vogrin. Naš razred je imela tako 
rada, da nas je poučevala kar dve 
leti. V teh dveh letih sem doživel 
veliko srečnih dogodkov. V oddaji 
Video špon sem bil nagrajen z vi-

deorekorderjem. V oddaji SPIDI 
IN GOGI sem dobil bon in kaseti. 
Na POP TV sem priigral potovan-
je v GARDALAND. Udeležil sem 
se avdicijE na KAKAOKAH. Na 
letališču v Skokah sem se vozil z g. 
Leljakom in njegovim Lamborg-
hinijem. Medtem sem zapisal: "Ko 
bom velik, bom človek čarovnik. 

V tem času sem se spoznal z g. Vla-
dimirjem, ki je čaral na Planetu 
IN. V tretjem razredu sem končal 
prvi letnik nižje glasbene šole v 
Lenartu. Moj učitelj je g. Miran 
Strgulec. Je zelo super. Sem na 
koncu tretjega razreda. Poslovili 
smo se od učiteljice Elizabete Vo-
grin. Spomnim se njenih besed: 
"Denis preveč gov 

Vse to sem lahko napisal, ker si 
beležim vse pomembne dogodke. 
Čez nekaj let se vam znova ogla-

sim, da vam opišem še druge 
učitelje, ki jih zdaj še ne poznam 
in kdove kaj bom napisal čez nekaj 
let. ko bom velik bom... 

Na koncu knjige piše: "Ker ni-
sem imel nobenih fotografij, zapi-
sanih spominov in še kaj, je ostdo 
pri naslovu MOJI SPOMINI NA 
OSNOVNO ŠOLO in prazni listi. 
Tako knjigo vam podarjam, vanjo 
pa beležite vaše spomine. Ne bo 
vam žal. Peter Zalokar." 

Denis Čuček, OŠ Voličina 
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PODGORCI / KOZJE DIRKE ZE DESETIČ 

if/o najlepša, Dina najhitrejša 
Na tradicionalnih, že desetih 

kozjih dirkah v Podgorcih se je to 
lepo sončno nedeljo zbralo - po 
mnenju organizatorja gasilskega 
društva Podgorci - okrog 800 
obiskovalcev. In imeli so kaj vi-
deti. V lepotnem delu se je 
predstavilo 14 kozjih lepotic in 
lepotcev. Strokovna komisija, ki 
so jo sestavljali Stanko Škrlec, 
Mirko Bombek, Stanko Drozg in 
Miran Vernik, je imela zares težko 
delo. Po asfaltu pred podgorsko 
šolo je poskakovalo veliko mladih 
kožic, ki so bile prav ljubke in ure-
jene, vendar se je komisija odlo-
čila, da bo ocenjevala odrasle koze. 
Poleg koze je bil pomemben tudi 
izgled kozjevodca, ki naj bi bil 
napravljen kot pastir. Prireditev je 
v domočen jeziki vodila Marta 
Bombek, ki je pustila svojemu smis-
lu za humor in dovtipe prosto pot. 

V ostri konkurenci je bila naj-
lepša med vsemi leto in pol stara 
koza Lila, ki jo je vodil kozjevodec 
Tonček iz Podgorcev. Sedaj, ko je 
tudi uradno lepotica, lahko upa na 
dolgo življenje - Tonček je namreč 
mesar. Osrednji del prireditve pa 
je bil namenjen samim dirkam. 
Letos je bila proga izjemno težka 
in že takoj po startu se je ostro 
vzpela v hrib, kar je od tekmoval-
cev zahtevalo veliko kondicije in 
treznih misli. Nato je proga le za 
kratko potekala po ravnem in po 
ostrem ovinku je zavila strmo 
navzdol. Marsikateri tekmovalec 
je zdrsnil po hribu in najbolj 
trmaste koze so se sredi hriba usta-

vile. Koze je bilo dovoljeno potis-
kati, malce vleči, sicer pa so si jih 
tekmovalci lahko tudi naložili v 
naročje in jih nesli, če niso želele 
teči. Prekrasen kozel Muki se je že 
tik po startu odločil, da ne bo tek-
moval in pred vzponom je 
preprosto zavil s proge. To je po-
novil še nekajkrat in komisija ga je 
diskvalificirala. Potem ko se je 
zvrstilo vseh 14 tekmovalcev, so 
gledalci nestrpno čakali na razgla-
sitev najboljših, medtem pa jih je 
zabaval ansambel Pomlad in nata-
karice so morale malce hitreje 
brzeti od mize do mize. Potem pa 
so tudi uradno razglasili rezultate 

in podelili pokale. Najhitrejša je 
bila osemmesečna Dina s kozjevo-
dcem Andrejem iz Podgorcev, 
drugo mesto sta si pritekla enolet-
na Pika in Matej iz Barislovcev, 
tretji pa sta bili štirimesečna Mimi 
in nekoliko starejša Martina iz 
Rotmana. 

Predsednik gasilskega društva 
Jože Sladnjak je bil zelo razburjen, 
saj do še pred nekaj dnevi niso ve-
deli ali bodo kozje dirke ali ne. 
Težave jim povzroča seveda nov 
zakon, ki omejuje tovrstne prire-
ditve in društva izključuje od 
dobička. S tem društva nimajo 
sredstev za vzdrževanje in delo z 

mladino. Letošnjo prireditev so 
skupaj izvedli različni okoliški 
privatniki, svoj delež pa so prispe-
vali tudi sponzorji. Pred leti so pri-
rediteljem že prepovedali prodajo 
kozjih izdelkov, ki smo jih na 
takšni prireditvi najbolj pogrešali. 
Ampak gasilci se državi ne bodo 
pustili, saj že deset let vztrajajo. 
Ideja za kozje dirke se je porodila 
Stanku Horvatu in zanimivo, da je 
od takrat v Podgorcih kozjereja 
napredovala. Upajmo, da se bodo 
društva novi zakonodaji uspela 
prilagoditi in da se bomo srečali 
tudi na 11. kozjih dirkah v 
Podgorcih. 

vk i 

N e k a t e r i so pri t e k m o v a n j u imel i tudi t e ž a v e . Ta ko-
ze l s e je ž e na z a č e t k u p roge odloči l , d a ne bo teka l 
in z a t o je s k u p a j s k o z j e v o d c e m odstopi l . 

Pas t i rček Davor in z 
N a n o . 

GASILSTVO 

Na petem pokalu Haithš prek 30 desetin 
živahno in v znamenju ga-

silstva je bilo minulo nedeljo, 24. 
avgusta popoldne na nogomet-
nem igrišču v Hajdošah, kjer so 
člani tamkajšnjega prostovoljne-
ga gasilskega društva v lepem, 
morda celo prevročem vremenu, 
uspešno izvedli 5. mednarodno 
tekmovanje gasilcev za pokal 
Hajdoš. 

Nastopilo je prek 30 gasilskih 
desetin iz Madžarske, Hrvaške in 
raznih krajev Slovenije, skupaj to-
rej blizu 400 uniformiranih gasil-
cev, ki sta jih pred pričetkom tek-
movanja pozdravila in jim zaželela 
čimveč športne sreče, predsednik 
domačega društva, Alojz Bedrač in 
požupan mestne občine Ptuj Ivan 
Jurkovič. Do poznega popoldneva 
so svoje znanje in sposobnosti me-
rili v gasilski vaji IV/5 z MB, ter v 
štafetnem teku 9 x 50 m. Med čla-
nicami so bile najboljše 
domačinke iz GD Hajdoše, med 
člani A so zmagali gasilci iz 
Šmartnega na Pohorju, med člani 
B z upoštevanjem točk na leta pa 
so slavili gasilci iz Topola. 

- O M 
B o d o m l a d e č l a n i c e h a j d o š k i h g a s i l k n a d a l j e v a l e u s p e š n o t radic i jo svoj ih 
vzg ledn ic . (foto: M . O z m e c ) 

PTUJ / KLUB MOTORISTOV KURENT 

Kurenti ozncm/a/o poletje 
Vsi si želimo lepega vremena, prav posebaj pa vitezi na 
jeklenih konjičkih. Sprehajalci po ulicah pa imajo radi 
pogled na jeklene lepotce, predvsem "čoperje" ali kot jih 
imenujemo lastniki "križarke", s katerim odjadraš od 
mestnega vrveža na deželo, kjer se prepustiš vetru. 

Ljubitelji motornih koles se 
združujejo v "jate" oziroma klube. 
Tudi na Ptuju imajo od leta 1993 
svoje združenje, katerega namen je 
izobraževanje mladih članov na 
področju prometne varnosti. Mo-
torji imajo namreč samo dve kole-
si, malo maso in veliko hitrost. 
Ptujske "Kurente" lahko srečamo 

tudi na raznih prireditvah, 
predvsem poleg kolesarjev. Na pot 
okoli sveta z motorjem so pospre-
mili tudi Bernardo B. Pulko. Or-

ganizirajo skupinske vožnje, razne 
popuste dodatne opreme za motor-
je. So pa tudi člani Zveze motoris-
tov Slovenije, s katerimi aktivno 
sedelujejo, predvsem na raznih 
zhodih motoristov. Motorje je 
potrebno tudi vzdrževati in za njih 
skrbita Simon Habjanič in Mišo 
Perkovič iz Žabjaku. V klubu je 
prek štirideset članov, če bi se jim 

radi pridružili jih pokličite na 796 
- 726 (Kari Šuligoj, Apače). 

M i l a n Krajnc 

KINO O R M O Ž • V nedel-
jo si lahko v ormoškem 
kinu ob 21. uri ogledate 
film Trainspotting. Prodaja 
vstopnic pol ure pred 
predstavo. 
ŠMARTNO NA POHOR-
JU • KUD Šmartno na Po-
horju in Frajhamska godba 
vabita na slovesnost ob 
170 letnici njenega delo-
vanja, ki bo v soboto, 30. 
avgusta 1997 s pričetkom 
ob 16. uri na Šmartnem na 
Pohorju. Na slovesnost so 
povabili tudi pihalni orkes-
ter GD iz Spodnje Polska-
ve, sodelovali pa bodo še 
ansambel Bistriški odmev 
ter Korado in Brendi. 

Z iifOPiDOM V VOGAL 
HI5E 

Prejšnji ponedeljek, 18. avgus-
ta kmalu po polnoči je Janko K., 
voznik kolesa z motorjem med 
vožnjo trčil v vogal gostilne 
Križan v Spodnji Sčavnici. Pri 
tem se je hudo ranil in so ga 
odpeljali v bolnišnico. 

Z AVTOMOBILOM ZBIL 
MOTORISTA 

v ponedeljek, 18. avgusta ne-
kaj pred 20. uro se je na križišču 
cest v Bratislavcih, občina Dor-
nava, zgodila prometna nesreča, 
v kateri je bil hudo ranjen 19-letni 
motorist Robert K. iz Savcev, KS 
Sveti Tomaž. Skozi naselje Bra-
tislavci je vozil osebni avto 
domačin 67-letni Maks K. Na 
križišču je zavijal levo na 
prednostno cesto, mimo pa se je 
prav tedaj pripeljal z motornim 
kolesom Robert K. in avto je trčil 
vanj. Motorist je padel po ces-
tišču, kjer je obležal hudo ranjen. 

HUDO RANJENA 
MOPEDIST IN 
SOPOTNIK 

Po lokalni cesti skozi Destrnik 
se je v četrtek, 21. avgusta ob 
22,30 peljal s kolesom z nnotor-
jem 19-letni Viktor H. s 17-letnim 
sopotnikom S.H., oba z Ločkega 
Vrha. Med vožnjo po klancu 
navzdol je v ostrem ovinku mo-
pedista zaneslo na bankino in v 
obcestni jarek, kjer je moped 
obtičal. Voznika je vrglo v drevo, 
mladoletnega sopotnika pa na 
travnik, oba sta se pri padcu 
hudo ranila. 

KOLESAR HUDO RANJEN 
Po regionalni cesti skozi nasel-

je Lovnik pri Poljčanah se je v pe-
tek, 22. avgusta ob 22,15 peljal s 
kolesom 23-letni Robert V. iz Ba-
rislovcev. Med vožnjo po klancu 
navzdol je zapeljal v razpoko na 
cesti, padel po cestišču in se 
hudo ranil. 

OČE m SIN STA 
OBRAČUNAVALA S 
SEKIRO 

V sredo, 20. avgusta zjutraj sta 
se na domačem dvorišču v 
Krčevini pri Vurberku sprla 57-let-
ni Stanislav Č. in njegov 30-letni 
sin Branko Č. Med njima so že 
dalj časa bila nesoglasja. Med to-
kratnim prepirom je oče pograbil 
sekiro in z njo hotel udariti sina, 
temu se je posrečilo očetu sekiro 
iztrgati, potem pa ga je s topim 
delom sekire večkrat udaril po 
glavi. Hudo ranjenega Stanislava 
C. so odpeljali v bolnišnico, sina 
pa so policisti kazensko ovadili. 

Z VLOMOM DO 
GLASBENEGA STOLPA 

V noči na sredo, 20. avgusta je 
neznanec vlomil v gostišče Sa-
gadin v Majšperku. Z njim je izgi-
nil glasbeni stolp, nekaj 
zgoščenk in drugih drobnarij. Po 
oceni je lastnik oškodovan za 
okoli 50.000 tolarjev. 

VLOM V 
STANOVANJSKO HISO 

Ob koncu minulega tedna je 
bilo vlomljeno v stanovanjsko 
hišo Draga L. v Kidričevem. Vlo-
milec je odnesel videorekorder, 
glasbeni stolp, nekaj zlatnine in 
manjšo pištolo. S tem je lastnika 
oškodoval za četrt milijona tolar-
jev. 

POLICISTI NAŠLI IN 
ZASEGLI OROŽJE 

Na podlagi odredbe preisko-
valnega sodnika so prejšnjo so-
boto policisti iz postaje Ormož 
opravili hišno preiskavo pri Albi-
nu H. v Bresnici in Podgorcih. 
Našli in zasegli so avtomatsko 
puško, vojaško puško mauseri-
co, več nabojnikov in streliva, na-
dalje naboje za izstreljevanje 
tromblonskih min, šolski vžigal-
nik za ročno bombo, vojaški ba-
jonet in nekaj plastičnega 
razstreliva. Ker Albin H. za nave-
deno orožje ni imel dovoljenj, so 
ga kazensko ovadili državnemu 
tožilstvu. 

KROGLA GA JE ZADELA 
V NOGO 

V nedeljo zvečer se je 53-letni 
Franc G. iz Podvincev lotil 
čiščenja svoje pištole, znamke 

RODILE SO - ČESTITAMO: 
Barbara Prapotnik, Potrčeva i 
28, Ptuj - Matevža; Dominika! 
Šacer, Placarovci 15, GoriŠnica i 
- Rebeko; Dušanka Kralj, Vel.' 
Lovrečan 63, Cestica - Ivano; i 
Valentina Roškar, Runeč 77, 
Ivanjkovci - deklico; Suzana 
Pulko, Vičava 12, Ptuj - Mitja; 
Tatjana Ljubeč, Ormoška 24, 
Ptuj - Mašo; Mojca Bernhard, 
Ul. Lackove čete 37, Ptuj . 
Ano-Majo; Andreja Bezjak, 
Spuhlja 113, Ptuj - Jana; 
Nežika Klemenčič, Trnovski 
vrh 1, Trnovska vas - deklico; 
Ivica Petek, Mezgovci 24, Dor-
nava - Klaro; Suzana Kralj, 
Ptujska 13, Ormož - Domna; 
Ana Turkuš, Zg. Pristava 23/a, -
dečka; Tamara Moge, Njiverce 
15, Kidričevo - Jureta; Darja 
Robnik, Sp. Prebukovje 3, 
Šmartno na Pohorju - Jana, 
Nika; Lidija Valenko, Placero-
vci 17, GoriŠnica, Katjo. 
POROKE: Branko Kolarič in 
Darja Horvat, Zg. Velovlek 16; 
Franc Fuks, Mali Okič 54 in 
Marta Vertič, Mestni vrh 14; 
Stanislav Trdan, Dolenjska c. 
45/f, Ljubljana in Miletia Šala-
mun, Pacinje 16; Dino Šrajleh-
ner, Blažujski drum 59, Ilidža -
BiH in Mirjana Miše, Pajkova 
ul. 22, Maribor; Zlatko Habja-
nič, Lancova vas 28/a in Jožica 
Muršek, Jurovci 5; Robert Gai-
ser. Ob Grajeni 13, Ptuj in Mar-
janca Arnečič, Pobrežje 18; Se-
bastien Majhen, Zg. Hajdina 
45/a in Mateja Drevenšek, 
Gerečja vas 39. 

UMRLI SO: Janez Petrovič, 
Pacinje 28, 1940,1 17. avgus-
ta 1997, Alojzij Viher, Brato-
nečice 19, 6.3.1939, t 13. av-
gusta 1997, Marija Valič, 
Spuhlja 20, t̂̂  1923,1 13. avgus-
ta 1997, Anica Štuhec, roj. Ben-
ko, Pršetinci 38, [ 1932, - 16. 
avgusta 1997, Angjeka Bukvič, 
roj. Ferčec, Žetale 84/a, [ 1937, 
= 16. avgusta 1997, Karel Kot-
nik, Zoisova pot 13, Ptuj, [ 
1909,= 15. avgusta 1997. 

•m 
beretta. Med čiščenjem mu je 
pištola, bila je namreč nabita ^ 
padla na tla in se sprožila, krogla 
pa je zadela Franca v nogo. Poli-
cisti so pozneje ugotovili, da za 
posest pištole ni imel dovoljenja, 
zato so ga prijavili sodniku za 
prekrške. Tam se bo najbrž ogla-
sil šele po tem, ko bo ranjena 
noga ozdravljena. 

Z AVTOM NA BOK V 
RIBNIK 

Dva fanta s Rujske Gore sta se 
v nedeljo, 24. avgusta nekaj po 
3. uri vračala iz diskoteke v Ljuto-
meru. Pri ribniku v Podgradju sta 
si nameravala nekoliko odpočili. 
Toda njun Jugo je z njima vred 
zdrsnil v ribnik. Na suho so tako 
njima kot avtomobilu pomagali 
gasilci iz Ljutomera. Na srečo se 
fantoma ni zgodilo nič, saj sta hit-
ro prišla k sebi in nadaljevala pot 
proti domu. 

V JUGE PO AVTORADIE 
Pred diskoteko Jet v Stojncih, 

KS Markovci, so v noči na nedel-
jo, 24. avgust neznanci vlomili v 
tri osebne avtomobile znamke 
Jugo in iz vsakega ukradli avto-
radie. S tem so povzročili skupno 
škodo za okoli 160.000 tolarjev. 
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